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روزنامه

»علی خرم« تحلیلگر مسایل بین المللی و نماینده  پیشین ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد در گفت وگو 
با ایرنا ضمن ابراز امیدواری برای رسیدن ایران و گروه 1+5 به توافق نهایی، به خطوط قرمز طرف ایرانی در مذاکرات از 
جمله نپذیرفتن بازرسی های غیرمتعارف و فراپروتکل الحاقی اشاره کرد. واپسین دور از گفت وگوهای هسته یی میان 
ایران و کشورهای 1+5 برای دستیابی به توافق جامع اکنون در وین پایتخت اتریش در جریان است. با وجود امیدواری 

زیاد به حل و فصل این موضوع، برخی از موارد اختلافی هنوز بدون راه حل باقی مانده است.
در این پیوند، گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با خرم، مدرس دانشگاه و نماینده ی پیشین ایران در مقر اروپایی 
سازمان ملل متحد به گفت وگو نشست. خرم در این گفت و گو به تحلیل مسایلی از جمله پروتکل الحاقی و ابعاد 

آن، موضوع ابعاد نظامی احتمالی )PMD(، برگشت پذیری توافق در صورت نقض تعهدات از سوی 2 طرف و تلاش 
تندروها برای فشار بر طرف های گفت و گو کننده پرداخت.

در ادامه مشروح گفت وگوی ایرنا با خرم آمده است:
اکنون تیم های مذاکره کننده ی ایران و 1+5 در وین به سر می برند تا ثمره ی 19 ماه گفت وگوهای سخت 

و طاقت فرسای خود را برداشت کنند. در وضعیت کنونی به طور مشخص مسایل اختلافی چه مواردی هستند؟
اختلاف هایی که به احتمال زیاد مدنظر است مربوط به نحوه ی پذیرش پروتکل الحاقی، مدت زمان دوره ی 

اعتمادسازی و همچنین تطابق تعهدهای ایران با گروه 1+5 است...

»خرم« نماینده  پیشین ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد: 

ایران تعهدات فراپروتکلی را نمی پذیرد

رئیس کمیسیون نظارت استان :

ریاست »احمدلو« بر اتاق اصناف قم قانونی است

در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
بر استفاده از توان بخش خصوصی تاکید شد:

 نسخه شفابخش 
اقتصاد قم

رئیس اداره ارزیابی عمکرد آموزش و پرورش استان قم:

دریافت وجه در هنگام ثبت نام
خلاف قانون است

رئیس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات 
و  نحوه  بر  جدی  نظارت  از  قم  استان  پرورش  و  آموزش 

چگونگی تبت نام در مدارس استان قم خبر داد.
محمد صفاییان در حاشیه بازدید از مدارس آموزش و پرورش 
ناحیه 2 قم با بیان اینکه همزمان با آغاز ثبت نام دانش آموزان نظارت 
بر مدارس در دستور کار قرار گرفته است گفت: از تمامی نواحی 

و مناطق آموزش و پرورش به صورت ویژه تا پایان زمان ثبت نام 
بازرسی های لازم انجام خواهد شد.

وی هدف ازانجام بازدید های ویژه در زمان ثبت نام را جلب 
افزود: به مدیران  اولیا و دانش آموزان محترم دانست و  رضایت 
عزیزمان در مدارس توصیه شده است تا فقط نسبت به دریافت وجه 

بیمه دانش آموزی و کتب آنان اقدام نمایند....

2

2

علیخانی رقم دستمزدش را اعلام کرد

پس از 9 سال و به صورت موقت صورت می گیرد:

بازگشایی درهای مصلای قدس در شب های احیاء
8

8

8

سرمقاله:  جواد قاسمی ورجانی

اوقات فراغت موضوعی است 
به  نزدیک  همه ساله  تقریباً  که 
تعطیلات  ایام  و  تابستان  فصل 
در  گفت وگو  بازار  آموزان  دانش 
مورد آن داغ می شود. با نزدیک 
تابستان و تعطیلی  شدن فصل 

مدارس، خانواده ها ....

آموزش های فنی و حرفه ای
 و غنی سازی اوقات فراغت

یک تحلیلگر آمریکایی

آمریکا از تمام مواضع 
سابق خود مقابل ایران 

کوتاه آمده است 

رئیس اداره روابط عمومی آموزش و پرورش استان قم :

دانش آموزان 
مسموم شده در 
مشهد قمی  نیستند

هشدار رئیس پلیس فتاي استان قم به شهروندان :

 فریب وعده تورهاي ارزان 
داخلی و خارجی  رانخورید

در حالی که تقریباً همه بر این موضوع اتفاق نظر دارند که این 
بار، مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 در آخرین روزهای خود 
است، حجم انتقادات به دولت اوباما به واسطه رویکردش در قبال 
ایران افزایش یافته است. اما در میان این انتقادات، می توان به 
موارد جالب توجهی برخورد که از راهبرد سنجیده ایران و کسب 

حداکثر امتیازات ممکن از طرف مقابل حکایت دارد.
پایگاه اینترنتی »نیویورک دیلی نیوز« در مطلبی به قلم چارلز 
کراتهامر، از منتقدین همیشگی مذاکرات هسته ای ایران، به 
بررسی تغییرات رویکرد دولت آمریکا در قبال موضوع هسته ای 
ایران پرداخته و استدلال می کند که ایالات متحده تقریباً در همه 
موارد، از مواضع اولیه خود کوتاه آمده و اکنون در حال دستیابی به 

یک توافق نامطلوب با ایران است...
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جامعه مدرسین نامزد معرفی نمی کند
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آیت ا... غروی با اشاره به انتخابات مجلس:
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سرمقاله

اخبار
آیت ا... مکارم شیرازی:

عظمت روز افزون جمکران 
نشانه حقانیت آن است

آیت ا... مکارم شیرازی گفت:مسجد جمکران دارای ریشه تاریخی است و 
چیزی نیست که کسی بخواهد آن را یک داستان موهوم و یک افسانه بداند. 

این مرجع تقلید ظهر دیروز در دیدار با مدیران و خادمان مسجد مقدس جمکران  
اظهارداشت : پیش از انقلاب می دیدم که این مسجد یک مسجد کوچک بود و دربش 
هم بسته  است و موقع برگشت دربش را می بستیم؛ اما بعد از انقلاب شور عجیبی افتاد 
که یکی از نشانه های حقانیت مسجد است و کار به جایی رسیده است که سال گذشته 

20میلیون نفر به زیارت مسجد آمدند.
وی افزود: عبادت این مسجد هم تبلور توحید است؛ همه این نماز توحید خالص است 
و جاذبه ای پیداکرده است؛ افرادی که این جاذبه برای آنها دردناک بوده است تلاش کردند 

که این جاذبه را کم رنگ کنند که تلاش آنها به نتیجه نرسید.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: نکته جالب این است که مخاطبان مسجد اغلب از 
نسل جوان هستند؛ حال تصور کنیم که چقدر از جوانان در این مسجد توبه می کنند و 
افرادی که پیوندشان با امام زمان)عج( بیشتر می شود و چقدر برای ظهور حضرت دعا می 
کنند؛ نمی دانم چرا برخی افراد این گونه حرف های سبک می زنند ولی حرف های آنها 

به جایی نمی رسد.
وی بیان کرد: البته پروژه هایی از مسجد باقی مانده است که هنوز ناتمام است؛ اخیرا 
درالشفا را با عنایت خداوند کامل کردیم که می تواند خدمت رسانی خوبی به آنجا انجام 

شود.
آیت ا... مکارم شیرازی خاطرنشان کرد:  امیدواریم برنامه های دیگر مسجد هم به حدی 
باشد که جوابگوی مراجعان به مسجد  شود  و اگر به مسجد می آیند برای حضور بارهای 
دیگر ذوق بیشتری داشته باشند و این مساله یک کمک خاصی می خواهد؛ حدود 3 

میلیارد صرف دارالشفا کردیم و امروز نیز 10میلیون تومان کمک می کنیم.
سال گذشته 20 میلیون زائر وارد مسجد جمکران شدند

تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در این دیدار طی سخنانی گفت: خوشبختانه هر 
ساله شاهد رشد علایق و اشتیاق عمومی برای حضور در این مسجد شریف هستیم به 

نحوی که در سال گذشته 20میلیون زائر به مسجد جمکران وارد شدند.
حجت الاسلام المسلمین رحیمیان به ذکر خصوصیات این مکان مقدس اشاره کرد.

وی گفت: باعث خرسندی است که در سالروز تاسیس این مسجد مقدس خداوند قسمت 
ما کرد تا در خدمت یکی از نایبان و سربازان صالح حضرت باشیم که در جبهه علمی، 
فقهی، تفسیری، فرهنگی، اجتماعی و ... خدمات ماندگاری را به جهان تشیع و فرهنگ اهل 
بیت)ع( کرده استتولیت مسجد مقدس جمکران بیان کرد: خوشبختانه هر ساله شاهد رشد 
علایق و اشتیاق عمومی برای حضور در این مسجد شریف هستیم به نحوی که در سال 
93 افزون بر 20میلیون نفر به مسجد وارد شدند و میلیون ها نفر نیز نماز امام زمان)عج( را 
قرائت کردند و معنی آن این است که در هر سال میلیاردها بار ایاک نعبد و ایاک نستعین 

در این جایگاه  بیان می شود.

دکتر رفیعی:

مسئولین قبل و بعد از قبول مسئولیت 
ارزیابی شوند

استاد حوزه و دانشگاه، گفت: مسئولیت در نظام اسلامی طعمه و ابزاری برای 
اندوختن مال و ثروت نیست.

 حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی روز شنبه در ادامه تفسیر سوره نور در شبستان 
امام خمینی حرم حضرت معصومه )س( اظهار داشت: طبق قانون اساسی تمامی اموال و 
ثروت همه کسانی که در هر یک از قوای سه گانه نظام مقام و مسئولیتی دارند، باید قبل و 
بعد از پذیرش مسئولیت مورد ارزیابی قرار گیرد. وی افزود: حضرت امام خمینی نخستین 
فردی بود که بر طبق قانون اساسی فهرست و صورت کلیه اموال خود را برای حسابرسی 
ارائه داد. وی با اشاره به اهمیت رسیدگی به ثروت ها و اموال حاکمان بر اساس گفتار امیر 
المومنین )ع( در نهج البلاغه، اظهار داشت: آن حضرت همواره می فرمودند که ای زمین 
شاهد باش که علی درمدت خلافتش چیزی برای خود نیندوخته است. استاد حوزه علمیه 
همچنین با اشاره به روایتی از آن امام همام، تصریح کرد: حاکمان جائر، جبار و ستمگر، 
تضییع کنندگان مال یتیم و کسانی که در دادگاه و در پیشگاه قاضی شهادت دروغ می 

دهند، مانند کافران از دنیا می روند.
عضو هیات علمی جامعه المصطفی، تصریح کرد: حاکمانی مانند ولید بن عقبه، یزید 
بن معاویه در گذشته و افرادی مانند صدام، قذافی و همچنین آل سعود و آل خلیفه زمان 
معاصر و حال که در ماه مبارک رمضان مردم یمن و بحرین را به شهادت می رسانند، در 
زمره این حاکمان قرار می گیرند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره تاکید خداوند 
در سوره نور مبنی بر پرهیز از تهمت زدن به زنان عفیف و پاکدامن، تصریح کرد: این اقدام 
گناه بزرگی محسوب می شود و خداوند هیچگاه کسانی را که آبروی چنین زنانی را می 
ریزند، نخواهد بخشید. رفیعی ضمن توصیه نسبت به حریم افراد بویژه زنان و دختران در 
اینترنت و فضای مجازی، تصریح کرد: متاسفانه بعضا مشاهده می شود، پخش و انتشار 
عکس یک زن در فضای مجازی موجب ریخته شدن آبروی یک خانواده می شود. عضو 
هیات علمی جامعه المصطفی، تصریح کرد: دختران جوان باید در ارتباطات و دوستی های 
خود توجه لازم را داشته باشند و از دوستی و رابطه با افراد نامحرم بپرهیزند تا مشکل و 

آسیبی متوجه آنها نشود.

اخبار

حوادث

از امروز منتشر مي شود؛

اوراق مشارکت قطار شهري قم
مشاور عالي شهردار و رئیس ستاد ساماندهي تعاملات بانکي و تسویه دیون 
شهرداري قم از انتشار اوراق مشارکت قطار شهري در چهاردهم تیرماه سال 

جاري خبر داد.
محسن نصیري با بیان اینکه در راستاي تزریق نقدینگي به پروژه قطار شهري و تسریع 
در روند اجرایي این پروژه به انتشار اوراق مشارکت اقدام کرده ایم گفت: این اوراق با حجم 
ریالي 3300میلیارد ریال منتشر مي شود. وي در ادامه  چگونگي نقل و انتقال این اوراق 
را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: این اوراق قابل خرید و فروش در فرابورس قبل از سر 

رسید است و مدت آن ۴ ساله و با نام مي باشد.
نصیري ضمن اشاره به سود 21درصدي اوراق اظهار داشت: سود علي الحساب اوراق 

مذکور 21درصد و معاف از مالیات مي باشد که هر سه ماه یکبار پرداخت مي گردد. 
وي ضمن بیان تاریخ عرضه اوراق مشارکت قطار شهري خاطرنشان کرد: اوراق مشارکت 
قطار شهري قم از تاریخ 1۴تیرماه سال 139۴ در شعب منتخب بانک شهر عرضه مي گردد.

نصیري در ادامه اظهار امیدواري کرد تا با این میزان حجم ریالي بخش اعظمي از حفر 
تونل مترو قم انجام شود. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: برنامه داریم تا براي خرید تجهیزات و ناوگان قطار شهري 
از طریق فاینانس اقدام کنیم. 

در دومین جلسه کمیته فني شوراي ترافیک استان قم تصویب شد

صدور مجوز حفاري  
فقط با مجوز کمیته فني شوراي ترافیک

صدور مجوز حفاري در معابر اصلي شهر تنها با مجوز کمیته فني شوراي 
ترافیک استان قم از جمله مصوبات دومین جلسه این کمیته در سال جاري بود 

که روز پنج شنبه یازدهم تیرماه در شهرداري قم برگزار شد.
در این جلسه که معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم، برخي از اعضاي 
شوراي اسلامي شهر و نمایندگاني از استانداري، فرمانداري و اداره کل راه و شهرسازي 
استان قم حضور داشتند مسائلي همچون اصلاح تقاطع هاي خیابان هاي سبلان و سلمان، 
اجراي محدودیت ترافیکي در تقاطع غیر همسطح بلوار غدیر و 100 متري امام صادق، 
مسدود کردن تقاطع مولوي با دانشگاه و یک طرفه شدن 1۶ متري حریم کمربندي امام 
علي از سمت شاهد غربي مورد بحث و بررسي قرار گرفت. به دلیل افزایش تصادفات و 
ناایمن بودن مسیر تقاطع خیابان هاي سبلا و سلمان در منطقه ۸ شهري ضمن بررسي 
نظرات کارشناسي مصوب شد تا این مسیر با اجراي چراغ هوشمند چشمک زن اصلاح 
هندسي گردد. اجراي طرح ترافیکي و انحراف از مسیر به مدت ۷0 روز در مسیر تقاطع بلوار 
غدیر با 100 متري امام صادق در منطقه ۸ شهري جهت اجراي شمع هاي روفوژ وسط در 

راستاي اجراي تقاطع غیر همسطح این مسیر از دیگر مصوبات این جلسه بود.
مسدود نمودن و اجراي دور برگردان در طرفین محور تقاطع مولوي با دانشگاه در 
منطقه ۸ پس از اجراي تقاطع هاي غیر همسطح بلوار غدیر با 100 متري امام صادق از 
موارد دیگري بود که با اتفاق آرا تصویب شد. یک طرفه شدن 1۶ متري حریم کمربندي 
امام علي از سمت شاهد غربي به سمت 2۴ متري شهیدان موسوي واقع در منطقه 2 از 

طرح هاي دیگري بود که مورد تصویب اعضا قرار گرفت. 

مدیر مسکن و ساختمان راه و شهرسازی استان قم خبر داد: 

آغازعملیات احداث لاین برگشت 
بلوار شهروند پردیسان 

مدیر مسکن و ساختمان راه و شهرسازی استان قم از آغازعملیات احداث 
لاین برگشت بلوار شهروند پردیسان  خبرداد.

 محمدرضا فرج ظهار داشت: این بلوار که در بین اهالی محل به نام بلوار دکل شناخته 
شده است، نقش مهمی در اتصال ترافیکی دو ضلع جنوبی و شمالی منطقه پردیسان قم 
ایفا می نماید.وی طول مسیر در حال احداث لاین برگشت را بالغ بر 1/2 کیلومتر عنوان 
نمود و اضافه کرد: عرض هر لاین از این بلوار بالغ بر 1۴ متر است که در آن دو باند سواره 
رو و یک باند توقف تعریف شده است.مدیرمسکن و ساختمان راه و شهرسازی استان قم 
هزینه اجرای لاین برگشت پروژه احداث بلوار شهروند را 1۸ میلیارد ریال اعلام کرد و خاطر 
نشان ساخت: ان شاء ا... با توجه به روند مناسب عملیات اجرایی این پروژه مهم درون 
شهری حداکثر تا شهریور ماه سالجاری ودر هفته دولت شاهد بهره برداری از آن به طور 
کامل باشیم.شایان ذکر است تمامی مراحل احداث این بلواردر قالب تعریض،تسطیح،جدول 
گذاری،آسفالت و... توسط اداره کل راه و شهرسازی استان قم به مرحله اجرا درآمده است.

هشدار رئیس پلیس فتاي استان قم به شهروندان :

 فریب وعده تورهاي ارزان 
داخلی و خارجی  رانخورید

رئیس پلیس فضاي تولید و تبادل اطلاعات فرماندهي انتظامي استان قم در 
خصوص تبلیغ تورهاي ارزان قیمت داخلي و خارجي با تخفیف ویژه ماه مبارک 

رمضان توسط کلاهبرداران اینترنتي به شهروندان هشدار داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ "علي موالي" گفت: بررسي هاي پلیسي نشان 
داده عده اي سودجو با راه اندازي صفحات و سایت هاي جعلي در فضاي مجازي اقدام به 

تبلیغ تورهاي ارزان قیمت داخلي و خارجي با تخفیف ویژه ماه مبارک رمضان مي کنند.
وي افزود: این افراد با ارائه ي قیمت هاي بسیار پایین براي کلاهبرداري، افراد را 
ترغیب مي کنند تا از خدمات آن ها استفاده کنند.رئیس پلیس فتاي استان قم در ادامه 
به شهروندان هشدار داد: فریب عکس هاي جعلي از تورها و محل هاي اقامت مسافران و 
استفاده از عناویني نظیر تخفیف ویژه ماه رمضان را که شگرد این سودجویان است را 
نخورند.وي اظهار داشت: تحقیقات پلیس در این راستا نشان مي دهد، مسافران پس از واریز 
وجه نقد به حساب این افراد، دیگر نمي توانند با این افراد ارتباطي برقرار کرده و آنها متواري 
مي شوند. سرهنگ موالي در خاتمه تاکید کرد: شهروندان، دقت لازم را در این زمینه داشته 
باشند و فراموش نکنند که تورهایي با امکانات ویژه و با قیمت هاي بسیار پایین تنها مي تواند 

ترفند کلاهبرداران حرفه اي باشد.

معاون اورژانس قم:

برخورد وانت و پژو در قم 
شش مجروح برجا گذاشت 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر تصادف 
شدید یک دستگاه وانت و پژو 206 در این استان شش نفر مجروح شدند. 

مهدی فراهانی ، افزود: این حادثه ساعت 3:۴۶ دقیقه صبح دیروز در جاده اراک - قم، 
نرسیده به امامزاده جعفر رخ داد.وی با بیان اینکه حال دو نفر از مجروحان این حادثه وخیم 

است، اضافه کرد: مصدومان این تصادف با سه آمبولانس به قم منتقل شدند.
وی همچنین به حوادث روز جمعه  اشاره کرد و گفت: ساعت 13 و 23 دقیقه روز 
گذشته، 12 تیرماه، ریزش دیوارهای کانالی در اطراف بخش کهک منجر به فوت یک نفر 
آقا شد.به گفته فراهانی، در این حادثه یک نفر نیز مصدوم و توسط آمبولانس به بیمارستان 
منتقل شد.وی افزود: در حادثه دیگری که ساعت 52 دقیقه بامداد 12 تیرماه رخ داد، آقا 
حدود 35 ساله بر اثر برق گرفتگی در جاده قدیم قم - تهران جان باخت.وی به جزییات 

این حادثه اشاره نکرد.

اتمام  از  قم  گاز  مدیر عامل شرکت 
عملیات گاز رسانی به روستاهای بالای 
20 خانوار این استان تا پایان سال 96 

خبرداد.
مهندس فرجی دریدار با حجت الاسلام 
و المسلمین لطفی نیاسر مدیر کل صدا و 
سیمای مرکز قم اظهارداشت: در حال حاضر 
کلیه شهرهای استان از نعمت گاز برخوردار 
 93 درشهرها  گاز  نفوذ  ضریب  و  هستند 
درصد و در روستاها ۸3 درصد میباشد. وی 
افزود: با برنامه ریزیهاي صورت گرفته در سال 
جاری، عملیات اجرائی گاز رسانی به تعداد 52 
روستای بالای 20 خانوار فاقد گاز در بخشهای 
مختلف، به مرورآغاز و طبق برنامه زمان بندی 

تا پایان سال 9۶ خاتمه می یابد و انشاء ا... با تلاش همکاران 
تاپایان سال جاری نیز بخشی از این روستاها به بهره برداری 
برسند. مهندس فرجی تاکید نمود: با توجه به بالا بودن میزان 
مصرف انرژی در ایران نسبت به کشورهای دیگر، ضروری 

است نسبت به ساخت برنامه های مناسب و ترویج فرهنگ 
بهینه مصرف گاز از طریق رسانه های ملی و استانی در 
جامعه اطلاع رسانی کامل و مستمر انجام گردد. وی اضافه 
نمود: این شرکت در فصول سرد سال نیاز به همکاری بیشتر 
صدا و سیما جهت اطلاع رسانی و نهادینه کردن فرهنگ 

ایمنی و بهینه مصرف گاز دارد که امیدواریم 
با مساعدت و دستور ویژه جنابعالی طبق روال 
سالهای گذشته صورت پذیرد. مدیر کل صدا و 
سیمای مرکز قم نیز در این دیدار ضمن تشکر 
از تلاشهای کارکنان شرکت گاز در خدمات 
رسانی مطلوب به مردم استان اظهار داشت: 
در خصوص اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
در زمینه مصرف ایمن و بهینه گاز منعی در 
همکاری نیست و به صورت مداوم برحسب نیاز 
انجام می شود. صدا و سیمای مرکز قم آمادگی 
دارد برخی از برنامه ها را به صورت مشارکتی 
انجام دهد. حجت الاسلام و المسلمین لطفی 
نیاسر افزود: بنا به اظهار یکی از علما براساس 
مردم  به  رسانی  خدمات  احادیث،  و  روایات 
پاداش هفتصد حج مقبول را بهمراه خواهد داشت و در نهایت 
موجب رضایت مندی شهروندان از دستگاههای اجرائی و 
خدماتی در استان شده و اجر معنوی در دنیا و آخرت را 

بدنبال دارد.

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم از آمادگي همه جانبه 
شهرداري در راستاي ارائه خدمات مطلوب به زائرین و مجاورین حرم کریمه اهل 

بیت )س( و نمازگزاران مسجد مقدس جمکران در شبهاي قدر خبر داد.
 مهدي اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر افزود: با توجه به تأکیدات شهردار شهر مقدس 
قم مبني بر ارتقاء کمّي و کیفي خدمات، ستادهاي خدمات رساني شهرداري در سطح مناطق 
هشتگانه با محوریت هسته مرکزي پیرامون حرم کریمه اهل بیت )س( و مسجد مقدس 
جمکران در جهت کنترل تنظیف محیط شهري، مناسب سازي محیط شهري از طریق نصب 
پرچم ها و الوان مشکي و بنرهاي متناسب با این ایام، نظافت و شستشو و لایروبي انهار، آماده 
سازي محیط هاي پیرامون مساجد و همچنین سیستم یکپارچه کنترل پسـماندهاي شهري 
از طریق بـه کارگیري و فـعالیت ماشین آلات مـکانیزه خدمات شهري، مخازن فان، کارتن 
پلاست ها و فعالیت شبانه روزي پرسنل خدمات شهري، فضاي سبز و ستادي در جهت 
ارائه خدمات مطلوب به شهروندان در لیالي قدر آماده خدمت رساني هستند. وي همچنین 
در راستاي افزایش ضریب ایمني شهر از فعالیت و آماده باش و استقرار اکیپ هاي سازمان 
آتش نشاني و خدمات ایمني در هسته مرکزي شهر پیرامون حرم مطهر حریمه اهل بیت 
)س( و مسجد مقدس جمکران در قالب اکیپ هاي پیاده و خودروئي به همراه ماشین آلات 
و تجهیزات آتش نشاني و موتور سیکلت هاي EFT و ایستگاههاي چهارده گانه آتش نشاني 

خبر داد. اصفهانیان مقدم در ادامه به استقرار تانکر هاي ویژه آب شرب بهداشتي و وضو  اشاره 
کرد و افزود: نصب داربست جهت هدایت دسته جات هیئات مذهبي، صدور مجوز ایستگاه هاي 
صلواتي با رویکرد کنترل مسائل ترافیکي، ایمني و تنظیف محیط شهري و فعالیت هاي اکیپ 
هاي شانزده گانه مدیریت پیشگیري و رفع تخلفات شهري در راستاي کنترل ناهنجاریهاي 
اجتماعي از قبیل سد معبر و متکدیان و... در پیرامون مسجد مقدس جمکران و حرم کریمه 

اهل بیت )س( در شبهاي قدر پاره اي از اقدامات شهرداري در این ایام مي باشد.
معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم افزود: در جهت ارائه خدمات حمل 
و نقل همگاني، سازمان هاي اتوبوسراني و تاکسیراني از طریق فعالیت بیش از 115 دستگاه 
میني بوس، 2۴3 دستگاه اتوبوس، 200 دستگاه ون و 300 دستگاه تاکسي جهت انتقال و 
حمل و نقل روزه داران و عزاداران در این ایام به زائران و شهروندان خدمات رساني مي کنند.

وي در ادامه ضمن تقدیر و تشکر از زحمات کلیه پرسنل خدوم و زحمتکش شهرداري و 
مشارکت کلیه شهروندان در راستاي ارائه خدمات مطلوب و مناسب به زائرین حرم کریمه اهل 
بیت و نمازگزاران مسجد مقدس جمکران استفاده شهروندان از حمل و نقل همگاني در ایام 
شبهاي لیالي قدر و مشارکت کلیه متولیان هیئات مذهبي و دسته جات در ایجاد ایستگاه هاي 
صلواتي از طریق اخذ مجوزات لازم در راستاي پیشگیري از معضلات ایمني و ترافیکي و 

تنظیف محیط شهري را خواستار شد.

جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان قم روز گذشته در حالی در محل 
برگزار  قم  استانداری  ساختمان جدید 
را  خود  اولین حضور  »همتی«  که  شد 
در چنین جلسه ای در قم تجرربه می 
کرد. در صحبت های مسئولینی که در 
این جلسه سخنرانی کردند، آنچه بیش 
از همه چیز خودنمایی می کرد، تاکید 
بخش  گذاری  سرمایه  جذب  بر  آنان 
خصوصی بود. این موضوع در سخنان 
»همتی« سرپرست استانداری قم بیش از 
همگان به چشم می خورد. وی از مدیران 
خواست که تنها به بودجه های دولتی 

چشم نداشته باشند و به نوعی »بخش خصوصی« 
را به عنوان نسخه شفابخش اقتصاد قم معرفی کرد.

اعتبارات باید به پروژه های با پیشرفت بالا
 اختصاص یابد

سرپرست استانداري قم در این جلسه پرداختن به پروژه 
هاي نیمه تمام و پرهیز از شروع طرح هاي جدید عمراني 
را مسئله مهم در شرایط جاري کشور عنوان کرد گفت: 
اعتبارات باید به پروژه هاي با درصد پیشرفت بالا تخصیص 
داده شوند. فریدون همتي سرپرست استانداري قم در جلسه 
شوراي برنامه ریزي و توسعه ي استان طي سخناني خواستار 
تلاش مدیران براي استفاده ي حداکثري از بودجه هاي ملي 
و استاني شد. همتي با تاکید بر ضرورت صرفه جویي در 
هزینه کرد اعتبارات توسط دستگاه هاي اجرایي خاطرنشان 
کرد: ادارات باید با مصرف بهینه از امکانات، ضمن کاهش 
هزینه ها، در تلاش براي ارتقاي خدمات رساني به مردم 
باشند. سرپرست استانداري قم با اشاره به شرایط اقتصادي 
کشور، جذب حداکثري منابع توسط دستگاه ها را ضروري 
دانست و افزود: بابت عدم تخصیص اعتبارات هیچ بهانه اي 

پذیرفته نخواهد شد.
چشم مدیران نباید تنها به بودجه هاي دولتي باشد

مشاور عالي وزیر کشور با بیان اینکه تحول تنها با تسهیل 
سرمایه گذاري بخش خصوصي اتفاق مي افتد، افزود: چشم 
مدیران نباید تنها به بودجه هاي دولتي باشد. رئیس شوراي 
برنامه ریزي استان استفاده از فرصت هاي طلایي قم همچون 
وجود حرم کریمه ي اهل بیت )س( و مراجع عظیم الشان 
شیعه، مرکزیت شکل گیري انقلاب اسلامي و ریاست مجلس 
شوراي اسلامي را ضروري دانست و افزود: تردد زیاد اعضاي 
هیات دولت و مدیران تراز اول ملي به قم نیز فرصت خوبي را 
براي مطرح کردن مشکلات و مطالبات استان و جذب اعتبارات 
فراهم کرده است. همتي پرداختن به پروژه هاي نیمه تمام و 
پرهیز از شروع طرح هاي جدید عمراني را دیگر مسئله ي مهم 
در شرایط جاري کشور تلقي و تصریح کرد: اعتبارات باید به 

پروژه هاي با درصد پیشرفت بالا تخصیص داده شوند.

نگاه ها به بخش خصوصي باید تغییر کند
وي در بخش دیگري از سخنان خود تهیه برنامه پنج 
ساله ششم توسعه ي کشور را مورد توجه قرار داد و افزود: 
تدوین برنامه ي توسعه اي استان به پیوست برنامه ششم نیز 
باید در دستور کار مدیران قرار بگیرد. سرپرست استانداري قم 
با تاکید بر لزوم آمادگي دستگاه هاي اجرایي براي تحولي در 
جذب سرمایه گذاري بخش خصوصي خاطرنشان کرد: راه 
حل این مسئله تغییر نگاه ها به بخش خصوصي و تسهیل 
در روندهاي اداري واگذاري پروژه هاي عمراني به سرمایه 
گذاران خواهد بود. در این جلسه الگوي توزیع اعتبارات هزینه 
اي سال 9۴ با 21 راي موافق و بدون راي مخالف و مدل 
پیشنهادي توزیع اعتبارات تملک دارایي هاي سرمایه اي 
قانون سال 9۴ با 1۷ راي موافق و ۴ مخالف به تصویب رسید.

 بدهی میلیاردی دستگاه های استان
به ادارات آب، برق و گاز

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم نیز در این 
جلسه از بدهکاری دهها میلیارد تومانی دستگاه های دولتی 

به ادارات آب، برق و گاز خبر داد.
سید حسن رضوی ابراز داشت: در این راستا درسالجاری 
در همه دستگاه ها باید بر روی صرفه جویی و مدیریت هزینه 
های انرژی تاکید شود. وی اظهار داشت: هر گونه بکارگیری 
نیروی انسانی جدید به هر شکلی در دستگاه های اجرایی 
باید با رعایت مقررات سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
باشد و هم چنین هر گونه بکارگیری نیرو باید صرفا با کسب 
مجوز از سوی سازمان مرکزی دستگاه ها در تهران همراه 
باشد. وی افزود: طی دستورالعمل سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی کشور هر گونه خرید خودرو سواری خارجی توسط 
دستگاه های دولتی ممنوع بوده و هم چنین خرید و اجاره 
ساختمان اداری جدید به استثنای واحدهایی که حسب 

ضرورت در سال 9۴ راه اندازی خواهند شد ممنوع است.
مشکل در توزیع اعتبارات هزینه ای استانی وجود ندارد

رضوی گفت: جمع اعتبارات هزینه ای در سال 9۴ در 
استان قم رقمی بالغ بر ۸۴ میلیارد تومان است که 3۷ 

میلیارد و ۴00 میلیون تومان به سایر هزینه 
ها و مابقی آن به حقوق و مزایا اختصاص داده 
شده است. وی ادامه داد: خوشبختانه مشکل 
خاصی در راستای توزیع اعتبارات هزینه ای 
استانی وجود ندارد و بر اساس احکامی که به 
خزانه دولت می رود پرداخت های حقوق انجام 

می شود.
شاخص های نگران کننده 

بهداشت و درمان قم
در ادامه این جلسه، رییس دانشگاه علوم 
پزشکی قم نیز گفت: بسیاری از امور عمرانی 
دستگاه ها که در حال به سرانجام رسیدن 
هستند باید از سوی دولت پشتیبانی شوند و 
تخصیص بودجه به سمت پروژه هایی باید باشد 

که در سال 9۴ نتیجه آن ها را خواهیم دید.
های  شاخص  متاسفانه  افزود:  خواه  ایرانی  ابوالفضل 
بهداشت و درمان قم بسیار پایین تر از میانگین های کشوری 
است و پیشنهاد می کنیم تخصیص های جزئی به برخی 
پروژه های دولتی تجمیع شده و درتخصیصی کلی شاهد 

تزریق بودجه به بخش عمران در بهداشت و درمان باشیم.
در خدمت رسانی به مردم کم کاری نشود

فرماندار قم نیز با اشاره به کاستی های بودجه ای دولت 
گفت: مردم منتظر خدمات ما هستند و نباید با تکیه بر 
کاهش اعتبارات، در خدمت رسانی خود کم کاری داشته 
دفاتر خصوصی  به  ادارات  امور  از  بسیاری  باید  و  باشیم 
از  بسیاری  افزود:  داده شوند. رضا سیار  پیشخوان دولت 
فرایندهای اداری در دستگاه های دولتی با ضوابط خاص 
می توانند به بخش خصوصی و دفاتر پیشخوان دولت واگذار 
شوند تا با تعرفه هایی ضابطه مند شاهد انجام امور اداری به 
بهترین نحو برای مردم باشیم. مدیرکل آموزش و پرورش قم 
نیز در این جلسه عنوان کرد: هم اکنون رشد شاخص های 
فنی و حرفه ای در استان 33 درصد است و این در حالی 
است که میانگین کشوری آن شاخص، رقمی بالغ بر ۴۶ 
درصد است و باید نگاه ویژه ای در اعتبارات استانی به بخش 
آموزش فنی و حرفه ای داشته باشیم. حمیدرضا دژاگام افزود: 
با مشکلات اعتباری که امسال در بودجه خود داریم در بخش 
حامل های انرژی دچار مشکل خواهیم شد و تعمیر و تجهیز 
مدارس نیز با مشکل مواجه خواهند شد. وی ابراز داشت: در 
سال گذشته شاهد واگذاری برخی مدارس در قالب بسته 
های حمایتی به مدارس غیرانتفاعی بودیم اما مجلس با 
ادامه این طرح موافقت نکرد و از این رو مدیران مدارس در 
سال گذشته روند کاری سنگینی را پشت سر گذاشتند. در 
این جلسه هم چنین حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا 
آشتیانی و احمد امیرآبادی فراهانی نمایندگان قم در مجلس 
شورای اسلامی حضور داشتند و از نزدیک در روند مسائل و 

مشکلات بودجه ای استان در سال جاری قرار گرفتند.

مدیر عامل شرکت گازاستان قم:

تمام روستاهای بالای 20 خانوار قم تا پایان سال 96 گازدار می شوند

اصفهانیان مقدم تشریح کرد:

اقدامات شهرداري قم جهت ارائه خدمات مطلوب در لیالي قدر

در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان تاکید شد:

»بخش خصوصی« نسخه شفابخش اقتصاد قم

شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
قیمت  افزایش  عدم  از  قم،  صنعتی 
زمین های شهرک ها و نواحي صنعتي 

استان در سال جاري خبر داد.
حاشیه  در  نژاد  طیبی  امیر  مهندس 
مراسم تجلیل از صنعتگران نمونه استان قم 
به مناسبت روز صنعت و معدن اظهار داشت: 
در راستاي سیاست های حمایتي سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتي ایران 
از تولیدکنندگان و سرمایه گزاران، در سه 
ماهه اول سال جاري قیمت زمین هیچ یک 
از شهرکها و نواحي صنعتي استان را افزایش 

نیافته است.
تشویقي  هاي  برنامه  تشریح  با  وي 

حمایت از تولید این شرکت گفت: براساس 
سیاست هاي حمایتي به منظور تسهیل 
زمینه سرمایه گزاري صنعتگران، شرکت 
نسبت  بایست  مي  صنعتي  شهرکهاي 
به آماده سازي و تامین زمین مناسب و 
و  اقدام  ایشان  نیاز  مورد  هاي  زیرساخت 
زمین و خدمات را با قیمتي بسیار پایین و 

معقول در اختیار تولید کنندگان قرار دهد.
مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي با 
بیان اینکه این شرکت درآمد و هزینه است 
تشریح کرد: این شرکت در انجام اقدامات 
زیربنایي و آماده سازي شهرکهاي صنعتي به 
هیچ وجه بدنبال درآمد زایي نبوده و نخواهد 
بود و بدین منظور قیمت فعلي زمین هاي 

شهرکها و نواحي صنعتي استان براساس 
قیمت تمام شده آن در اختیار متقاضیان 

قرار مي گیرد.
وي وجود شرایط و موقعیت شهرکها 
و نواحي صنعتي استان را منحصر بفرد و 
حتي استراتژیک برشمرد و ادامه داد: درآمد 
حاصله از فروش زمینها مجددا براي آماده 
سازي فضاهاي بیشتر براي متقاضیان در فاز 
توسعه شهرک هاي صنعتي استان هزینه 

مي شود.
مهندس طیبي نژاد بیان داشت: براساس 
اقدامات کارشناسي مشخص شده است که 
هزینه زمین در ایجاد یک واحد صنعتي و 
تولیدي صرفا 3 تا 5 درصد هزینه سرمایه 

گزاري را به خود اختصاص مي دهد ولي 
بازهم این شرکت در بعد حمایتي از این 

مقدار هزینه غافل نیست.
شهرکهاي  هاي  زیرساخت  وجود   
صنعتي استان قم را بسیار مناسب ارزیابي 
کرد و گفت: علي رغم اینکه صنعت استان 
استانها  سایر  به  نسبت  و  بوده  نوپا  قم 
صنعت  از  همجوار  استانهاي  بخصوص 
نظر  از  ولي  باشد  مي  برخوردار  جوانتري 
اختیار  در  امکانات  و  زیرساختي  تامین 
سرمایه گذاران در سطح مطلوبي قرارداریم 
و این در حالي است که قیمت زمین در 
استان همسان و چه بسا کمتر از این استان 

ها مي باشد.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
سامانه  راه اندازي  از  قم  شهرداري 
مدیریت هوشمند پسماندهاي عمراني 

و ساختماني در قم خبر داد. 
به  اشاره  با  میرابراهیمي  عبدلله  سید 
سازمان  سوي  از  گرفته  صورت  اقدامات 
مدیریت پسماند شهرداري قم در راستاي 
از  یکي  اظهارداشت:  بهبود منظر شهري 
مسائلي که شهروندان به کرات با آن مواجه 
هستند نخاله هاي ساختماني است که در 
کوچه ها و معابر خیاباني با آن مواجه هستند.

پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
شهرداري قم با بیان اینکه مدیریت اجرایي 

نخاله هاي ساختماني بر عهده شهرداري ها 
است، افزود: بر اساس قانون مدیریت پسماند 
مسئولیت برنامه ریزي، ساماندهي، مراقبت و 
عملیات اجرایي مربوط به تولید،  جمع آوري، 
ذخیره سازي، حمل ونقل، بازیافت و پردازش 
پسماندها و همچنین آموزش و اطلاع رساني 
بر عهده این نهاد است و مدیریت اجرایي 
مي تواند تمام عملیات مربوط به جمع آوري، 
جداسازي و دفع پسماندها را به اشخاص 

حقیقي و حقوقي واگذار کند.
شهرداري  اینکه  به  اشاره  با  وي 
مي تواند به جز نخاله ها هر بخشي را که 
جزو پسماندهاي عادي مانند پسماندهاي 

خانگي تعریف مي شود به افراد حقیقي و 
حقوقي دیگر در بخش خصوصي واگذار 
کند، عنوان کرد: شهرداري قم در کل کشور 
در زمینه نخاله هاي ساختماني پیشرو است 
و بر همین اساس دستورالعملي در سنوات 
تمام  آن  براساس  که  شد  تهیه  گذشته 
کساني که مي خواهند در شهر فعالیت هاي 
عمراني یا خاکبرداریي انجام دهند، باید 
مدیریت  سازمان  از  را  لازم  مجوزهاي 

پسماند دریافت کنند.
سایت هاي  به  اشاره  با  میرابراهیمي 
قم گفت: ۴  استان  در  زباله  تخلیه  فعال 
سایت تخلیه زباله در ۴ نقطه شهر از جمله 

جمکران، بزرگراه امام علي )ع(، جاده کوه 
سفید و پردیسان راه اندازي شده که براي 

تخلیه نخاله هاي ساختماني است.
پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
که  شهرونداني  با  برخورد  قم  شهرداري 
نخاله هاي عمراني در مقابل ساختمان آن ها 
انباشته و سبب مزاحمت مي شود را مورد 
توجه قرار داد و عنوان کرد: اگر شهروندان 
مرتکب تخلفي در زمینه نگهداري، تخریب، 
جمع آوري، حمل ونقل و حتي خرید، فروش، 
سازمان  شدند،  پسماندها  تخلیه  و  دفن 
مي تواند بر اساس ماده 1۶ قانون مدیریت 

پسماند به مراجع قضایي شکایت کند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبر داد:

عدم افزایش قیمت زمین شهرک ها و نواحی صنعتي قم

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداري قم: 

سامانه هوشمند پسماندهاي عمراني و ساختماني در قم راه اندازي مي شود 

آموزش های فنی و حرفه ای
 و غنی سازی اوقات فراغت

اوقات فراغت موضوعی است که تقریباً همه ساله نزدیک 
به فصل تابستان و ایام تعطیلات دانش آموزان بازار گفت وگو 
در مورد آن داغ می شود. با نزدیک شدن فصل تابستان و 

تعطیلی مدارس، خانواده ها در مورد تعطیلات طولانی فرزندان خود دچار نگرانی می شوند 
و دانش آموزان خسته از یک سال تحصیلی، سه ماه فرصت دارند تا خود را برای سال 
تحصیلی آینده آماده کنند که در این میان نقش خانواده ها، سازمان ها و نهادهای متولی 
مانند آموزش وپرورش، وزارت ورزش و جوانان از همه پررنگ تر می باشد. در این میان 
وضعیت شهرهای کوچک و روستاهای قم بسیار وخیم تر از کلان شهر قم است. متأسفانه 
۸0 درصد مردم نسبت به نحوه درست پر کردن و گذراندن اوقات فراغت آگاهی ندارند و 
تماشای تلویزیون و حضور در شبکه های اجتماعی و استفاده از اینترنت یکی از اصلی ترین 
ابزارهای پر کردن اوقات فراغت بیشتر از خانواده ها شده است که عوارض آن در تربیت 

فرزندان و آینده خانواده غیرقابل انکار است.
متأسفانه در حال حاضر برای مدیریت اوقات فراغت جوانان و نوجوان برنامه مشخصی 
تدوین نشده و هر خانواده بر اساس توانایی های مالی و امکانات فرهنگی خود فرزندان خود 
را سرگرم می کند. این موضوع در شهرهای کوچک و روستاهای استان قم وضعیت دیگری 
دارد، زیرا در این مناطق اصلاً امکاناتی وجود ندارد که خانواده ها بخواهند برای پر کردن 

اوقات فراغت خود بر اساس آن برنامه ریزی کنند.
در شهرهای کوچک و روستاهای استان قم خانواده های توانمند، فرزندان خود را 
به کلاس های ورزشی و آموزشی که در کلان شهر قم تشکیل می شود، اعزام می کنند، 
درحالی که این شرایط برای همه مقدور نمی باشد. اگر بخواهیم از نگاه آسیب شناسی به این 
موضوع در شهرهای کوچک و روستاهای استان قم بنگریم، مشکل اساسی نه بودجه و نه 
امکانات است بلکه خلأ مدیریت برنامه ریزی اوقات فراغت و کمبود کارشناس و متخصص 

در این زمینه اصلی ترین عامل کاستی ها می باشد.
یکی از مواردی که واقعاً می تواند در شهرهای کوچک و روستاهای استان قم در 
خصوص پر کردن اوقات فراغت جوانان و نوجوانان مؤثر باشد، آموزش های فنی و حرفه ای 
در رشته های مختلف به دانش آموزان است، چراکه این مهم می تواند هم نیروی انسانی 

لازم برای آن منطقه را تربیت کند و هم موجب سرگرمی برای جوانان و نوجوانان شود.
از سوی دیگر ارائه خدمات رفاهی و ورزش رایگان یا ارزان قیمت، یکی دیگر از روش های 
غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان است که متأسفانه شهرهای کوچک و روستاهای 
استان قم از این خدمات نیز محروم هستند، چراکه در مرحله اول اصلاً چنین مراکزی در 
این مناطق وجود ندارد و اگر تعداد محدودی هم وجود داشته باشد به بخش خصوصی 
واگذارشده و آن ها هم برای حضور جوانان و نوجوانان در این مراکز رقم های بالایی را 

درخواست می کنند و در مقابل هیچ گونه آموزش و خدماتی را هم ارائه نمی دهند.
بنده معتقدم برنامه ریزی قبل از آغاز فصل تابستان مناسب ترین روش برای غنی سازی 
اوقات فراغت می باشد و از سوی دیگر برنامه های غنی سازی اوقات فراغت جوانان و نوجوانان 
باید هدفمند و متنوع باشد، چراکه منحصر کردن  برنامه های اوقات فراغت به کلاس های 

آموزشی باعث خستگی بیشتر دانش آموزان و دل زدگی آن ها از این کلاس ها می شود.

جواد قاسمی ورجانی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,031,000یک مثقال طلا

930,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,040,000سکه بهار آزاد ی

9,045,000سکه امامی

4,590,000نیم سکه

2,590,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

عضو هیئت مدیره راه آهن: 

بلیت قطار گران نمی شود 
 قائم مقام مدیرعامل راه آهن با بیان این که بعید می دانم بلیت قطار در تابستان 
امسال گران شود از تشکیل شرکت قطارهای حومه ای در سال جاری خبر داد و 

گفت:  منابع مورد نیاز این شرکت توسط دولت تامین می شود. 
 احمد خدایی در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی اظهار کرد: بلیت قطارهای حومه ای در 
کشور نسبت به بلیت مترو و تاکسی بسیار پایین است اما با این حال احتمال افزایش قیمت در 
بخش وجود ندارد. وی با بیان این که قیمت بلیت قطار مسیر به مسیر متفاوت بوده و بستگی 
به استقبال مردم دارد، تصریح کرد: شرکت های بخش خصوصی و صاحبان واگن پیشنهاداتی 
را برای افزایش قیمت بلیت به راه آهن ارائه می دهند و ما نیز این پیشنهادات را بررسی 
می کنیم. وی در پاسخ به پرسش تسنیم مبنی بر این که آیا بخش خصوصی اخیرا پیشنهادی 
برای افزایش قیمت بلیت قطار به راه آهن داده است، افزود: بله آنها پیشنهاداتی در این زمینه 
ارائه کرده اند و در حال بررسی این درخواست ها هستیم، ولی بعید می دانم در تابستان افزایش 
قیمت داشته باشیم. قائم مقام مدیرعامل راه آهن در عین حال بیان کرد: ممکن است برای 
بعضی قطارها به دلیل استقبال مردم و این که خواستار افزایش کیفیت هستند، افزایش قیمت 
داشته باشیم. مانند "قطار زندگی" که با استقبال خوبی روبرو شده است، چنانچه چنین 
قطارهایی توسط شرکت ها راه اندازی شود قیمت متناسب با ظرفیت و کیفیت تعیین می شود. 
خدایی با تاکید بر یان که سیاست کلی برای افزایش قیمت بلیت قطار نداریم در واکنش به 
این که شرکت های حمل ونقل ریلی مانند رجا از قیمت بلیت قطارهای حومه ای راضی نیستند 
و همواره اعلام می کنند در این بخش زیانده هستند، افزود: قطارهای حومه ای زیانده هستند 
و اخیرا وزارت راه و شهرسازی اقدام به تشکیل شرکت قطارهای حومه ای در قالب شرکت 
راه آهن کرده است تا به این ترتیب در این بخش به طور کامل دولت سرویس و خدمات را 
ارائه دهد. وی با بیان این که ایجاد این شرکت در حال اقدام است در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر این که آیا این شرکت امسال تشکیل می شود گفت: ایجاد شرکت قطارهای حومه ای امسال 
عملیاتی خواهد شد. عضو هیئت مدیره راه آهن یادآور شد: هم اکنون ساختار پروژه قطارهای 
حومه ای از طریق راه آهن در حال پیگیری است و منابع مورد نیاز آن از منابع دولتی تامین 
خواهد شد. خدایی در ادامه با بیان این که ضریب اشغال قطار حومه ای تهران-قم 35 درصد 
است، بیان کرد: محدودیتی برای قطارهای حومه ای قائل نیستیم و بخشی از ناوگان شبکه 
ریلی به همین قطارها اختصاص یافته است. قطارهای خودکششی به دلیل تهویه و خدمات 
مناسب جزو بهترین ناوگا قاطرهای شبکه ریلی به شمار می آیند. وی با تاکید بر این که 
بسته به میزان استقبال مردم تعداد قطارهای حومه ای را افزایش می دهیم، خاطرنشان کرد: 
هم اکنون تهران از چهار طرف به سمت پرند، قم، ورامین و هشتگرد سرویس قطار حومه ای 
می دهد. اگر از سمت هشتگردد به سمت قزوین سرویس هایی را به شکل حومه ای روزانه 
پرتردد بخواهد نه مسافرات های بلند خانوادگی طبیعتا قزوین تبدیل به نقطه ای می شود که 

راه آهن قطار حومه ای را برای آن راه اندازی خواهد کرد.

ضرورت صادرات مرغ برای جلوگیری از زیان مرغداران؛
رکود در بازار مرغ و کاهش قیمت به 5800 تومان 

در  مرغ  کیلوگرم  هر  قیمت  ماهی  و  پرنده  فروشندگان  اتحادیه  رییس 
خرده فروشی را 5800 تومان عنوان کرد و گفت:  به طور کلی مردم تمایل کمی 

نسبت به خرید مرغ در ماه مبارک رمضان امسال داشتند و بازار راکد است. 
مهدی یوسف خانی با بیان اینکه قیمت هر کیلوگرم مرغ در کشتارگاه 5200 تومان است، 
اظهار کرد: معمولا قیمت مرغ در اوایل هفته نسبت به اواسط هفته کمی بالاتر و در اواسط 
هفته حدود 100 تا 200 تومان کاهش می یابد.  وی با بیان اینکه بازار راکد تا چند روز باقی 
مانده به عید فطر ادامه خواهد داشت، گفت:  تقریبا در روزهای پایانی ماه رمضان قیمت ها 
حدود 300 تومان افزایش خواهد داشت و تازه به روال قبل از ماه مبارک رمضان برمی گردد. 

ضرورت صادرات مرغ برای جلوگیری از زیان مرغداران
یوسف خانی با بیان اینکه در ماه رمضان امسال برخلاف سال های قبل با کاهش تقاضا 
روبرو بودیم، تاکید کرد: برای جبران زیان مرغداران باید صادرات مرغ جزو برنامه های اصلی 
قرار گیرد، چون صادارت مرغ نداریم. در حال حاضر 110 میلیون قطعه جوجه ریزی انجام 
شده که حدود 30 میلیون آن مازاد بر نیاز است که بهتر است صادر شود تا از زیان مرغداران 
جلوگیری شود.  رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی در عین حال بیان کرد: البته راهکار 
غیر منطقی نیز در این زمینه وجود دارد و آن این است که به مرغداران بگوییم کمتر تولید 
کنند و پنج دوره جوجه ریزی در سال را به سه دوره کاهش دهند که این تصمیم نتایج منفی 
از جمله بیکاری، کمبود اشتغال یا دیگر موارد را در پی خواهد داشت، چون باید از سرمایه 
های موجود و امکانات استفاده بهینه شود و برای بازار فروش نیز تدبیری اندیشید.  وی با بیان 
اینکه بخشی از کاهش تقاضا برای خرید مرغ شایعات مطرح شدن درباره بیماری آنفلوآنزاست، 
گفت: این شایعه حل و فصل شد و در حال حاضر تمام مجوزهای مرغ های مازندران آزاد شده 
و مرغ ها بارگیری می شوند ولی به طور کلی مردم تمایل کمی نسبت به خرید مرغ در ایام ماه 

مبارک رمضان امسال داشتند و بازار راکد است. 

رییس انجمن حمایت از مصرف کنندگان ادعا کرد؛

خرابی خودروهای صفر کیلومتر تولید داخل 
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان با ادعای اینکه اخبار مربوط 
به خرابی خودروهای صفرکیلومتر داخلی در ماه های اخیر افزایش یافته است 

خواستار برخورد با ایران خودرو و سایپا شد. 
محمد جعفری با بیان اینکه در صنعت خودروی دنیا بسیار کم پیش می آید که خودروی 
نو تولیدی به دلیلی نقص عملکردی راهی تعمیرگاه ها شود، خاطرنشان کرد: با این حال در 
ماه های اخیر اخبار زیادی درباره نقص عملکردی در خودروهای صفرکیلومتر تولیدی ایران 
خودرو و سایپا منتشر شده است.  رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان ادامه 
داد: خودرو، کالایی مانند شیر و ماست نیست که پس از خروج از کارخانه تولیدکننده به 
دلیلی قرار گرفتن در معرض گرما خراب شود بنابراین اگر خودرویی بلافاصله پس از تحویل 
به مشتری خراب می شود بیانگر سوءعملکرد خودروسازان در این زمینه است.  وی افزود: 
متاسفانه خودروسازان بزرگ بیشتر علاقه به تولید محصول با هر کیفیتی و فروش آن به 

مشتری دارند تا اینکه به فکر تحویل خودروی با کیفیت به خریداران باشند. 
جعفری با بیان اینکه ریشه این مشکلات به انحصاری بودن بازار خودروی ایران باز می گردد، 
تصریح کرد: امیدواریم شورای رقابت به عنوان متولی بازارهای انحصاری با ایران خودرو و سایپا 
برخورد کرده و با جریمه مالی، آنها را واردار به رفع مشکلات کیفی محصولات تولیدی کند. 

رییس کارگروه صنایع غذایی انجمن مدیریت کیفیت:

خوشمزگی باعث کاهش 
کیفیت صنایع غذایی شده است 

رییس کارگروه صنایع غذایی انجمن مدیریت کیفیت گفت: به دلیل اینکه کام 
پذیری و خوشمزگی صنایع غذایی برای مردم ایران بسیار مهم است کیفیت 

صنایع غذایی کاهش یافته است. 
شهریار دبیریان با بیان این که استاندارد و کیفیت دو واژه جدا از یکدیگر هستند، اظهار کرد: 
استاندارد به معنی حداقل کیفیت قابل قبول یک فرآورده است اما کیفیت به معنای داشتن 

استاندارد در حد قابل قبول است؛ لذا نباید استاندارد و کیفیت را یکی دانست. 
رییس کارگروه صنایع غذایی انجمن مدیریت کیفیت ادامه داد: در تعریف کیفیت مصادیق 
گوناگونی مطرح می شود، چرا که این مساله از نظر سازمان ها و حتی مردم متفاوت است. به 

همین دلیل نمی توان تعریف یکسانی از این موضوع ارائه کرد. 
این عضو هیات مدیره انجمن مدیریت کیفیت ایران با بیان این که از نظر جامعه، عموما 
کیفیت در کام پذیری و خوشمزگی محصولات خلاصه می شود، اظهار کرد: یکی از دلایل 
گرایش مردم به محصولات این موضوع است.  وی ادامه داد: می توان دلیل مصرف مردم به 
محصولات سنتی لبنی را چربی بالای محصولات لبنی و به طور کلی خوشمزگی آنها دانست 
اما با توجه به اینکه این محصولات از نظر بهداشتی کنترل نمی شوند احتمال آلوده بودن آنها 
وجود دارد؛ لذا سازمان های مسئول باید اطلاع رسانی و اگاهی مناسبی در خصوص مصرف 
این فرآورده ها به مردم داشته باشند.  رییس کارگروه صنایع غذایی انجمن مدیریت کیفیت با 
بیان این که در جهت تحویل شیر خام در کارخانه های لبنی حداقل 11 آزمون کیفی صورت 
می گیرد، اظهار کرد: این در حالی است که ماده اولیه این محصولات لبنی سنتی به صورت 
مستقیم از دامداری ها یا به صورت شیرهای ضایعاتی برگشتی از کارخانه ها تامین می شود.  
دبیریان با تاکید بر این که هیچ گونه آزمایشی بر شیر خام سنتی صورت نمی گیرد، گفت: این 
مساله ممکن است عامل انتقال انواع بیماری ها به ویژه تب مالت باشد.  وی با بیان این که راه 
انتقال بیماری تب مالت تنها از طریق خوردن شیر نیست، اظهار کرد: یکی دیگر از راه های 
آلوده شدن به تب مالت تماس از طریق پوست صدمه دیده )خراش پوست( با شیر آلوده 
است.  رییس کارگروه صنایع غذایی انجمن مدیریت کیفیت ادامه داد: علاوه بر این نیز استفاده 
از کودهای دامی که آلوده به میکروب تب مالت است نیزموجب انتقال این بیماری می شود.  
وی با اشاره به اعلام وزارت بهداشت مبنی بر این که تب مالت افزایش یافته است، گفت: تنها 

راه مقابله با این مساله جمع آوری شیر های فله ای یا تحت کنترل قرار دادن آنهاست. 

 قابل توجه مودیان محترم
 مالیات برارزش افزوده : 

فردا آخرین مهلت ارائه الکترونیکی
 اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 

دوره بهار 9۴ از طریق سامانه
 WWW.evat.ir  می باشد.

از هر پیامک 200 تومانی که برای تیم ملی می دهید
 چقدر به والیبال می رسد؟ 

گزارش/مهدیه جباری 

هر روز و در حین بازی های والیبال ، تشویق می 
شوید تا به سامانه پیامکی باشگاه هواداران والیبال 
پیامی بفرستید و اینگونه در کمک به تیم ملی والیبال 
ایران سهمی داشته باشید. اما این حضور شما در 
باشگاه هواداران همین امروز چه عایدی برای تیم ملی 

والیبال دارد؟ 
با پرسش شما کاربران محترم  این پرسشی است که 
خبرآنلاین در دستور کارمان قرار گرفت تا برایش پاسخی 
بیابیم .این پروژه که باعث می شد در طول مسابقات ، از سوی 
حسینی به عنوان مجری برنامه تبلیغ می شد را شیرازی 
مسئول پیشین پروژه تبلیغات محیطی فدراسیون فوتبال 

برگزار می کرد.
او که پیشتر 9090 را برای تیم ملی با کمک یکی از 
شرکت های وابسته به یکی از بانک های سرشناس خصوصی 
اجرا کرده بود. پروژه ای که منتقدان بسیاری داشت و رسانه 
های ورزشی مدام می خواستند بدانند چقدر پول عاید تیم 
ملی فوتبال کرده است. طرحی که بی شک باید پول عظیمی 
به فدراسیون فوتبال می رساند و از خیلی مشکلات مالی بی 
نیازشان می کرد اما در عمل این طور نشده بود. این بار این 

طرح داشت به صورت مستقل از سوی شیرازی برای والیبال 
انجام می شد و همین اتفاق دغدغه ها را بیشتر می کرد. 
اینکه چه اتفاقی برای پول های مردم می افتد. برای همین 
بود که خبرآنلاین این پرسش را خیلی شفاف از مسئول 
پروژه پرسید. شیرازی در این باره گفت:»استقبال از این پروژه 
خیلی خوب نبوده. چون تلویزیون خیلی خوب آن را تبلیغ 
نکرده است. حالا هم که مد شده از پایتخت تا دردسرهای 
عظیم، همه یاد گرفتند باشگاه هواداران راه بیاندازند و این 
باعث شده مخاطب گیج شود و ندادند چه کاری را باید انجام 

بدهد!«
این عبارت های آشنا را او پیشتر برای تیم ملی فوتبال و 
طرح باشگاه هواداران تیم ملی هم به کار برده بود و این یعنی 
دوباره قرار نیست عایدی زیادی برای والیبال داشته باشد؟ 
؛»آنجا هم اگر تلویزیون همکاری می کرد خیلی درآمدمان 

بیشتر می شد. الان هم خیلی نتوانستیم عضو بگیریم.«
او می نالد اما این طرح در طول مسابقه والیبال تبلیغ می 
شده ، یعنی در بهترین زمان ممکن . چطور چنین طرحی در 
آن زمان مناسب آن هم در طول مسابقات می توانسته عضو 
زیادی نگیرد؟ این ابهام را البته اینگونه جواب می دهد:»نشده 
دیگر آمارمان خیلی خوب نیست. از یک طرف هم چون 

شرکت ایرانسل پای کار نیامد ، مشکلات مان بیشتر شد.«

اما نحوه کم شدن پیامک ها چطور است؟ با هر ارسال 
پیامک اولیه ، این پروسه به 3 پیامک ختم می شود که 
گروهی از کاربران خبرآنلاین می گفتند با ارسال پیامک 
اول اگر نخواهی عضو شوی ،۶00 تومان از اعتبارت کسر می 
شود. شیرازی این گفته را رد می کند و می گوید:»با ارسال 
پیامک اولیه یک جواب دریافت می کنید که این جواب به 
شما توضیح می دهد باشگاه چه خدماتی دارد. برای تماشای 
هر بازی والیبال باید نزدیک 100 هزار تومان پول بلیت بدهید 
اما ین باشگاه غیر از جوایز کلی مزایا دارد و هر پیامکش 200 
تومان است. یعنی روزی 200 تومان و تا ته فصل مسابقات 
والیبال می شود نزدیک ۷0 هزار تومان، یعنی کمتر از پول 
یک مسابقه والیبال. باز هم می گویم این طرح برای ایرانسلی 
ها نیست و فقط از همراه اولی ها عضو گیری می کند. اگر 
همان ابتدا هم دستور لغو را بفرستید پولی از کسی کسر 

نمی شود.«
برای چنین طرحی باید ۸0 درصد به والیبال برسد و 
20 درصد به اپراتور ، این نوع بسته هایی است که معمولا 
پیشنهاد می شوند اما آیا چنین اتفاقی در والیبال افتاده است؟ 
شیرازی می گوید:»نه این طور نیست. چیزی حدود 50 

درصد از هر پیامک برای فدارسیون والیبال است.«
البته این پایان ماجرا نیست. از این 50 درصد کلی هزینه 
کم می شود چون:»به هر حال هزینه تبلیغات ، جوایز ، 
کسورات مالیاتی و ... هم از این پول می رود و باقی آن می 
شود سود خالص.« که البته از این سود خالص تازه باید سود 

شیرازی و همکارانش هم کسر شود:»دقیقا!«
با این حساب چه پولی از هر پیامک 200 تومانی به والیبال 
می رسد؟ رقم شاید خیلی ناچیز باشد . شاید 30 درصد کل 
قیمت هر پیامک یا کمتر . یعنی چیزی حدود 50 تومان از 
پولی که شما تمامش را به عشق والیبال می پردازید! و البته 
پاسخ اپراتور مجری طرح:»همان مبلغ ناچیز هم اگر پروژه 

برای خودش عضو بگیرد ، رقمی می شود!«
این شکاف بزرگی است که پروژه های اینچنینی برای 
کمک گرفتن از هواداران واقعی ،دارند. اینکه چرخه ای پر 
سود را برای دیگران ایجاد می کنند . نه برای آنهایی که مردم 
برای شان پول می پردازند و باز هر بار باید والیبالیست ها یا 
فوتبالیست ها از بی پولی بنالند و دلگیر باشند. مردم هم در 

این چالش بمانند که این همه پول کجا رفته است.

گزارش/فریبا خسروی

 بی شک مهاجرانی که به هر دلیلی از جمله مشکلات 
اقتصادی، اجتماعی، جنگ و وضع سخت معیشت ترک وطن 
کرده اند غم انگیزترین زندگی ها را دارند، چرا که ناگزیرند 
نگاه های تحقیرآمیز را به جان بخرند و زندگی در کشوری 

بیگانه آن هم با فرهنگی متفاوت و ناآشنا را متحمل شوند.
اما از بین مهاجرین همسایه، اتباع افغانستان در جای جای ایران 
بیشتر خودنمایی می کنند و با وجود برقراری ثبات نسبی در این 

کشور باز هم از تعداد آنها کاسته نمی شود.
برخی اوقات به دلیل مشکلاتی که برای اتباع افغانستانی پیش 
می آید موجب می شود این اتباع خارجی بیشتر کلانشهرهایی را 
مدنظر دارند که امنیت در آنها برقرار است و بتوانند با ایجاد شغلی 

مایحتاج خود و خانواده شان را تأمین کنند.
آنچه جای شکر گذاشته این است که در ماه های اخیر حضور 

ساختن  مهیا  در  و  شد  قانونمند  ایران  در  افغانستانی  مهاجران 
هزینه های مربوط به آموزش و بهداشت اتباع خارجی مشارکت هایی 

جدی توسط سازمان ملل و وزارت امور خارجه صورت گرفت.
از قم به عنوان شهری مهاجرنشین سخن می رود و حتی اگر 
گذری به این شهر بیاندازیم و در محدوده داخل و اطراف شهر تردد 
کنیم خیل عظیمی از مهاجرین خارجی به خصوص پاکستانی ها و 
افغانستانی  ها به چشم می خورند که قم را برای اسکان خود برگزیده اند.

به رغم حضور دائمی و در گاهی اوقات افزون اتباع افغانستانی در 
استان قم، اقدامی مناسب برای کنترل این قشر صورت نگرفته است.

ضمن آسیب هایی که استان قم از حضور اتباع افغان می بیند اگر 
مسئولان استان مدیریتی همه جانبه و مناسب در کنترل آنها در 
سطح استان داشته باشند می توانند از مدت زمانی که خارجی ها در 
استان حضور دارند بهره مطلوب برده و از توانمندی ها و ظرفیتهایشان 
استفاده مناسب ببرند.  یکی از شهروندان قمی که سالیان طولانی 
در محله شهر قائم ساکن است، می گوید: حضور بیش از حد اتباع 

افغانستانی در اغلب محله های شهری و روستایی معضلی بزرگ برای 
شهروندان بومی رقم زده چراکه اکثر این مهاجران از فقر مالی رنج 
می کشند. محمد علی محمدی از مسئولان خواست: ضمن ایجاد 
امکانات رفاهی و خدمات مناسب برای این قشر مسلمان، با مدیریت 
و کنترل آنها قانون و مقررات کشور را تقویت کنند و نگذارند هویت 

قانونی از قوانین حکومت اسلام زیر سئوال رود.
شهر مقدس قم به موجب بافت مذهبی و کانون تشیع بودن، 
مکانی امن برای حضور اتباع خارجی از کشورهای مجاور ایران است. 
علاوه بر این به گفته  یکی از اتباع افغانستانی مقیم قم، آنچه انگیزه 
مهاجرت آنها را فزونی می بخشد برخورد مناسب مردم نسبت به سایر 
شهرها، ارزانی کالا و خدمات و گذران آسان معیشت زندگی و زمینه 
شغل در این استان است. »سردار حسین« که به عنوان نگهبان 
یک مجتمع مسکونی در منطقه سالاریه فعالیت می کند، می گوید: 
نسبتا امرار معاش خوبی داریم و ساکنان مجتمع نیز برخورد بسیار 
خوبی دارند و تمام پولی که به عنوان حقوق دریافت می کنم را برای 

پدرم در افغانستان می فرستم و خودم نیز خرج چندانی ندارم و غذا 
و مایحتاجم را نیز ساکنان مجتمع در قبال کارهایی که برایشان انجام 

می دهم تامین می کنند.
از آنجا که اتباع خارجی به صورت دو گروه مجاز و غیر مجاز در 
کشور سکنی می گزینند آنچه تأسف بار است حضور بیش از حد اتباع 
بیگانه غیر مجاز در استان است که همواره در رأس بزهکاری هایی 
مانند قاچاق کالا، مواد مخدر و... هستند و همین اتباع غیرمجاز رفته 
رفته زمینه های گسترش معضلاتی مثل شرارت، سرقت و... را بین 

جوانان فراهم می کنند.
از آنجا که اکثر اتباع خارجی غیر مجاز جوانانی مجرد هستند که 
تنها با هدف دستیابی به شغل و کسب درآمد راهی ایران شده اند  
همین امر اشغال فرصت های شغلی را به دنبال داشته و موجب شده 
در شهری مثل قم بیش از 10 هزار کارگر بیکار قمی وجود داشته 

باشد
اتباع افغانستانی فرصت های شغلی را اشغال می کنند

در  همین خصوص  در  قم  استان  کار  مدیرکل  بازوند  نصرالله 
گفت وگو با خبرنگار فارس از اشغال فرصت های شغلی توسط اتباع 
افغانستانی ساکن قم خبر داد و گفت: اشغال فرصت های شغلی توسط 
اتباع افغانستانی در سطح استان از مشکلات اصلی است که پیش رو 
داریم، در این زمینه برای تعدادی از اتباع مجاز کارت اشتغال در ۴۶ 
ردیف شغلی ایجاد کرده ایم اما با این وجود باز هم شاهد حضور اتباع 

غیر مجاز در کارگاه ها و مشاغل گوناگون هستیم.
وی در ادامه به شهروندان قمی هشدار داد از آنجا که تنها افراد 
اشغال فرصت های شغلی  به  اشتغال مجاز  دارای کارت  خارجی 
هستند در صورتی که گزارشی از مردم یا مسئولین بازرس در بازدید 
از کارگاه های نقاط مختلف استان صورت پذیرد و از اشتغال اتباع غیر 
مجاز خبر دهد برابر قانون با آنها برخورد صورت می گیرد و جریمه 
می شوند. از آنجا که اتباع افغانستانی در مشاغل سخت نسبت به 
جوانان این مرز و بوم کارآمدتر هستند و در سخت ترین شرایط زیر 
بار اینگونه مشاغل می روند باید مشکل را در داخل فرهنگ ایرانی 
جستجو کرد، فرهنگی که مردمش از کارهایی سخت مثل سنگ 
بری، کارهای ساختمانی و مانند اینها ابا دارند و همواره درصدد انجام 
کارهایی آسان با حقوق عالی هستند، از این نظر است که همواره نرخ 
بیکاری در کشورمان بخصوص در بین جوانان سیر صعودی پیش 
گرفته و کارفرمایان مشاغل سخت بکارگیری اتباع خارجی را به کارگر 
ایرانی ترجیح می دهند.  باید گفت با توجه به مشکلاتی که جامعه با 
آن روبه روست انتظار می رود ساماندهی های دولت بیش از گذشته 
تقویت شود تا از کم رنگ شدن فرهنگ ایرانی به موجب حضور اتباع 
خارجی جلوگیری شود که محقق شدن این امر راهکارها و اهتمام 

بیشتر مسئولین را می طلبد.

خیل عظیم پناهندگان افغانستانی در قم؛

حضور اتباع بیگانه تهدید یا فرصت
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محسن بنگر مدافع باشگاه پرسپولیس؛

باشگاه پرسپولیس فقط به فکر 
جذب دفاع وسط است

مدافع پرس�پولیس از اعتراض هواداران این تیم که در هفته گذش�ته مقابل 
باشگاه تجمع کرده بودند، اظهار تعجب کرد.

ــت: تا امروز تیم در  ــن بنگر در خصوص آخرین شرایط پرسپولیس اظهار داش محس
تمرینات تکمیل نشده بود. امیدوارم از امروز این اتفاق رخ دهد و بتوانیم با تیم کاملی راهی 

اردو شویم و مشکلی در بحث بدنسازی و آماده سازی نداشته باشیم. 
ــپولیس  ــاه و نوروزی با پرس وی درباره تمدید قرارداد بازیکنانی مانند طارمی، عالیش
ــان کرد: از قبل هم گفته بودم که باید بازیکنان مهم مان را نگه داریم و چند  خاطرنش
ــحالم که این اتفاق افتاده و بازیکنان خوب مان  بازیکن جدید به تیم اضافه کنیم. خوش

قرارداد هایشان را تمدید کرده اند.
مدافع پرسپولیس در واکنش به اعتراض های هفته گذشته هواداران این تیم مقابل باشگاه 
پرسپولیس به خاطر عملکرد این باشگاه در فصل نقل و انتقالات عنوان کرد: من نمی دانم 
هواداران مان به چه چیزی معترض بودند. باید همان تیم فصل قبل را حفظ می کردیم 
و چندبازیکن خوب هم به فهرست مان اضافه می کردیم که این اتفاق رخ داده پس دیگر 

هیچ جایی برای نگرانی نیست. 
بنگر ادامه داد: مطمئنا با این شرایط و با اضافه شدن یکی دو بازیکن دیگر شرایط ما 
نسبت به فصل گذشته بهتر می شود. باید عملکردمان در فصل جاری طوری باشد که 
نسبت به فصل قبل نتیجه بهتری بگیریم.  وی در پاسخ به اینکه با اضافه شدن مارکو 
ماریچ شمار مدافعان وسط پرسپولیس به ۴ نفر می رسد، گفت: ماشاءالله باشگاه فقط به 

فکر جذب دفاع وسط است، انگار فصل گذشته مشکل تیم دفاع وسط بوده است. 
بنگر در پاسخ به این سوال که آیا از اینکه پرسپولیس احتمالاً ۴ مدافع وسط خواهد 
داشت، ناراحت است، گفت: من از این مسئله ناراحت نیستم چون معتقدم اگر در هر 
پستی چند بازیکن خوب وجود داشته باشد رقابت بیشتر شده و این مسئله باعث می شود 

که تمام بازیکنان در آن پست در بالاترین سطح آمادگی حضور داشته باشند.

عضو کمیته نقل و انتقالات استقلال:

 شاید قلعه نویی انتظار داشت با رفتن او
 من هم از استقلال بروم

عضو کمیته نقل و انتقالات باشگاه استقلال با اشاره به برخورد سرد قلعه نویی 
با او گفت: شاید قلعه نویی انتظار داشت با رفتن او، من هم از استقلال بروم.

ــته  ــب گذش ــرد قلعه نویی با او در افطاری ش علی نظری جویباری درباره برخورد س
میرشاد ماجدی اظهار داشت: در ماه مبارک رمضان وظیفه ام بود که با امیر قلعه نویی سلام 
و علیک کنم اما او با من برخورد سردی داشت. شاید قلعه نویی توقع داشت که با رفتنش 

من هم استقلال را ترک کنم.
وی با بیان اینکه دلیل برخورد سرد قلعه نویی را نمی دانم تصریح کرد: من مرحوم ناصر 
حجازی و منصور پورحیدری را به خاطر استقلال می شناسم. آدمی نیستم که به خاطر 
شخص، استقلال را فدا کنم. در گذشته نیز یک بار چنین اتفاقی برای آندرانیک تیموریان 
افتاد و حالا مسئله در مورد قلعه نویی تکرار شد. تاکید می کنم که من به استقلالی بودنم 

افتخار می کنم و منافع این تیم مهمتر از هر چیزی است.
عضو کمیته نقل و انتقالات استقلال در مورد اینکه شاید قلعه نویی توقع داشت او برای 
پرویز مظلومی کار نکند گفت: اصلا این حرف ها مطرح نیست، باز هم تاکید می کنم هر 

جا منافع استقلال در میان باشد برای آن تلاش خواهم کرد. 
نظری جویباری در خصوص شایعه رفتنش به منزل مهدی رحمتی برای مذاکره با سید 
جلال حسینی، عنوان کرد: 200 نفر شاهد دارم که شب گذشته تا ساعت 12 در افطاری 
میرشاد ماجدی بودم. هیچ جلسه ای با حسینی نداشته و شاید این جلسات از 12 به بعد 

بوده که من خبر ندارم. 
ــتی که به ما داده بود نام سید جلال حسینی دیده  وی تصریح کرد: مظلومی در لیس
می شد و من با او برخوردی نداشتم. تنها یک بار بهرام امیری با او تماس گرفت اما حسینی 

سر قرار حاضر نشد.
ــرو  ــتقلال در خصوص وضعیت امید ابراهیمی و خس  عضو کمیته نقل و انتقالات اس
ــت امروز و فردا  ــته با ابراهیمی تلفنی صحبت کردم و قرار اس حیدری گفت: روز گذش
مذاکرات ما برای فصل نقل و انتقالات نهایی شود. حیدری نیز شرایط مشابه ابراهیمی 

دارد و مشکلی برای تمدید قرارداد ندارد.

دبیر هیئت تنیس استان قم خبر داد؛

راهیابی 7 تنیسور قم به مرحله نهایی 
مسابقات جام رمضان کشور

دبیر هیئت تنیس اس�تان قم از راهیابی هفت تنیس�ور قمی به جمع نفرات 
راه یافته به مرحله نهایی مسابقات جام رمضان تنیس کشور خبر داد.

ــیدمقتدا خاتمی اظهار کرد: رقابت های قهرمانی جام رمضان تنیس کشور از هفته  س
گذشته در چهار رده سنی زیر 12، 1۴، 1۶ و 1۸ سال آغاز شده و تا اواسط هفته جاری 

برترین های خود را در این چهار رده سنی خواهد شناخت.
وی ادامه داد: امسال مسابقات تنیس جام رمضان قهرمانی کشور با استقبال بسیار بیشتر 
و بهتری از سوی تمام استان ها مواجه شده و بیش از 15 تنیسور از استان قم نیز راهی 

این دوره از پیکارها شده اند تا برای کسب عناوین برتر با حریفان خود به رقابت بپردازند.
 دبیر هیئت تنیس استان قم افزود: ترکیبی از تنیسورهای چهار رده سنی به نمایندگی 
از هیئت تنیس استان قم راهی این دوره از مسابقات شده اند و امیدواریم که همانند سال 
ــته که دست کم در دو رده سنی قهرمانی و نایب قهرمانی کشور را کسب کردیم،  گذش

موفقیت نمایندگان قم را شاهد باشیم. 
وی یاد آور شد: مسابقات این دوره تنیس جام رمضان قهرمانی کشور با حضور برترین های 
ــتان اصفهان در حال برگزاری است و شرکت  تنیس ایران به میزبانی هیئت تنیس اس
کنندگان به مدت 10 روز در زمین های تنیس مجموعه های ورزشی ملل و انقلاب اصفهان 

با یکدیگر مسابقه می دهند. 
خاتمی عنوان کرد: خوشبختانه تا این لحظه عملکرد بسیار خوبی از سوی تنیس بازان قم 
شاهد بوده ایم و نتیجه حضور موفق آنها و نتایج قابل قبولی که برابر حریفان خود کسب 
کرده اند موجب شده تا ۷ نفر آنها جواز حضور در مرحله نهایی را کسب کرده و بین مدعیان 

قهرمانی قرار بگیرند.
 وی خاطرنشان کرد: در ادامه مسابقات تنیس قهرمانی جام رمضان کشور به میزبانی 
هیئت تنیس استان اصفهان، تنیسورهای رده های سنی  مختلف به مصاف یکدیگر رفتند 

تا تکلیف نفرات راه یافته به مرحله بعدی این دوره از بازی ها مشخص شود. 
دبیر هیئت تنیس استان قم افزود: در این مسابقات بیش از 500 تنیسور حضور دارند که 
بریا کسب عناوین برتر و همچنین راهیابی به تیم های ملی هر چهار رده سنی با یکدیگر به 

رقابت می پردازند و در پایان روز چهارم بازی ها نفرات برتر مشخص شدند. 
وی یادآور شد: در رده سنی زیر 1۴ سال پسران سیدعلی سیدصالحی، مرتضی مرشدی، 
محمدسینا یوسف زاده و سیدعلی سیفی نمایندگان تنیس استان قم هستند که با کسب 
نتایج بسیار خوب در مقابل حریفان خود به مرحله نهایی رسیده اند و امیدوار به قرار گرفتن 

آنها بین چهار نفر برتر هستیم.
 خاتمی عنوان کرد: در رده سنی زیر 1۶ سال پسران نیز محمدحسین جلالیان نماینده 
هیئت تنیس استان قم است که با تجربیات بسیار ارزنده  از حضور در مسابقات قهرمانی 
ــیا، پیکارهای غرب آسیا و مسابقات قهرمانی کشور از جمله شانس های  تور تنیس آس

قهرمانی به شمار می رود. 
ــال پسران مهرداد میر عارفی دارنده عنوان برترین  ــنی زیر 1۸ س وی افزود: در رده س
تنیسور کشور در سال 1393 در کنار مهدی آدابی دیگر نماینده هیئت تنیس استان قم 
به مرحله نهایی رسیده اند و از جمله شانس های قهرمانی به شمار می روند در حالی که 

سرداوری مسابقات بر عهده مسیح صلاح و خانم خیام باشی قرار دارد.

در وزن ۷0 کیلوگرم صورت گرفت؛

معرفی حریفان کشتی گیر قمی در
 اردوی تیم ملی آلیش ایران

حریفان کشتی گیر اس�تان قم در اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی آلیش 
اعزامی کشورمان به رقابت های قهرمانی آسیا مشخص شدند.

بعد از برگزاری با کیفیت و سطح بالای رقابت های کشتی آلیش قهرمانی کشور با حضور 
ــاخص این رشته ورزشی از استان های مختلف، اکنون برترین ها به اردوی  چهره های ش

آماده سازی تیم ملی کشتی آلیش کشورمان دعوت شده اند.
ــت که کشتی گیران کشورمان برای حضور موفق در مسابقات کشتی  این درحالی اس
فرنگی و آزاد قهرمانی آسیا، قهرمانی جهان، جام جهانی، بازی های آسیایی، آلیش قهرمانی 
آسیا و میادین مختلف بین المللی این رشته مدت زیادی است که در اردوی آمادگی به 

سر می برند.
ــازی تیم ملی کشتی آلیش مردان کشورمان به  اردوی تدارکاتی و برنامه های آماده س
منظور حضور موفق در مسابقات قهرمانی آسیا در اوزان ۶0، ۷0، ۸0، 90،  100 و به اضافه 
100 کیلوگرم برگزار می شود تا ملی پوشان با قدرت و آمادگی بالا در مسابقات کشتی 

آلیش قهرمانی آسیا به میدان بروند.
یکی از کشتی گیران دعوت شده به اردوی جدید تیم ملی کشتی آلیش مردان کشورمان 
حمیدرضا زارعی از استان قم است که با درخشش در مسابقات کشتی آلیش قهرمانی 
کشور، این فرصت را به دست آورده تا شانس خود را برای اعزام به رقابت های برون مرزی 

2015 بیازماید.
حمیدرضا زارعی در مسابقات کشتی آلیش قهرمانی مردان کشور رتبه ششم وزن ۷0 
کیلوگرم را کسب کرد اما با توجه به نمایش بسیار خوبی که در این پیکارها داشت مورد 

توجه کادر فنی تیم ملی کشتی آلیش قرار گرفت و به اردوی این تیم راه پیدا کرد.
البته مثبت شدن تست سلامت دو تن از بهترین های وزن ۷0 کیلوگرم اردوی تیم ملی 
کشتی فرنگی بزرگسالان نقش زیادی در دعوت از حمیدرضا زارعی از استان قم و دیگر 
کشتی گیران این وزن به اردوی جدید تیم ملی کشتی آلیش مردان کشورمان داشته است.

برای حضور پرقدرت در مسابقات کشتی آلیش قهرمانی آسیا در وزن ۶0 کیلوگرم موسی 
پرویزی از خراسان شمالی، حمید بهرامی از گلستان و محمد نبی زاده از سمنان خود را 

برای به دست آوردن دوبنده تیم ملی در این پیکارهای مهم و معتبر آماده می کنند.
در وزن ۷0 کیلوگرم اردوی تیم ملی کشتی آلیش مردان کشورمان، حمیدرضا زارعی 
نماینده هیئت کشتی استان قم در کنار محمد پاینده از خراسان شمالی و پیمان حقی 
از تهران بخت خود را برای همراهی تیم ملی ایران در کشتی آلیش قهرمانی مردان آسیا 

می آزمایند.
در وزن ۸0 کیلوگرم هادی سلیمی از سمنان، حبیب الله ترابی از خراسان رضوی، شاهین 
احمدی کمرپشتی از مازندران و در وزن 90 کیلوگرم داود عوض زاده به همراه رامین گری 

از گلستان و هادی بیگ محمدی از آذربایجان شرقی به تیم ملی دعوت شده اند.
در وزن 100 کیلوگرم عبدالله ایری از گلستان، عبدالواحد محمدی از خراسان شمالی و 
جلیل پیرمردی از تهران و در وزن به اضافه 100 کیلوگرم عظیم خواجه زاده از گلستان، 
حجت تورجی از همدان و سیدبهمن ابراهیم نیا از مازندران برای اعزام به رقابت های آسیایی 

آماده می شوند در حالی که مسابقات قهرمانی آسیا مرداد ماه برگزار می شود.

داور بین المللی کشتی قم:

مسابقات کشتی جوانان اروپا را قضاوت می کنم 
داور بین المللی کشتی استان قم گفت: مرداد ماه سال جاری راهی رقابت های 

کشتی قهرمانی اروپا می شوم تا این مسابقات را قضاوت کنم.
سعید عباسی اظهار کرد: خوشحالم که نماینده کشتی استان قم و کشور عزیزمان در این 
دوره از مسابقات هستم و مورد اعتماد فدراسیون کشتی ایران و کنفدراسیون کشتی اروپا 

قرار گرفته ام و می توانم در چنین سطحی قضاوت کنم.
ــطح جهانی دارد،  ــتی ایران در س ــیار بالایی که کش وی ادامه داد: به دلیل اعتبار بس
ــتی اروپا از داوران کشتی کشورمان برای قضاوت در مسابقات قهرمانی  فدراسیون کش
جوانان اروپا دعوت کرده است و با نظر فدراسیون کشتی افتخار قضاوت در این مسابقات 

نصیبم شده است.
داور بین المللی کشتی استان قم ادامه داد: مهمترین هدف من این است که شانس حضور 
در مسابقات کشتی المپیک را به دست بیاورم و برای این منظور آمادگی بسیار بالایی دارم 
تا در رقابت های قهرمانی اروپا بهترین قضاوت ها را انجام بدهم و نظر مسئولان فیلا را جلب 
کنم.وی یادآور شد: البته پیش از این سابقه قضاوت های متعددی در میادین برون مرزی 
را دارم و در مسابقات کشتی قهرمانی آسیا، قهرمانی جهان، المپیک نوجوانان جهان، جام 
جهانی کشتی، جام باشگاه های جهان و چندین میدان بین المللی را داشته ام و تنها منتظر 

کسب مجوز حضور در المپیک به عنوان بزرگترین رویداد ورزشی جهان هستم.
عباسی که هم اکنون مسئولیت ریاست کمیته داوران هیئت کشتی استان قم را بر عهده 
دارد از حضور خود و یک داور دیگر از کشتی قم در مسابقات قهرمانی کشور خبر داد و 
افزود: بر اساس برنامه ریزی فدراسیون کشتی قرار است از بیست و هشتم تیرماه پیکارهای 
قهرمانی خردسالان و نونهالان کشور برگزار شود.وی یادآور شد: در مسابقات کشتی فرنگی 
ــنی خردسالان کشور و در رشته کشتی فرنگی سیف علی سلمان پور از  قهرمانی رده س
داوران موفق و بین المللی کشتی قم قضاوت می کند و من نیز به رقابت های کشتی آزاد 
قهرمانی نونهالان کشور خواهم رفت تا این مسابقات را قضاوت کنم.وی خاطرنشان کرد:  
برای قضاوت در مسابقات کشتی آزاد قهرمانی رده سنی نونهالان کشور محمدابراهیم 
امامی از تهران به عنوان سرپرست فنی معرفی شده است، ضمن اینکه اردوان صاحب از 
خوزستان به همراه احمد حاج آقاپور از تهران اعضای ژوری این مسابقات هستند.رئیس 
کمیته داوران هیئت کشتی استان قم که دارای مدرک درجه یک بین المللی داوری کشتی 
است، افزود: علاوه بر من، محمد مصلایی پور از یزد،  بابک امجدی از توابع تهران،  محمد 
رحیم پور از کردستان، مسعود رستمی پور  و بهنام شیرمحمدی از تهران داوران درجه یک 

بین المللی قضاوت کننده در این مسابقات هستند.
وی ابراز کرد: همچنین سید غلامحسین مرتضوی از فارس، سهراب دهقان و علی اکبر 
صوفی از تهران، محمدرضا عطایی از آذربایجان شرقی، حسین چرمی از زنجان، ابوالفضل 
سبزعلی از توابع تهران داوران درجه دو بین المللی قضاوت کننده در این دوره از پیکارها 

محسوب می شوند.
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بعد از پای�ان بازی های چهاردهمین دوره لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور، مسئولین باشگاه فرهنگی 
ورزش�ی صبای قم به ه�واداران این تیم و قمی های 
علاقمند به فوتبال قول واگذاری به بخش خصوصی 
برای رفع مشکلات و محدودیت های مالی این تیم را 

دادند.
اما در شرایطی که از پایان لیگ چهاردهم فوتبال باشگاه های 
ــور نزدیک به ۴5 روز سپری شده هنوز صبای قم  برتر کش
تکلیف مشخصی ندارد چون وضعیت مالی این تیم مشخص 
نیست و صبا با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کند و 

هنوز چیزی از آینده خود نمی داند.
 صبا هم از سوی استانداری قم به حال خود رها شده و هم از 
سوی بخش خصوصی چندان مورد اقبال قرار نمی گیرد و در 
این شرایط در بازار نقل و انتقالات پیش از شروع پانزدهمین 
دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور، یکی از 

بیکارترین تیم ها محسوب می شود.
 بر اساس برنامه ریزی کمیته  برگزاری مسابقات سازمان لیگ 

بر تر فو تبا ل ایران، مهلت نقل و انتقالات فصل جدید مسابقات 
لیگ بر تر فوتبال باشگاه های کشور پس از دیدار فینال جام 
حذفی یعنی دوازدهم خرداد ماه آغاز شده و تا 10 روز مانده 
به آغاز ر قابت های پانزدهمین لیگ بر تر فو تبا ل ایران ادامه 

می یابد.  
این در حالی است که زمان آغاز بازی های پانزدهمین دوره 
لیگ بر تر فو تبا ل ایران نیز اعلام شده و 1۶ تیم حاضر در این 
بازی ها پانزدهمین دوره لیگ بر تر را از روزهای هشتم و نهم 
مرداد ماه سال جاری آغاز خواهند کرد تا بار دیگر تنور فوتبال 

ایران داغ شود. 
 یکی از تیم های حاضر در دوره جدید مسابقات لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور صبای قم است که بعد از پایان لیگ 
ــیر مشکلات مختلف مالی و مدیریتی شده و  چهاردهم اس
هنوز تکلیف خود را برای حضور در لیگ پانزدهم نمی داند 
ــه همین خاطر بازیکنان این تیم در کمین دیگر رقبای  و ب

لیگ برتری هستند. 
اتفاق خوبی که در لیگ پانزدهم در تیم فوتبال صبای قم رخ 

داد، به کار گرفتن بازیکنان جوان و آینده دار توسط کادر فنی 
صبا در مقابل تیم های پرقدرت لیگ برتر بود و نتیجه این 
مهم، انتخاب بازیکنان نخبه صبای قم برای حضور در اردوی 
تیم ملی بزرگسالان، تیم ملی دانشجویان، مسابقات انتخابی 
المپیک و همچنین حضور پنج عضو این تیم در اردوی تیم 

ملی زیر 23 سال ایران بود.
ــگاه فرهنگی ورزشی صبای قم نیز در کسب    اینکه باش
این موفقیت برای فوتبال ملی کشورمان سهیم بود جای 
ــا در هفته های و  ــت ولی بلاتکلیفی صب ــبختی اس خوش
روزهای اخیر موجب شده تا این لحظه دو بازیکن این تیم 
ــما به دیگر تیم های لیگ برتری بروند و چنانچه این  رس
روند ادامه یابد این سرنوشت در مورد دیگر بازیکنان صبا 

نیز تکرار می شود. 
ــه مقدماتی  ــای قم در مرحل ــوش تیم فوتبال صب ملی پ
ــک 201۶  ــابقات فوتبال المپی ــی مس ــای انتخاب رقابت ه
ریودوژانیرو برزیل روزبه چشمی است که یکی از مهره های 
اصلی کادر فنی صبا در مسابقات چهاردهمین دوره لیگ برتر 

فوتبال باشگاه های کشور بود اما از صبای قم جدا شد.
ــوب  ــمی یکی از بازیکنان آینده دار صبای قم محس  چش
می شود که در تیم ملی امید فوتبال زیر 23 سال کشورمان 
کاپیتان دوم این تیم نیز بود و همراه با تیم ملی ضمن ارائه 
بازی های خوب و تاثیرگذار به مرحله دوم انتخابی مسابقات 
المپیک در قاره آسیا صعود کرد و نیمه دوم سال جاری همراه 

با این تیم در این مرحله نیز به میدان خواهد رفت. 
روزبه چشمی از آغاز سیزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر 
ــور که هدایت صبای قم در اختیار  فوتبال باشگاه های کش
ــد و قراردادی برای  محمد مایلی کهن بود به صبا ملحق ش
مدت سه فصل با صبا امضاء کرد، اکنون با اینکه هنوز یک 
فصل از قرارداد این بازیکن با صبا باقی مانده، باشگاه استقلال 
تهران با پرداخت مبلغ مورد نظر باشگاه صبا در واقع چشمی 
ــل پانزدهم لیگ برتر به  ــای قم خرید و برای فص را از صب

خدمت گرفت. 
 از سوی دیگر جلال الدین علی محمدی دیگر بازیکن موثر 
صبای قم که همراه با چشمی به تیم ملی فوتبال بزرگسالان 
کشورمان نیز از سوی کارلوس کیروش دعوت شده قصد دارد 
با خرید رضایت نامه خود راهی نفت تهران شود و چنانچه این 

اتفاق رخ بدهد آینده نامشخصی در انتظار صبای قم است.

 بعد از اینکه چهاردهمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در 
اردیبهشت ماه سال جاری به کار خود پایان داد و صبا در مکان نهم لیگ برتر ایستاد، 

قرار است فصل جدید این مسابقات از حدود یک ماه دیگر آغاز شود.
این در حالی است که امسال نیز نمایندگان 1۶ تیم در فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور حضور دارند و این مسابقات از روز نهم مرداد ماه آغاز خواهد شد اما دوره جدید 

لیگ برتر روز بیست و دوم تیر ماه قرعه کشی خواهد شد.
برای این منظور، تیم فوتبال صبا نماینده قم در این رقابت خواهد بود و آنچه که اکنون مهم 
به نظر می رسد، فرصت اندک نماینده قم برای جذب بازیکنان مورد نظر در لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور است زیرا صبا فرصت های بسیار خوبی را برای آماده سازی به منظور حضور 

در لیگ پانزدهم از دست داده است.
ــتداران  ــایعات متعددی که هر روز در میان اهالی و دوس بعد از کش و قوس های فراوان و ش
فوتبال بر سر زبان ها بود که سرانجام تکلیف صبا برای لیگ جدید چه می شود و این تیم با 
مسائل مالی چه خواهد کرد، به نظر می رسد وضعیت صبا برای چند روز آینده به صورت رسمی 

مشخص شود.
هر چند به صورت رسمی هنوز کادر فنی تیم فوتبال بزرگسالان صبای قم برای حضور در دوره 
جدید مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور مشخص نشده اما باشگاه فرهنگی ورزشی 

صبای قم برای تست گیری از بازیکنان نخبه فوتبال قم اعلام آمادگی کرده است. 

نماینده قم در پایان رقابت های فصل گذشته لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور، در میان 1۶ 
تیم حاضر در مسابقات لیگ برتر، در رتبه نهم ایستاد اما رقابت های فصل جدید لیگ برتر در 

حالی آغاز می شود که این تیم باید انتظارات را برآورده کند.
ــود  ــت گیری از بازیکنان نخبه فوتبال برای عضویت در صبای قم در حالی انجام می ش  تس
که سال گذشته و در جریان چهاردهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور 
بازیکنانی نظیر محسن کرمی، داود بهادری، مسعود ابرقویی و سجاد کرمان از بین نخبه های 

فوتبال قم در ترکیب تیم بزرگسالان صبا حضور داشتند.
 در شرایطی که تیم های رده های سنی نوجوانان و امید صبا در لیگ برتر کشور حضور دارند و 
تیم جوانان صبای قم نیز در دسته اول باشگاه های کشور است، باشگاه فرهنگی ورزشی صبای 
قم برای جذب بازیکنان نخبه فوتبال پیش از شروع فصل جدید مسابقات فوتبال پایه باشگاه های 
کشور تست گیری می کند. تست گیری از بازیکنان فوتبال ویژه متولدین یازدهم دی ماه سال 
13۷3 به بالا صورت می گیرد و علاقمندان برای شرکت در تست گیری می توانند تا هفدهم  
تیرماه از ساعت 10:30 تا 1۴:30 به دفتر باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم مراجعه کنند، ضمن 
اینکه شماره تماس 32900۶۶۴ و 32900۶۶۶ پاسخگوی علاقمندان است.  هزینه ثبت نام در 
تست گیری باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم مبلغ 100 هزار تومان است و بعد از انجام ثبت 
نام، این تست گیری در 3 نوبت روزهای 1۸، 19 و 20 تیرماه در زمین چمن مجموعه ورزشی 

هلال احمر قم از ساعت 1۸ تا 20:30 صورت می گیرد.

به دلیل نامشخص بودن وضعیت مالی صورت گرفته است؛

صبای قم بیکارترین تیم در نقل و انتقالات لیگ پانزدهم

برای حضور پرقدرت در لیگ های کشور صورت می گیرد؛
تست گیری از فوتبالیست های قمی برای عضویت در تیم صبا

واکنش گوش شکسته ها به یک تصمیم؛

حمید سوریان؛ ژنرال هفت ستاره یا نماد قانون شکنی!
شورای فنی تیم های ملی کشتی فرنگی پس از تصمیم جدید خود که با حفظ 
و رعایت جایگاه حمید سوریان صورت گرفت، فرایند انتخابی تیم ملی و این نابغه 

گوش شکسته را وارد چالش بزرگی کرد.
 زمانی که اعلام شد حمید سوریان مرد ۷ مداله و طلایی جهان و المپیک قصد دارد در 
رقابت های  انتخابی تیم ملی برای اعزام به مسابقات جهانی 2015 آمریکا به میدان برود. 
موجی از رضایت در جامعه کشتی به ویژه متولیان فدراسیون و شورای فنی بوجود آمد 
که نشان دهنده برتری اجرای قانون انتخابی، بر روند سنتی و منسوخ شده انتصاب متولیان 

قبلی بود. 
بدین ترتیب تمامی اهالی کشتی چشم به تشک رقابتهای انتخابی در مشهد دوختند 
تا قهرمان ملی کشورمان بار دیگر برای کسب دوبنده تیم ملی بر آن ظاهر شود و ضمن 
عرض اندام برابر حریفان، مجوز حضور در رقابتهای جهانی و کسب سهمیه المپیک را نیز 
بدست آورد. سوریان نیز طبق روال فرایند انتخابی در محل برگزاری مسابقات حاضر شد، 
وزن کشی کرد و تا یک قدمی تشک کشتی هم آمد ولی در اقدامی عجیب، بنا به دلایلی که 

فقط خودش می دانست، ترجیح داد به میدان نرود.
 رعایت شأن قهرمان یا منافع ملی؟

این اتفاق بسیاری از معادلات را بر هم زد و فدراسیون کشتی و اعضای شورای فنی کشتی 
فرنگی را وارد چالش بزرگی کرد. از یک سو تاکید و پافشاری بر فرایند انتخابی و از سوی 
دیگر عدم وجود فرنگی کار مطمئن و ششدانگ برای اعزام به رقابت های جهانی در وزن 59 
کیلو، باعث شد تا شورای فنی جلسه ای فوق العاده را تشکیل دهد. در نهایت، این شورا نیز با 
توجه به برخی مسایل و مستندات حمید سوریان را سزاوار فرصتی مجدد، اما کمی سخت تر 
و طولانی تر برای رسیدن به دوبنده تیم ملی دانست و بدین ترتیب گام نخست برای بازگشت 

قهرمان به میدان برداشته شد. 
بر این اساس قرار شد حمید سوریان با حضور مستمر در اردوهای تیم ملی همچنان آمادگی 
مطلوب روحی و جسمی خود را حفظ کند و با توجه به اینکه وی علاقه و انگیزه فراوانی برای 
حضور در رقابت های جهانی دارد در تورنمنت بین پیتلاسینسکی  لهستان به میدان برود. 
البته صراحتا اعلام شد حضور سوریان در این تورنمنت به معنای حضور حتمی و صددرصد 
وی در ترکیب تیم ملی نیست و او همچنان باید خود را در لیست انتظار مسافران آمریکا بداند.

 واکنش ها اما به این تصمیم متفاوت بود. عده ای بر این باور بودند که رعایت شأن و منزلت 
قهرمان ملی و دادن فرصت مجدد به او، یک بازی تبلیغاتی است و شورای فنی و فدراسیون 
کشتی بیش از هر چیز به اعتبار و منافع شخصی خود می اندیشند. از سویی دیگر هم برخی 
گوش شکسته های پیشکسوت هم بر این موضوع پافشاری کردند که منافع ملی حکم می کند 
سوریان به آمریکا اعزام شود و ضمن کسب مدال، خیال همه را بابت کسب سهمیه بازی های 
المپیک 201۶ برزیل آسوده کند. این دسته از موافقان همچنان بر این باورند که سوریان در 
بدترین حالت و شرایط جسمانی ممکن نیز توان ایستادن روی سکوی دوم یا سوم و کسب 
حداقل ۸ امتیاز تیمی برای ایران را  در رقابتهای جهانی دارد که مطمئنا این کار از عهده 
هیچکدام از مدعیان داخلی وزن 59 کیلوگرم بر نخواهد آمد. به ویژه آنکه تمامی رقبای نامدار 

جهان نیز با بهترین و آماده ترین نفرات خود به میدان می آیند.
 دوستان دیروز ، دشمنان امروز

حمید سوریان در طول روزهای پرفراز و نشیب خود تا رسیدن به جایگاه کنونی، دوستان و 
همراهان زیادی در اطراف خود داشت و دارد. اما اتفاقات اخیر چهره واقعی بسیاری از این افراد 
را آشکار کرد. بسیاری ازهمراهان واقعی حمید از همان لحظه ای که وی از حضور در رقابت 
های انتخابی سر باز زد ، اعلام کردند هیچکس جای این قهرمان بزرگ و پرافتخار نیست که 
دلیل این کار را بداند و جای او تصمیم بگیرد. این افراد معتقدند تنها کسی که می تواند جای 
سوریان در آن لحظه حساس و سخت، تصمیم گیری کند باید مثل او هم دارای ۷ مدال طلای 
جهان و المپیک باشد، در نتیجه کسی اجازه تعیین تکلیف و دیکته کردن کاری را به او ندارد.

 از سویی دیگر برخی دوستان و یاران قدیمی که اتفاقا در انتظار فرصتی برای انتقام از 
متولیان فدراسیون کشتی و کادر فنی تیم ملی هم بودند، زمان را مغتنم شمرده و بدون توجه 
به حضور سوریان در مرکز این ماجرا به انتقاد از فرصت دادن به این قهرمان پرداختند. این 
گروه از منتقدان که تا همین دیروز، پشت نام و افتخارات سوریان پنهان شده و با همنشینی 
مدام با او به دنبال کسب چهره و جایگاه در این عرصه بودند، به محض این اتفاق حتی به 
دوست و قهرمان خود هم توجهی نکرده و تا توانستند خواسته یا ناخواسته علیه او و شورای 

فنی تاختند.
 این دسته از منتقدان بدون توجه به اینکه شورا فنی فرصت مجدد به همان دوست و 
قهرمان ملی آنها داده، تا توانستند در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی به این کار ایراد 
گرفتند و گفتند: "هر که می خواهد باشد؛ قانون، قانون است و اما  و اگر ندارد!" غافل از اینکه 
طرف دیگر این ماجرا قهرمان و دوست و یار همیشگی آنها بود که تا دیروز از نام و عناوین او 

بهره برداری تبلیغاتی می کردند.
 پایبندی به قانون خوب است، اما...

فدراسیون کشتی از همان ابتدای حضور رسول خادم در راس امور با شعار قانونمندی به 

میدان آمد و صد البته که برای اجرایی شدن این شعار، چهره های بزرگ و شناخته شده ای 
قربانی شدند. از محمد بنا در راس امور کشتی فرنگی گرفته تا مهدی تقوی و احسان لشگری 
که به دلیل ناکامی در رقابت های انتخابی برای مدتی از صحنه محو شدند. این افراد در طول 
این سالها چوب قانون و فرایند انتخابی فدراسیون را خوردند، اما چطور شد که برای حمید 

سوریان چنین اتفاقی رخ نداد و او با چراغ سبز متولیان کشتی روبرو شد؟ 
بهرام مشتاقی یکی از اعضای شورای فنی کشتی فرنگی در پاسخ به این سوال می گوید: » 
به تقاضای خود سوریان و ضمنا به خاطر استثنایی بودن وی این فرصت به او داده شد، چون 
در ورزش حال حاضر ایران چنین قهرمان پرافتخاری وجود ندارد. البته می دانیم این کار نقض 
قانون خودمان است و ممکن است به ضرر شورای فنی و حتی فدراسیون کشتی باشد، اما 
به دلیل استثنایی بودن سوریان و این که در شرایط حساس کسب سهمیه المپیک هستیم 
این فرصت را دادیم. البته هنوز معلوم نیست سوریان انتخاب و حتی به لهستان اعزام شود. در 
کل ورزش امروز ایران تنها حمید سوریان را داریم که هفت مدال طلای جهان و المپیک را 
دارد و چون شخصا از ما تقاضا کرده بود، نخواستیم سر این آدم بریده شود. سوریان نامه ای به 
ما داد و گفت اتفاقی برایش افتاده و مانع ادامه کارش در مسابقه انتخابی شده که نمی تواند 
آنرا بازگو کند. با این حال وی بدون انتخابی و صافی وارد تیم  ملی نمی شود. این صافی را 
حضور در جام پیتلاسینسکی گذاشتیم و معلوم هم نیست که او انتخاب شود. صددرصد برای 
کشتی گیر ان دیگر این اتفاق نمی افتد و چون سوریان مرد افسانه ای کشتی ایران است این 

استثنا را برایش  قائل شدیم.«
 اما یکی دیگر از اعضای شورای فنی، نظر متفاوتی دارد. محمد دلیریان به عنوان یکی از 
مخالفان این اتفاق می گوید: موافق اینکه فرصت دوباره به سوریان داده شود نبودم و در جلسه 
هم گفتم سوریان باید در انتخابی شرکت می کرد. مطمئنا اگر این فرصت به سوریان داده نمی 
شد، فرایندی که گذاشتیم هم نقض نمی شد. به  هر  حال تصمیمی گرفته بودیم و این روال 
باید جا می افتاد. درست است که حمید سوریان حرمت  و جایگاهی دارد، اما خیلی از قهرمانان 
بودند که به مسابقات جهانی نرفتند و سال بعدش شرکت کردند و هیچ اتفاقی هم رخ نداد. 
در هر صورت آقایان موضوع را به رای گیری گذاشتند و تصمیم گرفتند با توجه به جایگاهی 
که سوریان دارد و اینکه کشتی گیران دیگر نیز امتحان پس داده هستند، با سوریان مدارا شود.

 پای سوریان به مجلس هم کشیده شد
پرونده حمید سوریان و اهمیت بازگشت یا رد درخواست وی علاوه بر محافل ورزشی در 
بین نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز مطرح است. بطوریکه بهروز نعمتی رئیس کمیته 
ورزش فراکسیون ورزش مجلس هم معتقد است به سادگی نمی توان از کنار این کشتی گیر 
گذشت، چرا که وی سال ها زحمت کشیده و مدال های رنگارنگی هم در مسابقات جهانی و 

المپیک کسب کرده و ممکن است در مسابقات انتخابی، مشکل و کسالتی داشته که نتوانست 
در این میدان حضور یابد.

 نماینده مردم اسدآباد در این خصوص یادآور شد: اکنون به سوریان فرصت داده شده که به 
همراه دو کشتی گیر دیگر در وزن 59 کیلوگرم به تورنمنت پییتلاسینسکی لهستان اعزام شود 
و هرکس آن جا خودش را بهتر نشان دهد به مسابقات جهانی می رود. البته هنوز حضور در 
تیم ملی قطعی نشده و کادرفنی بعد از بازگشت از لهستان ترکیب اصلی را اعلام خواهند کرد.

 رئیس کمیته ورزش فراکسیون ورزش مجلس با تمجید از عزم فدراسیون کشتی در 
برگزاری رقابت ها اعلام کرد: این مسابقات بعد از 15 سال برگزار شده و مطمئنا موافقان و 
مخالفان خود را دارد.ضمنا شورای فنی تیم های ملی کشتی فرنگی متشکل از بزرگان این 

رشته بر اوضاع نظارت دارند و در این خصوص بهترین تصمیمات را اتخاذ خواهند کرد.
 از بازگشت در سکوت تا تمرینات سنگین

نابغه کشتی ایران و جهان بعد از حذف از لیست مسافران اعزامی به رقابت های جهانی 
2015 آمریکا، بدون انجام مصاحبه های توفانی با رسانه ها که این روزها توسط برخی 
از چهره های جنجالی کشتی باب شده، ترجیح داد در سکوت به خانه کشتی بازگردد و 

تمریناتش را ادامه دهد. 
وی در حاشیه تمرینات اردوی تیم ملی صراحتا اعلام کرد هیچ وقت از کشتی جدا نبوده و 
نزدیک به 15 سال است که به صورت مستمر در اردوها حضور دارد. هر آنچه در زندگی دارد 
از کشتی است و هم اکنون نیز با حضور در اردوی تیم ملی به عنوان یک سرباز در خدمت 

کشتی خواهد بود. 
سوریان در یک مصاحبه تلویزیونی نیز در خصوص کسب فرصت مجدد اظهار داشت: »در 
این موضوع فدراسیون و کادر فنی تصمیم گیری می کنند، اما آنچه مسلم است، حمید سوریان 
همیشه به عنوان سرباز آماده خدمت به کشتی است و اگر شرایط و فرصتی برای من ایجاد 
شود، با جان و دل تلاش می کنم در خدمت کشتی باشم. امسال کار در رقابت های جهانی 
آمریکا به عنوان میدان گزینشی المپیک بسیار سخت است و تمام رقبا با تمام توان به دنبال 
کسب  نتیجه هستند. در این راستا من هم تلاش می کنم اگر شرایط و فرصتی برای خدمت 

به کشتی بوجود آید، عملکرد قابل قبولی داشته باشم.« 
به هر ترتیب سوریان در حال حاضرتمرینات سنگین آماده سازی را پشت سر می گذارد تا 
در صورت فراهم شدن شرایط بتواند همچون گذشته برای ورزش کشورمان افتخارآفرینی کند. 
اما آنچه مسلم است برخی از اهالی کشتی که فعلا از گردونه مدیریت این ورزش دور و محروم 
مانده اند به هر بهانه ای، قصد مطرح کردن نام خود و ضربه زدن به طرف مقابل را دارند، حتی 

اگر این بهانه و دلیل، مرد ۷ مداله جهان و المپیک و افتخارات ملی او باشد.



علمی و سلامت

سرگیجه خوش خیم کمتر از یک دقیقه است 
استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: شایع ترین نوع سرگیجه واقعی 
سرگیجه خوش خیم وضعیتی است که به صورت حملات کوتاه سرگیجه در حد 

کمتر از یک دقیقه است.
دکتر مهتاب ربانی اناری استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه در بیمار مبتلا 
به سرگیجه قدم اول کسب شرح حال دقیق از بیمار و همراهان وی برای مشخص کردن 
سرگیجه واقعی از غیر واقعی است گفت :سرگیجه واقعی به صورت احساس چرخش 
توصیف می شود.  وی با اشاره به اینکه سرگیجه واقعی میتواند علل مربوط به گوش یا 
سیستم اعصاب مرکزی داشته باشد ادامه داد : با استفاده از شرح حال و معاینه فیزیکی 
میتوان این دو را از هم افتراق داد .  این استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران یادآور شد : 
شایع ترین نوع سرگیجه واقعی سرگیجه خوش خیم وضعیتی است که به صورت حملات 
کوتاه سرگیجه در حد کمتر از یک دقیقه است و به صورت واضح طی حرکات خاصی از 
سر ایجاد و تشدید می شود .  وی تصریح کرد : تشخیص این نوع سرگیجه با مانور دیس 
هالپایک و درمان آن نیز انجام مانورهای خاصی است و درمان رادیکال کمتر توصیه می شود 
.   دکتر ربانی با بیان اینکه در صورت یافتن الگوهای مربوط به سرگیجه های مرکزی بیمار 
باید از نظر مسائل نورولوژیک بررسی کامل شود اظهار کرد : در موارد بروز سرگیجه حاد ، 
 MI  خصوصا در افراد سالمند و یا مبتلا به بیماریهای قلبی عروقی ، ابتدا باید مسائلی مانند
و یا خونریزی های مخچه رد شود .  وی خاطرنشان کرد : سرگیجه خوش خیم وضعیتی 

در بیماران دچار میگرن و یا با سابقه ضربه مغزی نسبت به سایرین بیشتر دیده می شود .

80 تا 90 درصد کاهش شنوایی 
درمان می شوند 

متخصص گوش حلق و بینی گفت : تشخیص کاهش شنوایی هدایتی با معاینه 
و سنجش شنوایی امکان پذیر است که در بیش از80 تا 90 درصد درمان موفق 

است .
دکتر پدرام برقعی متخصص گوش حلق و بینی با بیان اینکه کاهش شنوایی انواع مختلفی 
شامل کاهش شنوایی هدایتی و کاهش شنوایی حسی عصبی دارد گفت : کاهش شنوایی 
هدایتی به دلیل اختلالی در انتقال صدا از فضای بیرون و از طریق گوش خارجی و میانی 
به گوش داخلی است .  وی با اشاره به اینکه کاهش شنوایی های حسی عصبی به دلیل 
اختلال در سلولهای گیرنده شنوایی حلزون و یا اعصاب انتقال دهنده پیامهای شنوایی به 
مغز است تصریح کرد : علل مختلفی ممکن است موجب کاهش شنوایی هدایتی با منشاء 
گوش خارجی شوند که جسم خارجی در گوش ، عفونتهای گوش خارجی ، انسدادهای 
مادرزادی یا تروماتیک در اثر ضربه به گوش یا تومورهای گوش خارجی از جمله این علل 
هستند.  این متخصص گوش حلق و بینی ادامه داد : عللی که باعث کاهش شنوایی با منشاء 
گوش میانی می شوند می توان به بیماریهای متعدد از جمله پارگی پرده صماخ ، اختلال 
در سیستم هدایتی استخوانچه ای که ممکن است به دلیل عفونت ، ضربه و شکستگی یا 
تومورها ایجاد شده باشد و یا چسبندگی های استخوانچه ای میتواند باعث کاهش شنوایی 
هدایتی با منشاء گوش میانی شود.  وی با بیان اینکه یکسری بیماریهای مخاطی گوش 
میانی مانند چسبندگی و فیبروز ، تجمع مایع عفونت در گوش میانی که در کودکان شایع 
تر است و نیز یکسری از اختلالات مادرزادی میتواند باعث کاهش شنوایی های هدایتی با 
منشاء گوش میانی شود .  دکتر رقعی در پایان با اشاره به اینکه تشخیص کاهش شنوایی 
هدایتی با معاینه پزشک و انجام سنجش شنوایی انجام می شود خاطرنشان کرد : درمان این 
مشکلات با توجه به پاتولوژی متفاوت است و بالای ۸0 تا 90 درصد درمان موفق می باشد .

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران :

سرطان های پوستی 
 شایع ترین سرطان های سرو گردن 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت : یکی از شایع ترین 
سرطانهای سر و گردن سرطانهای پوستی است که با توجه به وسعت ، ضایعه 

و حاشیه ها برداشته می شود .
دکتر بابک ساعدی عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی با بیان اینکه یکی از شایع 
ترین سرطانهای سر و گردن سرطانهای پوستی است که به دلیل در معرض آفتاب بودن 
ایجاد شده و جزو سرطانهای شایع محسوب می شود گفت: در صورت تشخیص زود هنگام 
این سرطان کشنده نبوده و قابل درمان خواهد بود.  وی افزود : با توجه به وسعت ضایعه و 
اینکه نیاز است ضایعه با حاشیه ها برداشته شود ، نقایص زیبایی و کارکردی برای بیمار باقی 
می گذارد که بخشی از جراحی زیبایی صورت به بازسازی این نواحی می پردازد.  عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه اولویت اصلی در عرصه جراحی های 
صورت ، کنترل سرطان و در درجه دوم برطرف کردن نقایص زیبایی شناختی است ادامه داد 
: در مرحله اول تطابق رنگ کارکرد ، ضخامت پوست و ... در اولویت هستند که معمولا برای 
استفاده از این قسمت ها از فلپ های موضعی  استفاده می کنیم که به چند دسته تقسیم 
می شوند .  وی با تاکید به اینکه جهت بازسازی صورت را به نواحی مختلف تقسیم بندی 
می کنیم اظهار کرد : ناحیه ای که بیشتر از همه درگیر می شود ناحیه بینی است که به 
خاطر برجسته بودن بیشتر در معرض این سرطان هاست.  دکتر ساعدی یادآور شد : بازسازی 
ممکن است بر اساس وسعت ضایعه متفاوت باشد که اگر ضایعه ای کل یک قسمت را درگیر 
نموده باشد اولویت با لایه داخلی مخاط است و برای بازسازی از غضروف گوش استفاده کرده 
و از فلپ پیشانی استفاده می کنیم .  این فلوشیپ جراحی پلاستیک صورت تصریح کرد : 
ناحیه دیگر از صورت که معمولا نیازمند درمان است ناحیه پیشانی است که جزو مواردی 
است که خیلی راحتتر میتوانیم این درمان را انجام دهیم چرا که اجازه حرکت بافتی بر روی 
آن  انجام می شود .  وی با اشاره به اینکه قسمت بعدی بازسازی که اهمیت دارد نقایص 
لب است که علاوه بر زیبایی شناختی به دلیل کارکرد گوارشی دارای اهمیت ویژه ای است 
خاطرنشان کرد : باید توجه کرد که اگر وسعت ضایعه بیشتر از نیمی از لب ها باشد از فلپ 

های سمت مخالف یعنی لب بالا یا پایین و نیز اطراف بینی استفاده می شود .

بهترین ورزش ها برای پیشگیری از کمردرد 
یک متخصص فیزیکال تراپی با اشاره به اینکه استفاده از پیاده روی، شنا و 
دوچرخه های ثابت می تواند در جلوگیری از ابتلا به کمر درد موثر باشد، اظهار کرد: 
ورزش های منظم، کم شدت و هوازی می توانند قدرت و تحمل فرد را افزایش داده 

و به ماهیچه های انسان برای عملکرد بهتر کمک  کند. 
دکتر سیامک بشردوست تجلی با اشاره به اینکه همه افراد حتی کودکان و نوجوانان نیز 
ممکن است دچار کمردرد شوند، گفت: عدم تحرک و بلندکردن اجسام به شکل نامناسب 
دو عامل مهمی هستند که در ابتلا به کمر درد نقش موثری را ایفا می کنند.  وی در ادامه 
خاطرنشان کرد: به دنبال افزایش سن، تغییراتی در ستون فقرات ایجاد می شود که به طور 
معمول همراه با ضعف و تغییر میزان استحکام در عضلات و سایر بافت های ناحیه کمری 
است و این تغییرات در نهایت می توانند منجر به تغییر شکل در ستون فقرات شده یا کاهش 
توان فرد در تحمل فشارها و ایجاد محدودیت در انجام کارهای روزانه را سبب شوند.  این 
متخصص فیزیکال تراپی با تاکید بر اینکه تغییرات دژنراتیو و فرسایشی در ناحیه کمر یا 
بافت های اطراف کمر که به طور معمول همراه با افزایش سن ایجاد می شود، زمینه ایجاد 
کمردرد را افزایش می دهند، تصریح کرد: در این شرایط عضلات و سایر عناصر تشریحی 
توان مقابله با فشارهای سنگین را ندارند؛ به همین علت فشار بیش از اندازه موجب تغییر 
وضیعت عناصر تشریحی ناحیه می شود و این تغییرات می تواند موجب تولید درد در ناحیه 
کمر یا سایر بخش های ستون فقرات شود.  بشردوست با اشاره به اینکه همراه با افزایش سن 
و پیشرفت این تغییرات فرسایشی، حرکات روزانه ساده هم می توانند باعث ایجاد کمر درد 
شوند، اظهار کرد: ورزش های منظم، کم شدت و هوازی )ورزش هایی که موجب فشار بر کمر 
نشوند( می توانند قدرت و تحمل فرد را افزایش داده و به ماهیچه های انسان برای عملکرد 
بهتر کمک  کنند.  این متخصص فیزیکال تراپی در پایان خاطرنشان کرد: ورزش هایی مانند 
پیاده روی، شنا و استفاده از دوچرخه های ثابت انتخاب های مناسبی برای جلوگیری از شروع 

کمردرد هستند، اما کاهش وزن نیز می تواند در کاهش میزان ابتلا به کمر درد موثر باشد. 

چه غذاهایی در وعده سحری بخوریم؟ 
یک کارشناس تغذیه گفت: در وعده سحری و افطار از پرخوری، مصرف غذاهای 
چرب و سرخ کردنی و غذاهای حاوی مقادیر زیاد قندهای ساده مانند قند، شکر، 

زولبیا و بامیه پرهیز کنید. 
مینو طاهری گفت: وعده سحری بهتر است حاوی مواد پروتئینی مانند گوشت، مرغ، ماهی، 
شیر و حبوبات و مشابه وعده ناهار با حداقل مقدار روغن و چربی باشد و غذای اصلی در این 
وعده صرف شود.  وی اضافه کرد: انواع چلوخورش ها و پلوهای مخلوط با حبوبات و سبزیجات 
مانند عدس پلو، لوبیا پلو و سبزی پلو به همراه مرغ، ماهی یا گوشت و سبزی های تازه مانند 
سبزی خوردن یا سالاد و ماست برای این وعده مناسب هستند.  طاهری یادآور شد: بلافاصله 
بعد از اتمام سحری از نوشیدن چای اجتناب کنید، زیرا جذب آهن را کاهش می دهد و بهتر 
است از میوه ها و آب استفاده کنید. نوشیدن زیاد چای در وعده سحری باعث افزایش ادرار 
و دفع مواد معدنی مورد نیاز بدن و بروز تشنگی در طول روز می شود.  این کارشناس تغذیه 
توصیه کرد: در وعده سحری و افطار از پرخوری، مصرف غذاهای چرب و سرخ کردنی و 
غذاهای حاوی مقادیر زیاد قندهای ساده مانند قند، شکر، زولبیا و بامیه پرهیز کنید.  وی گفت: 
صرف کربوهیدرات های مرکب در سحر که زمان هضم آنها طولانی تر است، باعث می شود شما 
کمتر گرسنه شوید. حلیم یک منبع عالی پروتئین و از غذاهائی است که دیر هضم می شود.  
طاهری افزود: خرما یک منبع عالی قند،  فیبر، کربوهیدرات، پتاسیم و منیزیوم است. مغزها نیز 
غنی از پروتئین و فیبر و دارای حداقل چربی هستند. موز یک منبع خوب پتاسیم، منیزیوم 
و کربوهیدرات است.  این کارشناس تغذیه در پایان یادآور شد: مصرف زیاد آب یا آب میوه 

در صورت امکان در فاصله بین افطار و زمان خواب باعث تامین آب مورد نیاز بدن می شود. 

رمضان ماه مهمانی خداست. اما به جای نشستن 
بر سفره رنگین و پر کردن شکم از انواع غذا باید 
با چشم پوشی از خوردن و آشامیدن بیش از حد، 
درون خود را مالامال از معرفت الهی کنیم. روزه داری 
آدابی دارد که با رعایت آن می توان ضمن بهره مندی 
از اثرات معنوی به سلامت جسمی نیز دست یافت. 
برنامه معمول غذایی تغییر کرده و در  این ماه  در 
صورت عدم رعایت نکات و آداب غذایی سالم ممکن 
است مشکلاتی برای فرد بروز نماید. سالمندان در 
این خصوص آسیب پذیرترند و رعایت اصول غذایی 
مربوط به وعده های سحر و افطار برای آنها بسیار 

اهمیت دارد.
سحر

زمان کافی برای خوردن سحری در نظر بگیرید و از عجله 
کردن بپرهیزید. بهتر است غذای سبکی را به عنوان سحری 
انتخاب کنید )به خصوص در اوایل ماه رمضان که معده 
عادت به هضم و جذب غذا در این ساعت ندارد(. به جای 
خوردن غذای چرب و سنگین، مصرف غذاهای ساده از 

قبیل شیر، خرما، پنیر، گردو،
تخم مرغ، سبزی و نان مفید تر خواهد بود.

نوشیدنی مورد نظر را قبل از غذا میل کنید. بلافاصله بعد 
از خوردن سحری به رختخواب نروید؛ کمی قدم زدن بسیار 
مفید است. بهتر است بدانید خوردن غذا و نوشیدنی بیشتر 
تأثیری بر طول مدت سیری شما ندارد و احساس گرسنگی 
یا تشنگی در زمان خاصی )در اثر عملکرد دستگاه های 
مربوطه( پیش خواهد آمد. خوردن بیش از حد در هنگام 
سحر منجر به اختلالات گوارشی در طول ماه خواهد شد. 
یک برنامه ریزی برای خوردن شام مفصل و سنگین آن 
هم در ساعات پایانی شب به بهانه حذف سحری اصلا به 

صلاح نیست.
حتی افراد چاق نیز ملزم به خوردن سحری هستند و 
حذف سحری به بهانه چاقی نه تنها اثری در کاهش وزن 
نخواهد داشت، بلکه اثرات سویی بر سلامتی آنان خواهد 
گذاشت. برای حفظ سلامتی در حین روزه داری به جای 
حذف یک وعده و خوردن بیش از حد در وعده دیگر، سعی 

کنید به اندازه و مفید بخورید.
افطار

روزه خود را با یک فنجان نوشیدنی گرم باز کنید. برای 
افطار غذای سبک )نان و حلوا، نان و پنیر و سبزی و . . .( و یا 
غذای مایع )فرنی، سوپ، شله زرد، آش و . . .( در نظر بگیرید 
و تا سرحد سیری غذا نخورید. فقط به قدری که معده را 
برای غذای اصلی آماده کند. از خوردن افطار و غذای اصلی 
بلافاصله پشت سر هم جداً پرهیز کنید. بهتر است دست کم 
یک ساعت بین آن ها فاصله بیندازید. بهتر است نوشیدن 
مایعات )چای، آب و . . .( را به بعد از خوردن افطاری موکول 
کنید. برای افطار و شام زمان کافی در نظر بگیرید. از تند 
خوردن اجتناب ورزید. از خوردن بیش از حد مواد قندی از 
قبیل زولبیا و بامیه جداً بپرهیزید. یکی دو ساعت بعد از شام 
حتماً میوه میل کنید. با وجود گرسنگی و تشنگی شدید از 

خوردن و نوشیدن فراوان خودداری کنید.
خوردن و نوشیدن بیش از حد در فاصله زمانی افطار تا 
خواب جز افزایش وزن و چاقی هیچ تأثیری بر قوای شما 
برای روز آتی نخواهد داشت. مصرف ماست، سالاد و سبزی 
و نیز تنقلاتی از قبیل کشمش، انجیر خشک و برگه زرد آلو 

در این فاصله زمانی بسیار مفید و ضروری است.
نکات زیر برای همه لازم به خصوص در مورد »سالمندان«

تغذیه  وضعیت  سنی،  گروه  این  مهم  مسائل  از  یکی 

آنهاست. معمولاً با افزایش سن، نیاز آنها به انرژی کاهش 
یافته و تمایل به مصرف غذا کمتر می شود. در این حال 
اگر به دلیل روزه داری انتخاب و دریافت غذا درست صورت 
نگیرد، مواد مغذی ضروری کمتر از حد مطلوب دریافت 
می شود و ممکن است سالمند را ضعیف و بیمار نماید. از 
دیگر مسائل مهم این گروه سنی وجود برخی مشکلات 
گوارشی و کلیوی است )از قبیل ورم یا زخم معده، کاهش 
بزاق، یبوست، عفونت یا سنگ های ادراری( که با روزه داری 

تشدید می گردد.
احتمال ضعف جسمانی در فرد سالمند

وجود پروتئین در رژیم غذایی برای تامین نیازهای ضروری 
بسیار مهم است پس در برنامه غذایی افطار و سحر مصرف 
مرغ، ماهی، حبوبات و مغزها را بگنجانید. در طی روزه داری 
چنانچه عواملی مثل ضعف، بی حالی شدید، عرق سرد و 
کاهش سطح هوشیاری پدید آمد، بهتر است بلافاصله با 
مصرف مختصری شربت و شیرینی از بروز عوارض افت فشار 

و قندخون جلوگیری نمایید.
مشکلات معده در فرد سالمند بیشتر است

حتما سحری میل کنید. روزه بدون سحری به هیچ عنوان 
برای شما مناسب نیست. از پرخوری پرهیز نموده در عوض 
تعداد دفعات غذا خوردن را افزایش دهید. در مصرف مواد 
قندی و نشاسته دار اعتدال را رعایت کنید. بالا رفتن اسیدیته 
معده در روزه داری، مصرف مواد غذایی سرخ شده، پرادویه، 
چرب و شیرین می تواند باعث احساس سنگینی و ترش کردن 
معده شود. پس بهتر است از مصرف این مواد پرهیز نموده، 
درعوض مواد حاوی فیبر مثل میوه و سبزیجات که به تنظیم 

اسید معده کمک می کنند )خام یا پخته( مصرف کنید.
یبوست در فرد سالمند بیشتر است

در برنامه سحر و افطار حتماً سبزیجات و میو ه های تازه 
استفاده شود.

مصرف نان سبوس دار، نخود فرنگی، لوبیا سبز و نوشیدن 
آب آلو یا آب برگه حرکات منظم روده ها را تسهیل می کند. 
مایعات به مقدار کافی )۴ تا ۸ لیوان( در فاصله افطار تا 
سحر حتما مصرف شود. در صورت بروز درد شکمی، تغییر 
در دفعات و قوام اجابت مزاج و نفخ زیاد بهتر است برای 

روزه داری تجدید نظر شود.

کم آبی در فرد سالمند بیشتر است
توجه به دریافت کافی مایعات در سالمندان به دو دلیل 
مهم است: 1- میزان احساس تشنگی کمتر است. 2- مواد 
زائد و سموم آهسته تر از بدن دفع می شوند؛ پس لازم است 
مایعات بیشتر نوشیده شود )۶ تا ۸ لیوان آب، مصرف سوپ 
رقیق، آب میوه، شیر یا دوغ( مصرف برخی داروها نیز از 
عوامل ایجاد کم آبی در سالمندان است که در این مورد 
باید با پزشک مشورت شود. مشکلات ادراری و کلیوی در 
سالمندان بیشتر است. در صورت وجود مشکلات ادراری، 
کلیوی و سابقه سنگ سازی بهتر است در مورد روزه گرفتن 
احتیاط شود. نخوردن آب در ساعات طولانی روزه داری 
باعث ته نشین شدن مواد زائد در سیستم کلیوی شده و 
احتمال بروز بیماری در این افراد را افزایش می دهد. به 
مقدار مصرف مایعات، میوه ها، سبزیجات و غذاهای مایع 

حتماً توجه شود.
مشکلات قلبی عروقی در فرد سالمند

در صورت بیماری فشارخون و مشکلات قلبی حتماً باید 
با پزشک مشورت شود. معمولاً با چنین سابقه ای با توجه 
به لزوم مصرف داروی سر وقت، روزه داری ممنوع می باشد. 
غذاهای کم چرب و ترجیحاً آب پز و کبابی مصرف شود. در 

مصرف گوشت قرمز و تخم مرغ احتیاط شود.
عوارض کم تحرکی در فرد سالمند

فعالیت متناسب با شرایط جسمی لازم است. بهتر است 
مدت زمان ورزش های روزانه به حداقل برسد. 10 الی 15 

دقیقه نرمش سبک در فضای مناسب کافی است.
پیاده روی در فاصله زمانی افطار تا سحر می تواند مفید 

باشد. پوکی استخوان در فرد سالمند بیشتر است.
توجه به دریافت کلسیم در سالمندان

1- میزان جذب کلسیم پایین تر است. 2- میزان دفع 
کلسیم بالاتر است. پس لازم است: در برنامه سحر و افطار 
حتما لبنیات به صورت ساده یا ترکیب در غذا )سوپ، فرنی 
و . . .( مصرف شود. ماهی و خشکبار بیشتر استفاده شود. 
در صورتی که دارو مصرف می کنید؛ حتماً با پزشک خود 
در رابطه با روزه داری و نحوه مصرف داروها مشورت نمایید. 
به هیچ عنوان به دلیل روزه داری خودسرانه داروها را حذف 

و یا دو برابر نکنید.
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محققان دریافتند انسان برای دویدن بر روی آب نیاز به وارد کردن نیرویی معادل 
وزن خود دارد.

 راه رفتن و دویدن حشرات بر روی آب بسیار دیدنی است، اما آیا انسان هم می تواند بر روی 
آب بدود؟

محققان آمریکایی اظهار کردند: افراد برای اینکه بتوانند بر روی سطح آب شناور بمانند، باید 
نیرویی معادل وزن خود را بر روی سطح آب اعمال کنند تا بر روی سطح آب بمانند.

اگر وزن فرد ۷5 کیلوگرم است، باید نیرویی معادل ۷5کیلوگرم به سطح آب وارد شود و این 
در حالی است که فرد با دو پا بر روی سطح آب است و وزن پاها نسبت به وزن بدن کمتر است 

و وارد کردن چنین نیرویی تقریبا غیرممکن است.
همچنین برای دویدن با این وزن، سرعتی معادل ۸0 کیلومتر در ساعت لازم است که این امر 

هم تا حدودی غیرممکن است.
به این ترتیب محققان دریافتند راه رفتن انسان بر روی آب امکان پذیر نیست، زیرا انسان به 

سرعت لازم برای دویدن بر روی آب نمی تواند دست یابد. 

درمان صرع با یک روش جدید در ایران

ساخت سیستم موبایلی برای کنترل از راه دور واحدهای پرورش طیور

پرورش اندام انسان در بدن خوک

یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت سیستم کنترل از راه دور سالن های 
پرورش پرندگان شد که امکان گزارش گیری توسط اپلیکیشن اندروید و کامپیوتر 

را به کاربر می دهد. 
آکو کشاورزی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان کهربا در خصوص »سیستم کنترل صنعتی و 
اتوماسیون واحدهای صنعتی طیور«، که یکی از محصولات این شرکت است، گفت: با استفاده 

از این سیستم می توان سالن های پرورش پرندگان را از راه دور کنترل و برنامه ریزی کرد.
 وی با بیان اینکه یک سالن پرورش طیور همواره باید پارامترهایی را به صورت ثابت داشته 
باشد، گفت: دما، رطوبت، گاز موجود در سالن و ... از عواملی هستند که باید در یک سالن 
همواره تنظیم باشد . استفاده از سیستم کنترل صنعتی در سالن پرندگان ضروری است زیرا 

در منحنی رشد پرندگان تاثیر بسزایی دارد.
 به گفته کشاورزی، با استفاده از سیستم کنترل صنعتی، می توان شرایط  خوب و قابل 

کنترلی را در سالن های پرورش طیور، ایجاد کرد. 
وی با تاکید بر اینکه  این سامانه امکان هشدار خلل ایجاد شده در دستگاههای تنظیم 
کننده پارامترهای سالن پرورش طیور را دارد، افزود: به عنوان مثال اگر هیتری در حال خراب 
شدن باشد، سیستم از طریق پیامک به کاربر هشدار می دهد تا هزینه های غیرمترقبه کاهش 

پیدا کند. 

وی با اشاره به پشتیبانی این سیستم از دو نرم افزار، گفت: این سیستم  امکان گزارش گیری 
از سالن توسط کاربر را به وسیله نرم افزارهای »اپلیکیشن اندروید و pc« را به صورت کامل 
فراهم می کند.  کشاورزی با بیان اینکه این محصول، از الگوریتم نوآورانه بر اساس دانش روز 
ساخته شده است، افرود: سیستم کنترل صنعتی و اتوماسیون واحدهای صنعتی طیور تولید 
شده می توانند به صورت مستقیم به چاپگر وصل شوند. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
با اشاره به مزیت های این سیستم اظهار داشت: بهینه سازی مصرف سوخت، بهبود راندمان 
تولید گوشت پرندگان با ضریب تبدیل بهتر، کاهش هزینه های غیر مترقبه از مزایای کاربرد 

سامانه کنترل صنعتی از راه دور به شمار می روند.  
وی تجاری سازی شدن و در سکوی صادرات قرار گرفتن این سیستم را مهم دانست و افزود: 
اکنون سیستم کنترل سالن های پرورش طیور به کشور عراق صادر شده است و بنا داریم که 

به کشورهای دیگری از جمله گرجستان نیز صادر کنیم. 
به گزارش مهر، سیستم کنترل صنعتی و اتوماسیون واحدهای صنعتی طیور، برای اولین بار 
در کشور توسط این شرکت ثبت اختراع شده است از این رو، الگو و مرجع طراحی سیستم 
های اتوماسیون تولید شده در داخل کشور به شمار می رود. بر اساس نتایج  و مستندات 
جشنواره های و داوری های علمی می توان به این برداشت رسید که این سیستم با دارا بودن 

1۸ نوآوری ثبت شده، در این عرصه پیشگام بوده است.

دانشمندان ژاپنی قصد دارند ماه آینده مجموعه ای از تجربیات را برای تولید اندام 
انسانی در خوکها انجام دهند؛ سلول های که از آن ها می توان برای پیوندهای انسانی 

بهره برد.
 پرفسور هیرومیتسو ناکائوچی، استاد دانشگاه توکیو و دانشگاه استنفورد آمریکا و همکارانش 
قرار است آزمایشاتی را در استنفورد آغاز کنند. یافته های این آزمایشات می تواند طی پنج تا 10 
سال آینده در پزشکی احیاکننده مورد استفاده قرار بگیرد. آزمایشگاه ناکائوچی از سلول های 
بنیادی شبه جنینی استفاده خواهد کرد که از قابلیت تبدیل به انواع مختلف بافت ها و سپس 
توسعه به شکل اندام کامل برخوردار هستند. گام اول، معرفی سلول های بنیادی شبه جنینی 

مهندسی شده انسان برای پرورش بافت لوزالمعده در یک جنین خوک فاقد این اندام است. 
این جنین سپس در بدن خوک ماده کاشته می شود که در نهایت، با یک لوزالمعده کامل 
انسانی متولد خواهد شد. ناکائوچی تاکنون از سلول های بنیادی شبه جنینی خوک برای تولید 
لوزالمعده در بدن مهندسی شده فاقد لوزالمعده یک خوک دیگر استفاده کرده است.  به گفته 
دانشمندان، این روش برای یک پیوند لوزالمعده کامل استفاده نخواهد شد، بلکه تنها برای 
پیوند سلول های جزیره ای لوزالمعده بکار گرفته خواهد شد که روش ساده تری نسبت به موارد 
مورد استفاده کنونی برای دیابتی هاست.  سلول های جزیره ای پس از پیوند می توانند کار تولید 

انسولین را که به تنظیم سطوح قند خون کمک می کند، آغاز کنند. 

جلوگیری از نابینایی بر اثر آب سیاه با
 پمپ کاشتنی جدید

محققان موسسه فرانهوفر در آلمان در حال ساخت کاشت جدیدی هستند که 
می تواند با تنظیم مایعات درون چشم، بینایی را حفظ کند.

مایعات چشم در تعادل قرار ندارند، می توانند مشکلات بزرگی را برای بینایی انسان ایجاد 
کنند. زمانی که انسداد رخ می دهد، شرایطی موسوم به آب سیاه رخ می دهد که باعث افزایش 
فشار و تخریب عصب بینایی و در نهایت، نابینایی می شود. در مقابل، فقدان مایع می تواند منجر 

به چروکیدگی کره چشم )phthisis bulbi( شود.
درحال حاضر اقدامات کمی در مورد این شرایط غیرقابل برگشت در زمان ابتلای فرد به آن ها 
صورت گرفته، اما محققان موسسه تحقیقاتی میکروسیستم ها و فناوری های مدولار حالت جامع 
فرانهوفر یک راه حل بالقوه برای آن اندیشیده اند که شامل یک پمپ میکروسکوپی قابل کاشت 

در کره چشم است تا فشار چشم را تنظیم کند.
اگرچه درمان هایی برای آب سیاه و چروکیدگی کره چشم وجود دارد، اما آن ها تنها پیشرفت 

آسیب ها و از دست رفتن بینایی را کندتر می کنند و علائم بیماری را معکوس نمی کنند.
در بیماران مبتلا به آب سیاه، این درمان شامل تحریک جریان مایعات درون اتاقک قدامی 
کره چشن توسط عمل جراحی است، اما تقریبا یکی از هر چهار بیمار دچار بافت زخم می شوند 
که مشکلات تخلیه مایع را بهمراه دارد. برای مبتلایان به چروکیدگی کره چشم، درمان ها شامل 
افزایش میزان مایعات درون چشم از طریق تزریق های منظم است که فرآیندی ناراحت کننده 
بوده و در نهایت، باز هم از نابینایی جلوگیری نمی کنند. کاشت ساخت محققان فرانهوفر پس 
از نصب در چشم می تواند مایعات و فشار چشم را بدون نیاز به این فرآیندهای نامطلوب تنظیم 
کند. کل سیستم از یک پمپ میکروسکوپی میکروغشایی سیلیکون به اندازه ۷x۷x1 میلیمتر 
مکعب است. این سیستم به همراه یک کنترل مبتنی بر حسگر، یک باتر و ماژول دورسنجی 
برای انتقال داده می تواند تا 30 میکرولیتر مایع در ثانیه تولید کند. این پمپ با انجام این کار 
می تواند چشم مبتلایان به چروکیدگی کره چشم را مرطوب نگهدارد. به گفته محققان، سطوح 
مایعات دروم چشم می تواند توسط یک پزشک به شکل سرپایی و بسیار دقیقتر از درمان های 
سنتی انجام شود. از آنجایی که پمپ مذکور می تواند سطح مایع درون چشم را در سطوح سالم 
نگهدارد، محققان امیدوارند که این سیستم بتواند پیشرفت بیماری را متوقف و بینایی فرد را 
حفظ کند. در شرایط آب سیاه، این پمپ همچنین می تواند مایع داخل چشم را که افزایش یافته 
و باعث فشار زیاد به کره چشم می شود، تخلیه کند. این کار می تواند با استفاده از کانال های 
طبیعی برای تخلیه مایع از چشم به منظور جلوگیری از شکل گیری بافت زخم صورت گیرد.  
در حال حاضر، محققان در حال تولید یک مدل کاربردی برای نمایش عملی بودن سیستم در 
آزمایشگاه هستند. آن ها در نهایت امیدوارند بتوانند نسخه ای را تولید کنند که شامل یک حسگر 

قابل کاشت برای تنظیم خودکار مایع درون چشم باشد. 

آیا دویدن انسان روی آب ممکن است؟

تا  هستند  تحقیقاتی  حال  در  ایرانی  محققان 
فعالیت های مغزی بیماران مبتلا به صرع غیرقابل 

درمان با دارو را حین عمل جراحی ثبت کنند.
دکتر سینا صالحی - عضوهیات علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شیراز در خصوص طرح »انجام الکتروکورتیکوگرافی 
یا روشی برای ثبت فعالیت های مغزی و تحریک الکتریکی 
قشر مغز در حین عمل جراحی« گفت: قرار است این روش 
برای اولین بار در ایران اجرا شود چراکه می تواند به درمان 

بیماران مبتلا به صرع کمک کند.
 وی با بیان اینکه بخشی از بیماران مبتلا به صرع قابل 
درمان با مصرف دارو نیستند، افزود: این بیماران باید تحت 
عمل جراحی قرار بگیرند تا قسمت های مشکل دار و آسیب 

دیده مغزشان برداشته شود. 
صالحی با اشاره به روش الکتروکوتیکوگرافی برای درمان 
بیماران مبتلا به صرع اظهار داشت: تا کنون در ایران از این 
روش برای ثبت فعالیت های مغزی صرعی ها استفاده نشده 
است. وی در ادامه بیان کرد: به هنگام عمل جراحی با ثبت 
فعالیت های مغزی بیمار می توان فهمید که کدام قسمت از 

ناحیه مغز بیمار دچار مشکل شده است.
 از این رو تنها قسمت آسیب دیده جراحی و برداشته 
می شود. به گقته وی، وقتی به هنگام جراحی تنها بافت 
آسیب دیده را برداریم، بافت های سالم بیمار آسیبی نمی 
بینند. وی افزود: در حال حاضر جراح با استفاده از نوار مغزی 
بافت مشکل دار بیمار مبتلا به صرع را تشخیص می دهد 
و سعی می کند برای اطمینان حاصل کردن از جداسازی 
بخشهای مشکل دار مغز، گهگاه سطح وسیع تری از بافت 
را بردارد که این موضوع اختلالات عملکردی در بیمار به 

دنبال خواهد داشت. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شیراز عنوان 
کرد: برخی اوقات نیز ممکن است قسمت های مشکل دار 
مغز برداشته نشود که این موضوع هم عواقب خود را دارد. 
وی تاکید کرد: با استفاده از الکتروکوتیکوگرافی اختلالات 
عملکردی فرد پس از جراحی به حداقل می رسند. به گفته 

وی برای درمان جراحی بیماران صرعی مقاوم به دارو، نیاز 
به انجام الکترکورتیکوگرافی )ثبت فعالیتهای مغزی( است 
و ما همزمان از این اطلاعات ثبت شده مغزی برای انجام 
تحقیقات در زمینه شناخت مکانیسم های توجه در مغز 

استفاده خواهیم کرد. 
 وی گفت: این طرح علاوه بر کمک به درمان  بیماران 
مبتلا به صرع غیر قابل درمان با دارو، زمینه ای برای انجام 
تحقیقات در خصوص شناخت فعالیت ها و عملکردهای 
مغزی ایجاد می کند. همچنین زمینه ای ایجاد می شود تا 

تحقیقاتی در حوزه اختلالات شناختی نیز انجام گیرد.  
 وی افزود: اکنون در مراحل ابتدایی این طرح هستیم و 
بنا داریم تا با تمرکز بر قسمت »توجه بینایی« در مغز )جایی 

که مغز فرمان حرکت چشم به محل مورد توجه را می دهد( 
تحقیقات خود را آغاز کنیم. 

 طرح »انجام الکتروکورتیکوگرافی یا روشی برای ثبت 
فعالیت های مغزی و تحریک الکتریکی قشر مغز در حین 
عمل جراحی« از سوی مرکزتحقیقات علوم اعصاب شیراز 
در حال انجام است و دکتر مجیدرضا فرخی، جراح مغز 
صالحی  سینا  دکتر  است.   این طرح  مجری  اعصاب،  و 
متخصص علوم اعصاب شناختی و عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شیراز در این پروژه، طراحی، انجام آزمایش و 
تجزیه و تحلیل سیگنال های مغزی را برعهده دارد. همچنین 
این طرح از سوی ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی 

حمایت می شود.
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تغذیه در بهبودی یا پیشرفت سرطان
 نقش کلیدی دارد 

یک متخصص رادیوتراپی و آنکولوژی گفت : تغذیه نقش کلیدی در بهبود یا 
پیشرفت سرطان دارد به طوریکه نقش تغذیه در تغییرات سبک زندگی فرد 
سرطانی و نیز در مدیریت عوارض جانبی شیوه های درمانی به اثبات رسیده 

است
دکتر حمیدرضا میرزایی متخصص رادیوتراپی و انکولوژی با بیان اینکه تحقیقات 
دانشمندان ثابت کرده که تغذیه نقش کلیدی در بهبود یا پیشرفت سرطان داشته و این 
بیماری را تحت تاثیر قرار داده است گفت : این تاثیر نه تنها به صورت مستقیم از طریق 
مصرف ترکیبات مغذی حاصل می گردد بلکه به وسیبه اثر تغذیه بر روی ترکیب بدن ، 

هورمون ها و عوامل رشد نیز ایجاد می شود .
 وی با اشاره به اینکه وقتی فردی به سرطان مبتلا می گردد، ممکن است مشکلات 
تغذیه ای برای وی دردسر ایجاد نمایند، ادامه داد : بر هم کنش تغییرات متابولیکی و 
تغذیه ای می تواند بر ترکیب بدن، ویژگی های عملکردی وضعیت روانشناختی و توانایی 
مبارزه با سرطان تاثیر شگرفی گذاشته و روند درمان ، در بیمارانی که سوء تغذیه دارند 

ممکن است دچار اسکال گردد.
 این متخصص رادیوتراپی و انکولوژی ادامه داد : نرخ مرگ و میر نیز در چنین افرادی 
همواره بیشتر بوده و اینگونه موارد که ظاهرا ساده به نظر می ایند می توانند تاثیر عمیقی 

بر روی کیفیت زندگی بیمار سرطانی و اطرافیان وی بگذارند.
 وی با بیان اینکه نقش تغذیه در تغییرات سبک زندگی فرد سرطانی و نیز در مدیریت 
عوارض جانبی شیوه های درمانی به اثبات رسیده است، تصریح کرد : در بیمارانی که امید 
چندانی به درمان ندارند ، تغذیه از لحاظ ایجاد کیفیت زندگی مناسب اهمیت داشته و 
به طور کلی در تمامی مبتلایان به سرطان از نقطه نظر اجتماعی باعث می شود تا بیمار 

بتواند در کنار خانواده و دوستان کسب آرامش نماید.
 دکتر میرزایی اظهار کرد : توصیه های رژیمی و حمایت های تغذیه ای در بیماران 
سرطانی بایستی به موقع اجرا گردیده و مزایا و مضرات آنها برای افراد در نظر گرفته شود 
و حمایت های رژیمی باید به صورتی درمانی ، شیوه زندگی و پیش آگهی بیماری را 
لحاظ نمایند .  وی افزود : در نبود مستندات مبتنی بر شواهد ، راهنمایی های کاربردی 
مناسب و تجارب بیماران سرطانی ، باعث افزایش دانش محققان و انتخاب بهترین روش 
حمایتی می گردد .  این متخصص رادیوتراپی و انکولوژی با اشاره به اینکه شانس بقا پس 
از تشخیص به موقع سرطان افزایش می یابد اما این احتمال وجود دارد که مشکلات 
تغذیه ای مانع از کسب نتیجه مطلوب پس از تشخیص اولیه گردند ادامه داد : تحقیق 
در مورد تغذیه مناسب بیماران نجات یافته از سرطان باید ادامه یافته و هر گونه تغییر 
غذایی که باعث شود شانس عود سرطان و یا ایجاد تومورهای جدید افزایش یابد باید به 

دقت مد نظر قرار گیرد . 
وی با بیان اینکه اثرات بالقوه تغذیه بر روی سایر بیماریهای مزمن مانند بیماریهای 
قلبی و سکته مغزی باید به طور کامل بررسی گردند گفت : گزارشات حاصله مبنی بر 
عوارض جانبی مزمن شیوه های درمانی سرطان که می توانند بر روی دریافت رژیمی 
تاثیر بگذارند روز به روز در حال افزایش است به عنوان مثال ، پرتو درمانی ممکن است 
سبب ایجاد نشانه های بالینی گوارشی مزمن یا دشواری در بلع گردد که اینگونه عوارض 
جانبی سبب پیدایش اثرات بالینی و روانشناختی عمیقی در بیماران سرطانی گشته که 
نیازمند تشخیص فوری و مدیریت مناسب می باشد و تغذیه مناسب برای تمامی انسانها 

ضروری بوده و باید در تمامی مراحل درمانی و مدیریتی بیماران سرطانی لحاظ گردد .
 دکتر میرزایی ادامه داد : به سبب آنکه سرطان نوعی بیماری پیچیده است این احتمال 
وجود دارد که اثر سوء تغذیه بر روی نرخ بقاء در بین سرطانهای مختلف متفاوت باشد 
که در یک مطالعه گذشته نگر که توسط "دیگ " و همکاران بر روی بیماررانی که تحت 
پیوند مغز استخوان قرار گرفته بودند به انجام رسد مشاهده گردید که افراد مبتلا به 
کاهش وزن ) کمتر از 95 درصد وزن بدنی مطلوب ( به صورت معنی داری نرخ بقای 
کمتری دارند ) تا حد 150 روز ( ولی با این وجود با توجه به قدمت مطالعه و پیشرفتهای 
حاصله در پیوند سلولهای خون ساز ، امروزه اثر سوء تغذیه به شدت آن بازه زمانی نیست 
.  وی با اشاره به اینکه نتایج مطالعات صورت پذیرفته در خصوص پیش آگهی سرطان 
ریه ،نشان میدهند که ثبات وزن متعاقب کاهش وزن اولیه ، باعث افت پیشرفت بیماری 
و ارتقای نرخ بقا در بیماران مبتلا به سرطان ریه با سلول های غیر کوچک می شود اما 
بر روی نرخ بقای بیماران مبتلا به سرطان ریه با سلولهای کوچک SCLC (  5 ( تاثیری 
ندارد.  وی ادامه داد :در سرطان سر و گردن ، ثابت شده است که افراد مسن مبتلا به 
سوء تغذیه ، دارای نرخ مرگ و میر بیشتری نسبت به جوان تر و نیز بیماران مسن دارای 

تغذیه مناسب می باشند .

سالمندان و روزه داری



اجتماعی 6

خشم در کودکان باشد یا نباشد.... 

خشم هم مانند ترس عکس العمل قوی بدن در برابر انگیزه مهیج است که 
توازن وظایف اعضای آدمی را به کلی مختل می سازد. خشم نوعی هیجان 
روحی است که بارها در زندگی تجربه کرده ایم و اغلب بر اثر واکنش شخص 

نسبت به رفتار ناشایست دیگران بروز می کند.  
خشم هم مانند ترس عکس العمل قوی بدن در برابر انگیزه مهیج است که توازن 
وظایف اعضای آدمی را به کلی مختل می سازد. خشم نوعی هیجان روحی است که 
بارها در زندگی تجربه کرده ایم و اغلب بر اثر واکنش شخص نسبت به رفتار ناشایست 
دیگران بروز می کند. شخص غضبناک عقلش به درستی کار نمی کند و در بسیاری از 

موارد خطاهایی از او سر می زند که برای تمام عمر باید کفاره آنها را بپردازد.
خداوند در نهاد آدمی عواطف مختلف را بنیان نهاده است که هر یک نقش خاص در 
کیفیت بخشی به زندگی انسان و جهت دهی به مسیر حرکت او بر عهده دارند. به هیج 
وجه نمی توان گفت که آنچه طبیعت در نهاد آدمی به ودیعه گذاشته بی فایده است. 
البته باید توجه داشت ایفای این نقش ها به صورت مطلوب، مستلزم زمینه سازی هایی 

است که قبل از تولد توسط مربیان، اعم از پدر و مادر، معلمان و .. صورت می گیرد.
از بدو طفولیت به کودکان خود تلقین می کنیم که خشم احساسی نادرست و 
مستوجب عقوبت است. در نتیجه کودک عصبانی شدن را معادل بد بودن می پندارد 
و با این فکر بزرگ می شود. در صورتی که احساس خشم هم مانند بقیه احساسات ما 

طبیعی است ، اما به طور غیر عادی ظاهر شده است.
خشم پدیده ای کاملاً طبیعی است و مانند سایر احساسات نشانه سلامت،تندرستی و 
عواطف انسانی است و هنگامیکه از کنترل خارج شود می تواند به یک حس مخرب 
و ویرانگر تبدیل شود و پیامدهای ناگوار در محیط کار، روابط شخصی و در تمامی 
عرصه های زندگی به وجود آورد. بنابراین در ادیان الهی و مکاتب تربیتی و اخلاقی 
توصیه های زیادی درباره ی مهار و کنترل عاطفه خشم و جهت دهی مناسب آن 
می توان یافت. چنان که امام علی )ع( می فرماید: شدت غضب توانایی استدلال صحیح 
را از بین می برد و ادراکات آدمی را مشتت و درک او را مغشوش می سازد. بهتر است 
برای توضیح این مهم کمی به عقب تر برگردیم. عاطفه خشم از شش ماهگی به بعد 
کم کم در کودک بروز و ظهور می یابد و اگر کودک از اعمال ناشی از خشم خود نتیجه 
بگیرد به تدریج تقویت می گردد.خشمگین شدن و عصبانیت رفتاری عادی در کودکان 
بوده و برای ابراز وجود ضروری است. لیکن در این قبیل موارد باید جوابی روشن و بدون 
ابهام به کودک داد به گونه ای که حدود خود را بداند و التهابات و هیجاناتی که او را در 
بر گرفته اند مهار گردد. باید توجه داشت که عاطفه خشم در کودکان نباید ریشه کن 
گردد. زیرا برای ادامه حیات و مبارزه با ظلم و دفاع از خود ضروری است، بلکه باید این 
عاطفه را تعدیل نمود و در جهت خدمتگزاری سایر عواطف به کار گرفت. بنابراین پدر 
و مادر باید از زمان کودکی به فکر تعدیل و کنترل این عاطفه غریزی باشند. و آن را در 

جهتی هدایت کنند که کمترین آسیب متوجه فرد و دیگران شود.
و چنانچه غفلت و کوتاهی در این زمینه صورت گردد متوجه زیان هایی خواهند شد 
که گاه هیچ راه جبرانی برای آن وجود نخواهد داشت. اما اینکه چگونه می توان به این 
مهم رسید و از همان دوران کودکی مهارت مدیریت بر خشم را به کودکان بیاموزیم، 

مستلزم راهکارهایی است که در ادامه بیان می شوند.
برای فرو نشاندن خشم کودک، تهدید و توهین چاره ساز نیست. و ریشه خشم را از 
بین نمی برد، بلکه ممکن است حالت خشم را شدید تر کند . بنابراین می بایست در 
مقابل عصبانیت کودک ثبات و پایداری نشان داد   یکی از این راهکارها چگونگی 
کیفیت گفتار و رفتار والدین در کانون خانواده است که می تواند به عنوان مهم ترین 
عامل در جهت تعدیل و عدم تعدیل عاطفه خشم و غضب در بچه ها عمل نماید. بارها 
اشاره شد به اینکه کودکان آینه والدین خود می باشند. فرزندان ما همانی نمی شوند 
که ما می گوییم؛ بلکه همانی خواهند شد که می بینند.اینکه آیا خود والدین نسبت 
به هیجانات خود تا چه میزان آشنایی دارند و چگونه هیجاناتی مثل خشم و غضب 
را ابراز می کنند، می تواند تاثیر مفید  و سازنده و یا برعکس مخرب و ناخوشایند بر 
جای گذارد. زمانی که والدین نتوانند در برابر موضوع کوچک و پیش پا افتاده ای 
واکنش صحیحی نشان دهند و قدرت مدیریت هیجان را نداشته باشند ،مسلماً نخواهند 
توانست مربیان خوبی برای کمک به فرزندان خود در زمینه مدیریت هیجان ها باشند. 
مسئله این نیست که والدین هر گونه احساس خشم را در کودک خود سرکوب کنند. 
بلکه بر عکس والدین می بایست هیجان های متنوعی که در نهاد آدمی وجود دارد به 

کودکان شناسانده و راههای تنظیم آن را به کودکان نشان دهند.
برای فرو نشاندن خشم کودک، تهدید و توهین چاره ساز نیست. و ریشه خشم را از بین 
نمی برد، بلکه ممکن است حالت خشم را شدید تر کند . بنابراین می بایست در مقابل 
عصبانیت کودک ثبات و پایداری نشان داد، زیرا اگر کودک حس کند که در برابر خشم 
او تغییر قابل ملاحظه ای به وقوع می پیوندد و در برابرش تسلیم می شویم، نسبت به 
قدرت و محبت ما دچار شک می شود. ولی اگر کودک بفهمد با وجود عصبانیت شدید 
او هنوز هم دوستش داریم و می توانیم در خلال خشمش قاطع بمانیم ، در می یابد که 

ما آماده ایم تا تسکینش دهیم و باز هم دوستان خوبی برای هم باشیم.
اما رسیدن به این مرحله زمانی میسر است که والدین به درستی قابلیت تنظیم هیجان 
ها را در خود داشته باشند و بتوانند بین  رفتارقاطع  و پرخاشگرانه  تفاوت بگذارند. 
بنابراین در مواقع عصبانیت کودکان، والدین می بایست از فریادهای خشونت آمیز و 

همچنین رفتارهای پرخاشگرانه که نشانه ضعف نفس والدین است؛خودداری کنند.
    پدر و مادر می توانند به جای سرکوب کردن خشم خود آن را به گونه ای سازنده و 
غیر مخرب بروز دهند، تا از یک سو موجب تسلای خاطر خود و از سوی دیگر سبب 
بصیرت فرزندان شوند تا هر دو از صدمات احتمالی مصون بمانند. زمانی که کودکان 
قدرت بروز خشم خلاق و ابراز صحیح آن را در والدین خود به عنوان نخستین مربیان 
خود مشاهده می کنند، مسلماً یاد خواهند گرفت که آنها هم می توانند خشم خود را 

بدون توسل به رفتارهای پرخاشگرانه بروز دهند.
خود  نوجوانان  و  کودکان  فکر سرکوب خشم  به  تنها  والدین  آنکه  جای  به  پس 
باشند؛ در درجه اول می بایست کمی هم به رفتارهای خود توجه کرده و از افراط 
و تفریط در این زمینه خودداری کنند.    از جمله راهکارهایی که می تواند مانع بروز 
رفتارهای پرخاشگرانه در کودکان باشد، این است که والدین به تناسب توانایی ها و 
محدودیت های کودک از او انتظار داشته باشند. فرزندانمان را به درستی بشناسیم، 
و متناسب با استعدادها و توانایی ها و محدودیت های آنها از آنها بخواهیم. سخت 
گیری های بی جهت و تنبیه های بی دلیل، مکرر، افراطی که اثر تربیتی را خنثی 
می کند، می تواند زمینه را برای بروز خشم در کودکان مهیا سازد. متاسفانه اکثریت 
والدین به اشتباه کلمه تربیت را با واژه تنبیه و به ویژه تنبیه بدنی اشتباه می گیرند. و 
در برابر کوچک ترین اشتباه کودک و نوجوان خود بزرگ ترین تنبیه را برای او در نظر 
می گیرند. بنابراین همین خشونت در مقابل خشونت می تواند موجب خشونت مضاعف 
شود و حس انتقام جویی و کینه را در فرزند ما ایجاد کند.برای فرو نشاندن خشم نیاز 
به یک سلسله اقدامات منطقی است. اگر پرخاشجویی کودکان را بتوان به ناکامی 
نسبت داد، باید پاسخ های اجتماعی را به آنان آموخت، تا بتوانند ناکامی را کنترل 
کنند و رفتارهای قابل پیش بینی، قابل قبول و قابل اتکا داشته باشند. در امر جهت 
دهی صحیح خشم نمی بایست از نقش فیلم ها و کارتون های خشونت آمیز غفلت 
کرد. سعی کنید به جای اینکه فرزندان خود را به طور مداوم به تماشای فیلم هایی که 
متناسب با سن آنها نیست و یا کارتون های خشونت آمیز  ترغیب کنیم،کمی بیشتر 
در کانون خانواده برای هم وقت بگذارید و با کودک خودتان بازی کنید. بازی کردن 
راهکار خوبی است که هم می تواند شما را به دنیای کودکانه فرزندتان ببرد و هم اینکه 

می تواند انرژی های فرزندتان را تخلیه کند.

توصیه های 
راهور

حرکت با دنده عقب 
در آزادراه ها و بزرگراه 
ها، 5 نمره منفي براي 
وسایل شخصي و 7 

نمره منفي براي وسایل 
عمومي دارد.

اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

تبعات افراط و تفریط در اوقات فراغت بچه ها
 

یک روانشناس با بیان اینکه عدالت در اوقات فراغت وجود ندارد، اظهار کرد: با 
آمدن فصل تابستان، اوقات فراغت رویای دانش آموزان، کابوس والدین و جنگ 

خانواده ها می شود. 
مصطفی فروتن درباره اوقات فراغت دانش آموزان اظهار کرد: با توجه به اینکه مبحث اوقات 
فراغت همسو با تابستان می شود، این بحث را پیش می آورد که اوقات فراغت با زیرفصل 
تعطیلی و مدارس تعریف می شود. این روانشناس تصریح کرد: در تعریف بومی، اوقات فراغت 
یعنی آسایش و بیکاری، اما در کشور ما در شهرها و شهرستان ها اوقات فراغت یعنی حجم 
کارها کمتر شود. وی افزود: اوقات فراغت رویای دانش آموزان، کابوس والدین و جنگ 
خانواده ها است. فروتن ادامه داد: با اتمام مدارس اوقات فراغت برای دانش آموزان شهرنشین 
با یک سری از عوامل مداخله گر در برنامه ریزی همانند اشتغال والدین، سطح تحصیلات، 
ساختار بومی منطقه، جنسیت دانش آموز، علاقه مند بودن، نگرش ها، استعدادهای ذاتی و 

همچنین تفاوت سنی دانش آموزان ابتدایی و دبیرستان روبرو است.
وی بیان کرد: در گذشته بیکاری اوقات فراغت بیشتر بوده و اضطراب و استرس نیز کمتر بوده 

است، اما اکنون اوقات فراغت یک بحران برای خانواده ها شده است.
این روانشناس با بیان اینکه خانواده ها در تعیین اوقات فراغت فرزندانشان دچار افراط و تفریط 
هستند، اظهار کرد: برخی از خانواده ها کاملا بی خیال کلاس های آموزشی می شوند و می 
گویند فرزند ما تازه از مدرسه رها شده و برخی دیگر دانش آموز را در کلاس های مختلف 

ثبت نام می کنند، در صورتی که نباید افراط و تفریط وجود داشته باشد.
فروتن اضافه کرد: دانش آموزان باید در طول زمان تحصیلی نیز اوقات فراغت داشته باشند و 
در تابستان نیز کلاس هایی با رویکرد آموزشی - علمی که خیلی از فضای آموزشی مدرسه 
نیز فاصله نگیرند. وی افزود: کلاس های آموزشی که تفریحی نیز هستند، اما جان مایه آن 
آمیخته با آموزش باشد و صرفا کلاس های تفریحی دلیل بر این نمی شود که آموزشی 
نیستند. این روانشناس تاکید کرد: والدین نباید خواسته های خود را به فرزندانشان تحمیل 
کنند؛ چراکه آن فرزند اگر نتواند نیازهای والدین را ارضاء کند دچار افسردگی، ناکارآمدی، 

اضطراب و جداسازی عواطف از خانواده می شود.
فروتن با بیان اینکه عدالت در اوقات فراغت در کشور وجود ندارد، بیان کرد: در شهرهای 
بزرگ والدین، دانش آموزان را تا حتی بیش از سقف ممکن در کلاس های مختلف ثبت 
نام می کنند، اما در مناطق محروم و روستایی به دلیل عدم امکانات یا فرهنگ آن منطقه 

دانش آموزان در تابستان فعالیت های فیزیکی همانند کار در مزرعه و... می کنند.

ماه عسل محبوب می ماند؟

ماه عسل امسال در حالی روی آنتن شبکه سه می رود 
که 11 سال از اولین برنامه اش می گذرد. سال پیش این 
برنامه حواشی زیادی را پشت سر گذاشت و دور از ذهن 

نبود که امسال هم از همان ابتدا درگیر حواشی شود.
  این روزها به اندازه ای نقد و اظهارنظر درباره برنامه ماه عسل 
و احسان علیخانی در شبکه های اجتماعی و سایت ها وجود 
دارد که نمیدانی اگر در مورد این برنامه بنویسی به حواشی 

دامن زدی یا کمرنگ شان کردی! 
شاید یکی از دلایل زود رقم خوردن حواشی انتخاب سوژه 
قسمت اول بود؛ قسمت اول برنامه موافق و مخالف همه منتظر 
بودند تا ببینند امسال با چه تغییراتی مواجه هستند، اما دعوت 
از زوجی که در دوران نامزدی پسر به درخواست دختر خودش 
را از تراس به پایین پرتاب کرده بود خیلی زود برای ماه عسل 
درد سر ساز شد. با تجربه ای که تیم ماه عسل در این سال ها 
کسب کرده می شود گفت انتخاب مناسبی برای قسمت اول 

نبود. 
اینکه ماه عسل برنامه موفقی است یا نه نظرات مختلفی وجود 
دارد اما همین که به محض شروع برنامه موجی از انتقادات و 
حواشی مطرح می شود یعنی برنامه دیده شده و مخاطب 
خود را دارد. در بین نظرات به ویژه آنهایی که در شبکه های 
اجتماعی می چرخند بعضی از حواشی و نقد ها به اندازه ای 
سطحی و مغرضانه است که فقط مطرح می شود و هیچ اساس 

و توجیه قابل قبولی ندارد.
بالاخره ماه عسل خوب است یا بد؟

زمانی که در سال های ۸9 و 91 برنامه به گروه دیگری سپرده 
شد و تنها با عنوان ماه عسل روی آنتن رفت آن موقع همه 
معترض بودند که چرا این اتفاق افتاده و خیلی از مخاطبین و 
کارشناسان با مقایسه برنامه های مشابه در شبکه های خارجی 
معتقد بودند اگر علیخانی نقص هایی در اجرا دارد در طول این 
سال ها توانسته آنها را رفع کند و حالا که در بستر تلویزیون 
رشد کرده چه بهتر که از توانایی و استعداد او استفاده شود 
اما حالا ظاهرا در نظر عده ای به عمد یا از سر دلسوزی )که 
بعید به نظر می رسد( نظرها تغییر کرده و این نقد مطرح 
می شود که چرا هر سال در یک تایم طلایی باید آنتن زنده 
در اختیار این مجری باشد. اگر برنامه را با در نظر گرفتن 
یک تایم ده ساله مرورکنیم هر سال برنامه تغییراتی در فرم 
و محتوای داشته. البته ماه عسل از سال ۸۸ تقریبا به یک 
ساختار مشخص رسید و آن هم روایت قصه هایی از زندگی 
خود مردم بود و تا به امروز هم بر اساس همین ساختار پیش 
رفته. اتفاقاتی که ممکن است در اطراف همه ما افتاده باشد 
اما به شکل یک قصه به آن نگاه نکرده باشیم. سهیم کردن 
مردم عادی در برنامه های تلویزیون و گفتگو محور تقریبا بعد 
از ماه عسل به یک روند فراگیر تبدیل شد و در حال حاضر 
برنامه های گفگتو محور زیادی محور اصلی برنامه خود را گفتگو 

با مردم  قرار داده اند.  
با این حال این تناقض حتی در شیوه برنامه سازی تلویزیون 
هم وجود دارد؛ اگر ماه عسل واقعا این اندازه بد است چرا سایر 
شبکه ها به دنبال طی کردن همین روند هستند و یا از پخش 

همزمان برنامه با ماه عسل نگران که نکند این برنامه مانع دیده 
شدن آن ها شود اگر هم خوب است و قابل قبول، نقدهای 
تندی که این روزها به ویژه از طرف عده ای از همکاران 

علیخانی در صدا و سیما مطرح می شود چه دلیلی دارد؟
امسال خندوانه همزمان با ماه عسل پخش می شود؛ برنامه ای 
که در ظاهر ساختاری کاملا متفاوت با ماه عسل دارد و بنایش 
خندیدن و خنداندن است پس در صورتی که به عقیده عده 
ای ماه عسل را بانی گریاندن مخاطب بدانیم، مخاطب دو 
گزینه کاملا متفاوت برای انتخاب دارد و دیگر نه نیازی به 
مقایسه این دو برنامه با یکدیگر است و نه موفقیت یکی الزاما 

به معنای شکست دیگری.  
جای خالی سوژه هایی از جنس ماه عسل

احسان علیخانی که ظاهرا حواشی را از همان ابتدا پیش بینی 
می کرد همان قسمت اول گفت: "من دیگر نا و توان جنگیدن 
ندارم چون می خواهم به برنامه برسم و برنامه دیگر برایم زمانی 

برای پرداختن به حواشی را نمی دهد."
چند روزی بیشتر از این گفته نگذشته بود که پیام هایی در 
مورد اسپانسر، بودجه برنامه و دستمزد علیخانی مطرح شد و او 
را باز هم وادار به پاسخگویی و دلخوری از بیان این موضوعات 
کرد. اما علیخانی که به واسطه ماه عسل تجربه خوبی در 
زمینه تهیه و اجرا به دست آورده همیشه با حواشی همراه 
بوده همچنان به گفته خودش از حواشی نگرانی ندارد و در 
مصاحبه ای با یکی از رسانه ها عنوان کرد: "من اصلا نگران 
حاشیه های این برنامه نیستم و همانطور که در برنامه هم 
گفتم، خدا را شکر می کنم که »ماه عسل« مردم را به فکر 

کردن وادار می کند."
وقتی در نقدها به ویژه در شبکه های اجتماعی نظراتی مانند 
گره زدن بودجه برنامه و ارتباط خانوادگی شخص علیخانی 
مطرح می شود در حالیکه هیچ منبع و اساس قابل قبولی 
وجود ندارد گمان ها برای حاشیه سازی را پر رنگ تر می کند.

اگر هدف تولید برنامه مفید و پر مخاطب باشد اتفاقا نقد های 
منطقی و کارشناسی شده می تواند کمک بزرگی به تیم سازنده 
ماه عسل باشد اما اگر تخریب و تسویه حساب های شخصی 
جای نقد را بگیرد علاوه بر اینکه نتیجه مثبتی به دنبال ندارد 

می تواند حواشی را هم زیاد می کند.
این توقع که در طول سی برنامه از سی سوژه خاص دعوت 
شود کمی توقع غیر منطقی و نشدنی است. شاید در سال های 
اول به جهت اینکه بعضی موضوعات برای بار اول در رسانه 
پرداخت می شد تعداد این سوژه ها بیشتر بود اما به مرور 
وقتی تعداد برنامه ها بیشتر می شود موضوع تکراری شده و 
تنها از این جهت که از نگاه آدم های مختلف روایت می شود 
تفاوت پیدا می کند. از مجموع حواشی و انتقادات اگر بخشی 
را حاشیه سازی بنامیم بخشی هم مربوط به خود عوامل برنامه 
به ویژه گروه سوژه یابی است. با توجه به اینکه برنامه با لحظات 
قبل از افطار گره خورده حساسیت بیشتری نسبت به محتوا 
وجود دارد و قطعا بعد از گذشت 11 سال از ماه عسل این 
حساسیت باید برای تیم سازنده کاملا تعریف شده و روشن 
باشد، بنابراین بی دقتی در انتخاب سوژه هایی که همخوانی با 

برنامه ندارند از نگاه مخاطب دور نمی ماند آن هم در زمانی که 
به واسطه شبکه های اجتماعی مخاطب اگر یک گام جلوتر از 
تلویزیون نباشد عقب تر هم نیست. بعد از حواشی قسمت اول 
برنامه، دعوت از خانمی که شغلش پوزر عروس است  مجددا 

موجی از اظهار نظرها را به دنبال داشت.
تا به این جای کار شاید تنها قسمتی که هیچ حاشیه ای 
نداشت و کاملا از جنس مورد توقع ماه عسل بود مربوط به 
قصه کتاب " آن 23 نفر" است. حضور این 23 نفر در برنامه 
و روایت داستان از زبان همه آنها نکته جالب توجهی بود که 
برنامه را جذاب کرد. اظهار نظر احمد یوسف زاده نویسنده 

کتاب هم بعد از حضور در ماه عسل جالب است: 
 " آقا مواظب باش احسان علیخانی دستت نندازه!.... این 
مهموناشو   حال  میاد  خوشش  جورایی  یه  انگار  علیخانی 
بگیره،حواست کاملا جمع باشه!! ....  نذار احسان علیخانی بپره 
توی حرفت!.....اینها توصیه های متعددی بودند که چند روز 
قبل از رفتن به برنامه ماه عسل، مرتب از این طرف و آن طرف 
تلفنی یا پیامکی به من می رسید. عزمم را جزم کرده بودم 
محکم جلو این جوان سی دو سه ساله که با تاثیر تلویزیون 
برای خودش شهرتی دست و پا کرده بایستم و اجازه ندهم 
خودم و مخصوصا قهرمانان کتابم را خدای ناکرده تحقیر کند. 
با این ذهنیت ساعت 1۷ روز پنجشنبه رفتیم به استودیوی 
برنامه. در اولین برخورد طوری با فروتنی و ادب با آن بیست 
و سه نفر صحبت می کند که تصویر قبلی او از ذهن همه 
مان می رود. علیخانی جوان، از قهرمانان کتاب من به بزرگی 
یاد کرد و تا حد ممکن در برابر مردان حماسه ساز کشورش 
کوچکی نشان داد، او گفت حضور قهرمانان وطن در این برنامه 
برایش مایه افتخار است و پیشاپیش از اینکه شاید جایی مجبور 
بشود برای بهتر پیش رفتن برنامه توی حرف کسی بیاید عذر 
خواست و حلالیت طلبید.به بچه های با حال ماه عسل که 
همگی در سن و سال خود احسان علیخانی هستند بخاطر 
دو شب پیاپی برنامه، آن هم با بیشترین تعداد مهمان که کار 
تصویر و صدا برداران را چند برابر کرده بود، خسته نباشید 
میگویم و خوشحالم که این برنامه مورد توجه عمیق ایرانیان 
قرار گرفت و آن بیست و سه نفر حالا گوشی هایشان پر شده 

از پیام های محبت آمیز و قدرشناسی مردم."
بازنگری برای ماندگاری

با توجه به نقد هایی که این مدت مطرح شده )البته جدای 
از غرض ورزی ها و حواشی( شاید بهتر باشد احسان علیخانی 
و تیم اش که تا کنون تجربه های موفقی را در برنامه سازی 
داشته اند برای آینده کاری شان به دنبال ایده هایی جدیدتر 
باشند تا همچنان مخاطب را به دنبال خود بکشند و محبوبیتی 

را که در این سال ها به مرور کسب کردند حفظ کنند. 
نکته مثبت در کارهای تیم احسان علیخانی غافلگیری هایی 
است که معمولا برای مخاطب دارد، تا به اینجای کار سوژه 
دید  باید  و  شود  می  محسوب  همین ها  از  یکی  نفر   23
تاپایان ماه مبارک رمضان علیخانی و تیم سازنده برنامه چه 
تعداد سوژه های ناب برای غافلگیری مخاطب در نظر دارند؛ 

سوژه هایی که از جنس ماه عسل باشد.

قم میزبان عاشقان الهی در لیالی قدر؛

لیالی قدر را قدر بدانیم
گزارش / فریبا خسروی

قم در لیالی قدر، در هیاهوی گمشده زائران عاشق پیوند خود 
را با امام عصر مستحکم می کند .

هنوز خود را آنچنان که شایسته مقام والای توست آماده مهمانی 
باشکوهت نکرده ام، هنوز آنگونه که باید مجالی برای گفت وگویت 
نجسته ام، با وجود این که نیمی از مهمانی ات سپری شد هنوز هم 
دغدغه های پیشین ذهن افسرده مرا آزرده می کند، با این  همه آرزوی 
دست نیافتنی چگونه با رویی سیاه در شب احیاء به تو رو کنم ؟ مگر 
می شود از این فرصتی که برایم مهیا ساختی و روسفید در نیامدم در 

سه فرصت اندک بخشش گناهان را بدرقه  راهم کنی؟
در این رمضان بیش از هر رمضانی که گذشت تشنه توأم...تشنه گوشه 
چشمی از نگاه تو...تشنه جرعه ای تقدیر خیر از معشوقی که سالیان 
سال در چنین شبی در شوق کرم و بخشش خداوندی اش گریستیم... 
شبی مبارک که دست های زمینیان با دستان آسمان گره می خورد و 
با ندای الغوث الغوث با دل های شکسته قرآن به سر راهی برای آغاز 
دوباره زندگی می جویند. دستانی که گویی در تاریکی این شب ها و 
در هیاهوی ندا دهندگان الهی گمشده ای را می جویند. گمشده ای که 
همه ساله در چنین شبی دوستدارانش را وعده حق می دهد و عاشقان 

وصالش با نگاهی ملتمسانه به دنبال نوری روشن از جانب او هستند.
مبارک  ماه  و سوم  بیست  و  یکم  و  بیست  نوزدهم،  در شب های 
رمضان که از آنها به لیالی قدر تعبیر می شود مسلمانان امت اسلامی 
از بزرگترین استان در خطه کشورمان گرفته تا کوچکترین روستا در 
دورترین نقطه شهر از غم ضربت خوردن مولی الموحدین به سوگ 
می نشینند و با احیا و شب زنده داری حزن و اندوهی عظیم سراسر 

کشور را فرا می گیرد.
برگزاری مراسم عزاداری و سوگواری شب های قدر در استان های 
مذهبی کشور از جمله استان قم به واسطه وجود اماکن مقدس رنگ  و 
بویی خاص دارد. به ویژه در شبهایی گرانقدر مانند شبهای قدر که در 
تمام طول سال شبی به منزلت والای آن یافت نشده و ذره ای عمل 

خیر در این شب ها بی پاداش نمی ماند.
احساس حضور متعالی امام عصر)ع( در این شهر که نقطه ظهورگاه 
ایشان است و بارگاه عظیم حضرت معصومه با فرارسیدن این لحظه های 
سرنوشت ساز، دوچندان می شود و در شب احیای دل این شهر میزبان 
شیفتگان اهل بیت می شود و فرشتگان و ملائکه به اذن الهی بر زمین 
به خدمت امام عصر می رسند تا در شب مقدر پروردگار، تقدیر یک ساله 

انسان ها بر امام)ع( آشکار شود.
بارگاه حضرت  و  مسجد جمکران  در  زائران  و  مردم  انبوه  حضور 
معصومه)س( و ترافیک سنگین خیابان های منتهی به حرم در این 
شب های پربرکت نشان از عاشقانی دارد که به قصد شب زنده داری و 
نزدیکی با معبودشان در مسجد مقدس جمکران و نزدیکی با امام عصر 

برای برپایی این مراسم سرنوشت ساز راهی قم شده اند.
در این شب ها خود را به هر دری می زنیم تا نقطه نظری از الطاف الهی 
شامل حالمان شود و از کوچکترین عمل خیری در بخشش گناهانمان 
فروگذار نمی کنیم، از جمله مراسمی که در سوگ و عزاداری به شهادت 
رسیدن امام علی )ع( مولی الموحدین در مساجد و اماکن زیارتی این 
استان برپا می شود می توان به قرائت دعای پر فیض ابوحمزه ثمالی و 
جوشن کبیر، خواندن زیارت عاشورا و متوسل شدن به امامان معصوم 
و در آخر گرفتن قرآن بر سر به عنوان سایه ای بر سر همه مسلمین در 

طول زندگی اشاره کرد.
حضور پررنگ مداحان اهل بیت و مرثیه خوانی در سوگ و حزن 
شهادت پدر یتیمان و نخستین امام شیعیان و ریختن اشک ماتم در 

غم شهادت آن حضرت بر شکوه این مراسم می افزاید.
همزمان با ضربت خوردن امیرالمؤمنین)ع( گویی که فرق آسمان 
شکافته شده، اندوهی سهمگین بر جهان اسلام گسترده می شود و 
مراسم احیا و شب زنده داری قدر به عنوان سنتی دیرینه در استان های 
کشور اسلامی ایران شکوه آن را دو چندان می کند و عظمت این 
محافل را که خرد و کلان، زن و مرد در آن جای گرفته اند می توان 
از بلندای دستان نیازی که به درگاه خدای بی نیازشان فضا را اشغال 

کرده، درک کرد.
نزول قرآن کریم که آخرین کتاب آسمانی است در این شب ها بر 
اهمیت شب قدر می افزاید، بنابراین به نقل از برخی روایات از ائمه اطهار 
شب قدر مردد بین سه شب از ماه مبارک رمضان است و از این نظر که 
با اعمال گناه آلود به این شب ها اهانت نشود در هر سه شب به زنده داری 

و احیای قلب می پردازیم.
از شرافت این ماه و این شب های تقدیرساز در گوشه گوشه قرآن کریم 

و آیات و روایات و اختصاص سوره قدر سخن ها رفته و در میان صدها 
شب سال قرار گرفتن شب های پرمنزلت قدر در اواخر رمضان مورد 
عنایت خاص خدای حق تعالی قرار گرفته و به واسطه هرعمل خیر در 

این شب ها پاداش های عظیمی برای خاکیان مقدر شده است.
حجت الاسلام ناصر خلج یکی اساتید حوزه علمیه قم با اشاره به 
فضیلت این شب سرنوشت ساز اظهار کرد: همین که آدمی در طول 
عمر شب قدر خود را درک کند و تا زمانی که زنده است و زندگی 
می کند به احیای این شب ها بپردازد خدای متعال در تمام عمر او را 
کفایت می کند. همچنین اگر بیش از نیمی از جمعیت میلیونی ایران در 
این شب ها به خداوند روی آورند و طلب مغفرت کنند کل فضای دنیا 

گلستان می شود و جامعه ای پویا و متحد فراهم می آید.
وی در ادامه با بیان اینکه ماه رمضان سراسر برکت است تصریح کرد: به 
واسطه نزول کتب الهی در این ماه، تمام برکات الهی شامل حال رمضان 
شده و کسانی که در ماه رجب خود را از رذایل پاک نکرده اند و آماده 
رمضان نشدند با ورود به این ماه از برکاتش غافل نمانند و درهای نور و 

روشنایی را به سوی خود بگشایند.
وی با اشاره به شب های نوزدهم، بیست و یکم و بیست و سوم به عنوان 

شب های احیای دل خاطرنشان کرد: این سه شب مکمل هم هستند 
به گونه ای شب نوزدهم به عنوان شب تقدیر دعاها ثبت می شود و در پی 
آن شب بیست و یکم نقطه قوت گرفتن دعای بندگان و در آخر شب 
بیست و سوم از والاترین این سه شب که تقدیر انسان ها رقم می خورد 

و توسط امام زمان امضا می شود.
وی اضافه کرد: انسان هایی که در طول ماه سهل انگاری کردند و از 
فضایلش بی بهره ماندند شب قدر برایشان برتر از هزار شب است و 
در جبران تلافی برآیند. باید بدانیم که نیمی از رمضان گذشت و شاید 
هنوز هم آنگونه که باید از گناهان یکساله خود شانه خالی نکرده ایم، 
هنوز هم تا آخر ماه و تا شب تقدیرمان فرصت باقی است. بیایید به 
خودمان قول دهیم، به نیت قسمی که به بزرگی خدا داده ایم در پایان 
این ماه عزیز از بار سنگین گناهان شانه سبک کنیم و با تولدی دوباره 
اگر روزهای این ماه پر فیض را غفلت کردیم قدر شب های احیا را بدانیم 

و با آمادگی خود زیباترین تقدیر را امضا کنیم.
بیایید با خواندن سوره عنکبوت و روم که پاداش ها برایش ذکر شده 
در این شب ها سرنوشت خود را با بهشتیان یکی کرده و بدین وسیله 

عاقبت به خیری و سعادت خویش را تضمین کنیم.
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نکته

اخبار

 چرا عده ای در هر پیشنهاد هسته ای 
یک خطای خطرناک ایرانی می بینند؟!

 برای هر ناظر پیگیر اخبار مذاکرات هسته ای در سال های اخیر، پاره ای از موضع گیری ها 
که اکنون به تاریخ پیوسته اند، شبیه خاطراتی تلخ هستند؛ خاطراتی که البته هر چند 
روز یک بار و به ویژه با طرح راه حل های جدید برای موضوع هسته ای بارها و بارها تکرار 

می شوند.
 تقریبا چهار ماه پیش از این بود که وزیر خارجه در گفت و گویی با یک هفته نامه درباره 
شیوه لازم الاجرا کردن توافق احتمالی هسته ای برای همه کشورهای درگیر در مذاکرات 
هسته ای اظهار داشت، »بالاخره این توافقی است که در یک قطعنامه فصل هفتمی منشور 
ملل متحد  تأیید و در نتیجه به یک توافق بین المللی و الزام آور برای همه دولت ها تبدیل 
می شود. اینکه دولت ها به چه میزان به تعهدات بین المللی شان عملی می کنند، بحثی 
جداگانه است؛ اما ما در حقوق بین الملل مبانی داریم که برای دولت ها تعهدآور است و از 

آن مبانی استفاده می کنیم «.
این اظهارنظر ظریف که ریشه در مبانی حقوق بین الملل داشت و هیچ فرد آشنا 
به حقوق بین المللی در داخل و خارج از ایران، ایرادی به آن نگرفت، با واکنش برخی 
روزنامه ها و رسانه های داخلی همراه شد. این ادعا که »پذیرش قطعنامه فصل هفتمی همه 
دستاوردهای 11 ساله هسته ای را بر باد می دهد«، اوج اظهارنظرهای مخالف در این باره 
بود؛ ادعایی که با گذشت چهار ماه، اکنون به یک خاطره تلخ تبدیل شده است. اکنون و 
با توضیحات ارائه شدن توسط کارشناسان، دیگر کسی در ضرورت تصویب قطعنامه در 
شورای امنیت برای برداشته شدن تحریم های ایران در نتیجه توافق احتمالی هسته ای 

تردیدی ندارد.
تجربه چنین واکنش هایی به جزئیات مذاکرات هسته ای به همین مورد محدود نمی شود. 
در ماه های گذشته، طرح هر راه حلی برای بخشی از موضوع هسته ای با واکنش هایی از 
این دست همراه شده است. عده ای احتمالا با این پیش ذهن که تنها طرف غربی در حال 
ارائه راه حل برای رفع اختلافات هستند، به هر پیشنهاد جدید، واکنشی آمیخته با ترس 
داشته اند. این در حالی است که هر دو طرف حاضر در یک مذاکره ممکن است برای کمتر 

شدن اختلافات راه حل هایی  مطرح کنند که مورد پذیرش طرف مقابل نیز قرار گیرد.
چه بسا بسیاری از راه حل هایی که عده ای در داخل آن را خدعه طرف مقابل و پذیرش 
آن را خطای خطرناک طرف ایرانی می دانند، در واقع راه حل های ارائه شده از سوی 

مذاکره کنندگان ایرانی باشد.
ریشه این واکنش های آمیخته با ترس را، مانند هر ترس دیگر می توان در ناآگاهی یا 

تجربه های تلخ پیشین جستجو کرد.
افرادی که پیش از این با قطعنامه فصل هفتمی آشنایی نداشتند، در ابتدا که چنین 
تحریم هایی علیه ایران تصویب می شد به تبعات آن توجهی نداشتند، ولی بعدا که آسیب های 
این قطعنامه های ظالمانه علیه ایران هویدا شد، قطعنامه فصل هفتمی را به فهرست تابوهای 
ذهنی خود اضافه کردند و حتی قطعنامه فصل هفتمی لازم برای برداشته شدن تحریم های 

اعمال شده علیه ایران بر اساس چند قطعنامه فصل هفتمی را ترسناک دانستند.
ترس از ناشناخته ها نه تنها به موضع گیری های اشتباه درباره سیاست خارجی منجر 
می شود، حتی ممکن است در زندگی شخصی به گرایش به خرافه و رمالی نیز منجر 
شود. به همین دلیل است که امضا نشدن توافق احتمالی هسته ای از سوی کشورهای 
شرکت کننده در مذاکرات از سوی برخی رسانه ها، خطای بزرگ تیم مذاکره کننده هسته ای 

تلقی شده است.
این در حالی است که از مدتها پیش از این احتمال داده می شد که طرفین برای این که 
توافق احتمالی هسته ای کمتر در معرض دخالت های مخرب به ویژه از سوی کنگره آمریکا 
قرار بگیرد، سعی خواهند کرد که توافق هسته ای شکل یک معاهده بین المللی را نگیرد، زیرا 

در این صورت لازم خواهد بود،  کنگره امریکا آن را با رأی بالایی تصویب کند.
مذاکرات به آخرین روزهای خود نزدیک شده و به زودی سرنوشت مسیر سختی که 
در چند سال گذشته بر پرونده هسته ای ایران گذشته، تعیین خواهد شد، ولی ظاهرا 

موضع گیری های دچار روزمرگی علیه تیم مذاکره کننده پایانی ندارد.

مشاور آخوندی: چگونه 2900پروژه نیمه تمام ایجاد شد؟  

ضعف مدیریت
 90درصد منابع را از بین برد

ناکارامدی پروژه های  مشاور وزیر راه و شهرسازی درباره نقش فساد در 
عمرانی و ایجاد 2900 طرح های نیمه تمام توضیح می دهد.

غلامرضا سلامی می گوید: » در ۸ سال گذشته کم منابع نداشتیم و صحبت از ۷00، 
۸00 میلیارد دلار است. یک مقداری از این رقم ممکن است در مجراهای فساد از بین رفته 
باشد، اما 90 درصد آن در اثر ضعف مدیریت و بی توجهی و بی برنامه گی از بین رفته است.«

وی در پاسخ به این پرسش که نقش فساد را در ناکارآمدی پروژه های عمرانی در 
سال های گذشته چطور می بینید؟ توضیح می دهد: »در ایران تقریبا پیشگیری به آن صورت 
در حوزه فساد صورت نگرفته و اگر هم پیشگیری ای صورت گرفته بود، به صورت صحیح 
نبوده است. بعد هم که بیماری در حوزه فساد حادث شده، به صورت اصولی با آن مقابله 

نشده است.«
وی می افزاید: »پروژه ها و طرح های عمرانی، یکی از محل هایی است که در آن فساد رخ 
می دهد، ولی به این معنا نیست که فساد در بخش های دیگر کمرنگ تر بوده است. برای 

مثال، در بازارهای مالی همچون بانک ها، بیمه ها و بورس فساد رخ می دهد.«
مشاور وزیر راه و شهرسازی تصریح می کند: »در پروژه های عمرانی نیز همان طور که 
گفتید، در شرکت های دولتی و بخش هایی که با منابع عمومی سر و کار داشتند، متاسفانه 
فساد مالی زیاد است. علت این موضوع این بوده که پیشگیری درستی صورت نگرفته و بعد 

هم که فساد رخ داد و توسعه پیدا کرد، مبارزه جدی با آن صورت نگرفت.«
سلامی در پاسخ به این پرسش که ایجاد 2900 پروژه نیمه تمام چه معنا را دارد؟ عنوان 
می کند: »توقف پروژه ها و عقب ماندگی پروژه ها الزاما فساد نیست؛ البته هدررفت منابع رخ 
داده است، اما هر هدر رفتی و اتلاف منابعی ناشی از فساد نیست، ناشی از سوءمدیریت و 

ضعف مدیریت و برنامه ریزی است.«
وی متذکر می شود: »اگر این همه پروژه نیمه کاره رها شده و منابع زیادی هدر رفته، 

بیشتر ناشی از ضعف برنامه ریزی و تخصیص بهینه منابع و ضعف مدیریت است.«
مشاور وزیر راه و شهرسازی ادامه می دهد: »هدررفت منابع ناشی از چند عامل می تواند 
باشد؛ یکی از عوامل آن، فساد است، اما ما هدررفت در نتیجه عدم کارایی، ضعف بهره وری 

و مدیریت داشتیم که الزاما همراه با فساد نیست.«
سلامی یادآور می شود: »البته اگر بخواهیم از دید جامعه شناسی و روان شناختی به 
موضوع نگاه کنیم، آن هم شاید نوعی فساد در آن باشد، اما درصد اتلاف منابعی که در اثر 
ضعف و سوء مدیریت و ضعف کارایی و بهره وری در ایران وجود دارد، به مراتب بیشتر از 

درصدی است که در اثر فساد رخ می دهد.«
وی با بیان این که در کل منابع ملی هدر می رود، می گوید: »ما در 10 سال گذشته 
کم منابع نداشتیم و صحبت از ۷00، ۸00 میلیارد دلار است. یک مقداری از این رقم 
ممکن است در مجراهای فساد از بین رفته باشد، اما 90 درصد آن در اثر ضعف مدیریت و 

بی توجهی و بی برنامه گی از بین رفته است.«
مشاور وزیر راه و شهرسازی تصریح می کند: »در کل این ها هم فساد است. برای مثال، 
وقتی کسی شایستگی نداشته یک مسوولیتی را بپذیرد، فساد دامن گیر در یک جامعه و 

عدم شایسته سالاری را نشان می دهد.
سلامی با بیان این که رانت یعنی یک امتیازی به افرادی داده شود که استحقاق 
آن را ندارند و هیچ نوع بازدهی اقتصادی نیز برای جامعه نداشته باشد، خاطرنشان 
می کند: »در ایران متاسفانه این نوع امتیازات خیلی زیاد بوده است. ریشه این موضوع 

فساد است.

آیت ا... غروی:

 جامعه مدرسین برای انتخابات مجلس 
نامزد معرفی نمی کند

عضو شورای مرکزی جامعه مدرسین قم درباره جلسه روز جمعه جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم با حضور آیت ا... محمد یزدی اظهار کرد: در این جلسه  

پیرامون مسائل روز بحث شد و مسئله خاصی مطرح نبود.
آیت ا... سیدمحمد غروی در پاسخ به این سؤال که »آیا جامعه مدرسین قصد دارد به 
صورت مصداقی در انتخابات مجلس شورای اسلامی وارد شود؟«، افزود: قبلا گفتیم که در 

معرفی کاندیدای مجلس ورود نخواهیم کرد و نامزد معرفی نمی کنیم.
وی در پاسخ به پرسشی دیگر مبنی بر اینکه »آیا در جلسه جمعه درباره انتخابات 
مجلس خبرگان بحث نشد؟« تصریح کرد: خیر چیزی مطرح نشد، جامعه مدرسین همواره 
در انتخابات مجلس خبرگان ورود می کند، کمیته ای در حال بررسی است و نتایج هر وقت 

در این کمیته نهایی شود به شورای عالی جامعه ارائه خواهد شد.
غروی همچنین درباره اظهارات اخیر محمدرضا باهنر که »عده ای برای مجلس خبرگان 
خواب آشفته دیده اند و امیدواریم که خوابشان تعبیر نشود«، تأکید کرد: نمی دانم که منظور 
آقای باهنر از بیان این اظهارات چه کسانی است، اساسا نمی توان به خواب کسی ورود 

پیدا کرد.
آنا نوشته است، وی در پاسخ به این سؤال که »به نظر شما این اظهارات آقای باهنر 
مربوط به اصلاح طلبان است؟«، گفت: افرادی که صلاحیت دارند مثل دیگران وارد صحنه 

می شوند و مشکلی ندارند.
عضو شورای مرکزی جامعه مدرسین همچنین درباره واهمه عده ای برای ورود گسترده 
اصلاح طلبان به انتخابات و اقبال عمومی نسبت به آنها، خاطرنشان کرد:  اگر چارچوب 
داشته باشند وارد شوند، مردم هم اگر خواستند می پسندند، این دغدغه برای بنده قابل 
فهم نیست. البته اصلاح طلبان چنین ظرفیتی ندارند، آنهایی که تأیید می شوند می آیند 

و مشکلی نیست.

»علی خرم« تحلیلگر مسایل بین المللی و نماینده  پیشین 
ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد در گفت وگو با ایرنا 
ضمن ابراز امیدواری برای رسیدن ایران و گروه 1+5 به توافق 
نهایی، به خطوط قرمز طرف ایرانی در مذاکرات از جمله 
الحاقی  بازرسی های غیرمتعارف و فراپروتکل  نپذیرفتن 
اشاره کرد. واپسین دور از گفت وگوهای هسته یی میان 
ایران و کشورهای 1+5 برای دستیابی به توافق جامع اکنون 
در وین پایتخت اتریش در جریان است. با وجود امیدواری 
زیاد به حل و فصل این موضوع، برخی از موارد اختلافی هنوز 

بدون راه حل باقی مانده است.
در این پیوند، گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با خرم، 
مدرس دانشگاه و نماینده ی پیشین ایران در مقر اروپایی 
سازمان ملل متحد به گفت وگو نشست. خرم در این گفت 
و گو به تحلیل مسایلی از جمله پروتکل الحاقی و ابعاد آن، 
موضوع ابعاد نظامی احتمالی )PMD(، برگشت پذیری توافق 
در صورت نقض تعهدات از سوی 2 طرف و تلاش تندروها 

برای فشار بر طرف های گفت و گو کننده پرداخت.
در ادامه مشروح گفت وگوی ایرنا با خرم آمده است:

اکنون تیم های مذاکره کننده ی ایران و 1+5 در وین به 
سر می برند تا ثمره ی 19 ماه گفت وگوهای سخت و طاقت 
فرسای خود را برداشت کنند. در وضعیت کنونی به طور 

مشخص مسایل اختلافی چه مواردی هستند؟
اختلاف هایی که به احتمال زیاد مدنظر است مربوط به نحوه ی 
پذیرش پروتکل الحاقی، مدت زمان دوره ی اعتمادسازی و همچنین 
تطابق تعهدهای ایران با گروه 1+5 است. در این رابطه برخی از 
کشورهای عضو گروه 1+5 مانند فرانسه بنا به دلایل خاصی تلاش 
دارند که جهت گیری های تند و درخواست های زیاده خواهانه داشته 

باشند برای این منظور که توافق در جای میانه یی صورت گیرد.
ایران و گروه 1+5 پیشتر توافق کرده بودند که در چارچوب 
پروتکل الحاقی می توانند از نقاط اعلام نشده بازرسی ترتیب دهند. 
با این حال برخی موضوع ها در ارتباط با این پروتکل مطرح شده 
است؛ موضوع هایی مانند بازرسی از مراکز نظامی که پروتکل نیز آن 
ها را تجویز و توصیه کرده است اما در ایران با تبلیغ های فراوان با آن 
مخالفت شده است. این موضوع باعث می شود 1+5 به طور واقعی 
دچار تردید شود که آیا ایران قصد اجرای پروتکل را دارد یا خیر؟ 
بنابراین، برای اعمال فشارهای بیشتر درخواست های زیاده خواهانه 

مطرح می کنند.
در این فرصت اندک باقی مانده مشاهده می شود که 2 طرف دچار 
بی اعتمادی شدید نسبت به یکدیگر شده اند. در ایران موضوع مورد 
اختلاف این است که تحریم ها چگونه برداشته می شود و گروه 5+1 
به دنبال این است ایران چگونه تضمین می دهد که در پی دستیابی 
به سلاح های هسته یی نیست. 2 طرف مذاکره کننده ضمن این که 
مایل به رسیدن به توافق هستند اما به دلیل شک و تردید در مقابل 
یکدیگر صف آرایی کرده اند. اگر این وضعیت ادامه یابد 2 طرف نمی 

توانند روی هیچ موضوعی با یکدیگر به توافق برسند.

در روزهای پایانی گفت وگوها این که انتظار وجود دارد که 
مسایل مورد اختلاف یکی پس از دیگری حل و فصل شود 
اما به تازگی »لوران فابیوس« وزیر امور خارجه ی فرانسه 
محدود کردن درازمدت ظرفیت تحقیق و توسعه، بازرسی 
های سختگیرانه از تاسیسات ایران و در صورت لزوم از مراکز 
نظامی وهمچنین بازگشت خودکار تحریم ها در صورت نقض 
تعهدهای ایران را شرایط لازم برای رسیدن به توافق جامع 
عنوان کرده است. آیا طرح این موضوع از طرف فابیوس 
به منزله ی قرار دادن سنگ بزرگ در مقابل توافق نهایی 

نیست؟
در مورد بازرسی از مراکز نظامی روند آن در پروتکل الحاقی 
مشخص شده است. ایران این پروتکل را پذیرفته است و قرار نیست 
به موضوعی فراتر از پروتکل عمل کند. بازگشت خودکار تحریم ها 
نیز مساله ی تازه یی نیست. هر 2 طرف آگاهی کامل دارند که اگر 
هر یک از آن ها برخلاف وعده ها عمل کند طرف مقابل می تواند به 

شرایط گذشته بازگردد. بنابراین، اگر غرب تحریم ها را برندارد یا در 
جایی دچار خدشه شود ایران به استناد به آن می تواند به گذشته ی 

خود بازگردد و برعکس.
مبنای توافق از ابتدا بر آن بوده است که 2 طرف صادقانه دوره 
ی اعتمادسازی را بگذرانند چرا که اعتماد سازی صادقانه باعث می 
شود طرف مقابل هیچ گونه مبنای حقوقی برای بازگرداندن تحریم ها 
نداشته باشد. اگر ایران تعهدهای خود را زیر پا گذارد تمام کشورها به 
سرعت سعی می کنند که در شورای امنیت تحریم ها را بازگردانند. 
در نتیجه باید اطمینان متقابل حاصل شود زیرا ایران و 1+5 اهرم 2 
سویه اند. آنچه فابیوس در مورد طرح تحقیق و توسعه مطرح می کند 
خلاف »بیانیه ی سوییس« است. در نشست لوزان توافق شد که ایران 
در فردو -به عنوان سایتی تحقیقاتی- به کار خود ادامه دهد و تعداد 
یک هزار سانتریفیوژ نسل دوم تا هشتم را در اختیار داشته باشد تا بر 
روی آن ها تحقیق کند. تمام این مسایل در بیانیه ی سوییس آمده 
است و حتی در آن آمده است که سایر کشورهای بین المللی دارای 

تکنولوژی هسته یی نیز در این زمینه با ایران همکاری کنند.
آنچه فابیوس اظهار می کند چیزی جز زیاده خواهی نیست. ایران 
باید با استناد به بیانیه ی سوییس زیاده خواهی های فابیوس را بی 
اعتبار کند اما متاسفانه زمانی که بیانیه ی سوییس صادر شد ایران 
مبنا و پایه ی حقوقی این توافق را زیر سوال برد و همین امر باعث 
شد که امروز طرف غربی رضایت ندارد به این بیانیه به عنوان یک 

توافق نگاه کند.

پاریس به تازگی قراردادی با ریاض منعقد کرده است که 
بر اساس آن فرانسه 16 رآکتور هسته یی برای عربستان 
سعودی می سازد و دانشمندان این کشور را آموزش می 
دهد. گفته می شود ارزش این توافق 10 میلیارد دلار است. 
روابط پاریس با کشورهای منطقه از جمله عربستان چه 

تاثیری بر گفت وگوهای هسته یی گذاشته و می گذارد؟
فرانسه و رژیم صهیونیستی در زمینه های هسته یی و سیاسی 
روابط گسترده و عمیقی با یکدیگر دارند حتی تاسیسات هسته یی 
این رژیم از سوی فرانسه تامین شد. روابط فرانسه و رژیم صهیونیستی 
در موضوع هسته یی چنان است که گویی اسراییل »نوچه« ی 
فرانسه است. در سیاست خارجی نیز احزاب فرانسوی گرایش خاصی 
به اسراییل دارند که این امر باعث همکاری نزدیک آن ها شده است. 
آمریکا بعد از فرانسه شروع به حمایت از این رژیم کرد. تندروهای 
آمریکایی موضع گیری مشابهی با اسراییل دارند. بنابراین، اگر فرانسه 
از مواضع تندروهای آمریکا یا رژیم صهیونیستی پیروی کند علاوه 
بر آن ها، کشورهایی چون عربستان و قطر را نیز توانسته است با 
خود همراه کند. فرانسه با این رفتار خود به سرمایه گذاری سیاسی 
و اقتصادی اقدام کرده است. سیاست های فرانسه مطلوب دموکرات 
ها نیست. فرانسه در مقابل دموکرات ها با جمهوریخواهان آمریکا 
همنوا شده است. اگر پاریس بتواند از راه مواضع تندروهای آمریکایی 
به پیروزی نزدیک شود در این صورت دموکرات ها را نیز در صحنه 
ی سیاسی شکست داده است و روابطش با جمهوریخواهان در آینده 

بسیار محکم می شود. فرانسه در نظر دارد بعد از آمریکا در خاورمیانه 
جای پا داشته باشد تا از این راه بتواند کالاهای خود را به فروش 
برساند. از این نظر مشاهده می کنیم که 12 میلیارد دلار با عربستان 
و قطر قرارداد می بندد که این مبلغ بابت 2 نیروگاه، بالگرد و ناوشکن 
است. به همین دلیل باید موضع سیاسی نزدیک به عربستان، قطر، 

رژیم صهیونیستی و تندروهای آمریکایی را اتخاذ کند.

یکی از مهمترین مسایل مورد اختلاف در نشست وین به 
موضوع پذیرش و اجرای پروتکل الحاقی برمی گردد. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و اعضای گروه 1+5 بر امکان دسترسی 
و بازرسی از مراکز و تاسیسات نظامی ایران در صورت لزوم 
تاکید می کنند. این در حالی است که ایران هیچ گونه بازرسی 
از این مراکز را نمی پذیرد. به نظر شما آیا حد و مرزی برای 

بازرسی وجود دارد یا خیر؟
سخنان مقام های ایرانی حاکی از آن است که آن ها خواستار 
الحاقی هستند. آن چه که فابیوس و  از پروتکل  پذیرش کمتر 
تندروهای آمریکایی اظهار می کنند بیش از پروتکل الحاقی و به 
عبارتی فراپروتکل است. بنابراین، حد وسط آن همان پروتکل الحاقی 
است؛ یعنی پروتکل الحاقی نه کم و نه بیش. اگر ایران بخواهد مراکز 
نظامی و امنیتی خود را مستثنی کند دیگر به آن پروتکل الحاقی نمی 
گویند. اگر ما بپذیریم که پروتکل الحاقی در این دوره ی اعتمادسازی 
از سوی ایران اجرا شود به این معنی است که مراکز نظامی و هر مرکز 

دیگری می تواند جزو آن باشد.
پروتکل الحاقی اما خود برای نقاط امنیتی و مراکز نظامی راهکار 
دارد. در این میان ترتیبی وجود دارد که آژانس با کشور مورد نظر 
به توافق دست می یابد. به عنوان مثال توافق می کنند در ارتباط با 
مرکزی خاص چه کارهایی باید صورت گیرد. بنابراین، این اختلاف ها 
در مرحله ی عمل، راه حل دارد. زمانی که مقام های ایران تاکید می 
کنند پروتکل را با این شرایط نمی پذیرند این موضوع باعث می شود 
تا غرب نیز مواضع حداکثری در پیش بگیرد. من امیدوارم که بین 
مواضع حداقلی و حداکثری، مواضع واقعی که خودِ پروتکل الحاقی 

است نه کمتر و نه بیشتر مبنای کار، مذاکره و توافق قرار گیرد.

تاکنون 146 کشور پروتکل الحاقی را امضا و 125 کشور نیز 
آن را اجرایی کرده اند. این کشورها چه راهکارهایی را برای 
نظارت در پیش گرفته اند تا ضمن اعتمادسازی، اطلاعات 
نظامی، فنی و اقتصادی آن ها برملا نشود؟ از طرفی در ارتباط 
با ایران چه سازوکارهایی وجود دارد تا ضمن اعتمادسازی و 
رفع نگرانی های غرب، به نگرانی های تهران نیز توجه شود؟

در مصاحبه نمی توان راجع به این مسایل صحبت کرد ولی 
متخصصان ما چه در وزارت امور خارجه و چه در سازمان انرژی اتمی 
به خوبی واقف هستند که برای نقاط نظامی، راه حل های پروتکل 
الحاقی چه هستند. آن ها متوجه ی این امر هستند که می توان 
پروتکل الحاقی را امضا کرد بدون این که به امنیت مراکز نظامی 

خدشه یی وارد شود.

غرب با طرح ابعاد نظامی احتمالی موضوع هسته یی 
ایران )PMD( اتهام هایی را در رابطه با ابعاد تسلیحاتی 
برنامه ی اتمی جمهوری اسلامی ایران مطرح کرد و تیم 
نادرست  و  واهی  ادعاهای  را  آن  کشورمان  یی  هسته 
دانست. در جریان این گفت وگوها در وین، 2 طرف چگونه 
می خواهند با این موضوع کنار بیایند و به راه حلی در این 

زمینه دست یابند؟
اگر ایران قصد دارد که دوره ی اعتمادسازی را آغاز کند و شفافیت 
انجام دهد و همچنین در پی اجرای پروتکل الحاقی باشد به هر حال 
باید به نوعی با آژانس بین المللی انرژی اتمی به توافق برسد. آن چه 
طرف غربی با عنوان پی ام دی یاد می کند یا جعلی است یا واقعیت 
دارد. بنابراین در صورت جعلی بودن با سند و مدرک می توان آن را 
اثبات کرد و اگر واقعی است ایران می تواند در دوره ی اعتمادسازی، 

گذشته ی خود را شفاف کند.
گزارش آژانس می گوید تا سال 2003 ایران فعالیت های غیرصلح 
آمیز داشته که پس از آن سال کنار گذاشته است. همین نظر را 
سازمان سیا و سایر مراکز اطلاعاتی جهان نیز تایید می کنند. بنابراین، 
هر آن چه در گذشته صورت گرفته شامل حال نمی شود و امروز 
توافقی تازه میان ایران با گروه 1+5 و آژانس شکل گرفته است. پس 

جای نگرانی نیست و به اعتقاد من این موضوع قابل حل است.

گویا به تازگی مقام های آمریکایی در ارتباط با بازرسی از 
ایران تغییر موضع داده اند که این تغییر موضع بخصوص در 
سخنان »جان کری« وزیر امور خارجه ی این کشور آشکار 
است. کری سه شنبه شانزدهم ژوییه )بیست و ششم خرداد( 
طی سخنرانی ویدیویی اظهار کرد آمریکا و دیگر اعضای 1+5 از 
فعالیت های نظامی و شبه نظامی پیشین ایران اطلاعات کافی و 
کامل دارند و دلیلی نمی بینند که بر گذشته مانور دهند. علت 

چرخش آشکار در موضع گیری های واشنگتن چیست؟
این چرخش خاصی نیست. همان طور که اشاره کردم وقتی ایران 
پا به عرصه ی گفت وگوها گذاشته و توافقی را که تعهدآور است امضا 
می کند برای طرف مقابل اهمیتی ندارد که گذشته ی ایران چگونه 
بوده است. کری و دیگران نیز با توجه به این نکته موضع گیری می 
کنند. ایران امروز باید بر اساس توافق صورت گرفته عمل کند و هر 
گاه از این توافق عبور کرد غرب می تواند از آن به عنوان ملاک بدقولی 

ایران بهره گیرد.

چنین  تاکنون  که  چرا  است  آشکار  موضع  تغییر  این 
اظهارنظری در ارتباط با این موضوع از سوی مقام های عالی 
رتبه ی غربی صورت نگرفته بود. حتی تا یک ماه قبل طرف 

غربی بر موضوع پی ام دی تاکید و اصرار بسیاری داشت.
بله. اکنون آژانس نیز از جانب خود بر این امر تاکید دارد منتها 
آمریکا قصد دارد با عبور از مسایل گذشته ی ایران از نگرانی تهران در 
این زمینه بکاهد. ضمن این که آمریکا خواستار شفاف سازی ایران 
بر اساس توافق کنونی است تا نقطه ی ابهامی برای آژانس و مقام 
های کشورهای 1+5 باقی نماند. در واقع این نشانه یی است تا از 
نگرانی ایران بکاهد و به تهران اعتماد دهد که مساله ی تازه یی هویدا 

نخواهد شد.

به هر حال ایالات متحده مهمترین نقش یا به عبارتی نقش 
محوری را در گروه 1+5 ایفا می کند. آیا چنین موضع گیری 
از سوی مقام های این کشور می تواند بر دیگر اعضای این 

گروه تاثیر بگذارد؟
سایر اعضا نیز در این موضع گیری وزیر امور خارجه ی آمریکا 
شریک هستند. آن ها قصد ندارند تا ابعاد نظامی احتمالی که مربوط 
به گذشته است را به معضلی میان ایران و 1+5 تبدیل کنند. آن ها 
تمایل دارند با ایران به توافق دست یابند و در این زمینه )پی ام دی( 

تهران با آژانس به رفع مشکل بپردازد.

در شرایط کنونی می توان به امضای توافق نهایی خوشبین بود؟
 به نظر من همه چیز آماده است تا توافق جامع بین دهم تا بیستم 

تیرماه صورت بگیرد.

در حالی که تقریباً همه بر این موضوع اتفاق نظر دارند که این 
بار، مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 در آخرین روزهای خود 
است، حجم انتقادات به دولت اوباما به واسطه رویکردش در قبال ایران 
افزایش یافته است. اما در میان این انتقادات، می توان به موارد جالب 
توجهی برخورد که از راهبرد سنجیده ایران و کسب حداکثر امتیازات 

ممکن از طرف مقابل حکایت دارد.
پایگاه اینترنتی »نیویورک دیلی نیوز« در مطلبی به قلم چارلز 
کراتهامر، از منتقدین همیشگی مذاکرات هسته ای ایران، به بررسی 
تغییرات رویکرد دولت آمریکا در قبال موضوع هسته ای ایران پرداخته 
و استدلال می کند که ایالات متحده تقریباً در همه موارد، از مواضع 
اولیه خود کوتاه آمده و اکنون در حال دستیابی به یک توافق نامطلوب 

با ایران است.
کراتهامر با اشاره به اظهارات اوباما می نویسد، رئیس جمهور آمریکا 
در تلاش برای تعامل با ایران و پذیرش این کشور به عنوان یک 
»قدرت منطقه ای موفق«، تصمیم به انجام مذاکرات هسته ای با 
این کشور گرفت. در آن زمان، ایران در اثر تحریم ها، با مشکلات 
اقتصادی زیادی از جمله کاهش ارزش ریال، تورم و مواردی از این 
دست روبه رو بود؛ اما به مرور زمان، اوباما که می خواهد توافق هسته 
ای با ایران را میراث خود معرفی کند، از همه خط قرمزهای خود 

عدول کرده است.
در ادامه مطلب منتشره در این سایت، کراتهامر به مهمترین 
محورهایی که به عقیده وی، اوباما در آن ها از خطوط قرمز خود 

کوتاه آماده اشاره می کند.

بازرسی ها
نظام بازرسی ها که قرار بود »هر زمان، هرکجا و سرزده« 
باشد، اکنون به »دسترسی مدیریت شده« تبدیل گشته است. 
اکنون بازرسان هسته ای ناچارند با ایران گفت و گو کرده و 
رضایت این کشور را برای هر گونه بازرسی به دست آورند. این 
امر به ایران اجازه می دهد، از صدور اجازه دسترسی خودداری 

کرده و یا به منظور پنهان کاری، دسترسی بازرسان را به تعویق 
بیندازد.

در این مورد، آمریکا حتی در نقش وکیل مدافع ایران ظاهر شده 
و یکی از مقامات دولت اوباما گفته حتی »ایالات متخده نیز به هیچ 
کس اجازه نمی دهد به همه مراکز نظامی اش دسترسی داشته باشد؛ 
بنابراین، چنین کاری صحیح نیست«. اگر قرار بود آمریکا از موضع 
ایران حمایت کند، چرا 19 ماه برای این کار صبر کرد و طی این 
مدت دسترسی های نامحدود را شرط ضروری دستیابی به توافق 

مطرح می کرد؟

فعالیت های هسته ای گذشته ایران
توافق موقت موجود میان ایران و 1+5 که طی 19 ماه گذشته، 
مبنای ادامه مذاکرات بوده، از ایران می خواهد از فعالیت های هسته 
ای گذشته خود ابهام زدایی کند. اما ایران تاکنون در این زمینه کاری 
انجام نداده است. پس از مدت ها کش و قوس، جان کری دو هفته 
پیش از موضع خود کوتاه آمد و گفت، باید به جای تمرکز بر گذشته، 
بر آینده تمرکز کرد. گفته می شود، پس از امضای توافق، چنین امری 
محقق خواهد شد؛ اما ایران که تاکنون از این کار خودداری کرده، 

چطور پس از برداشته شدن تحریم ها با آن موافقت خواهد کرد؟

برداشته شدن تحریم ها
قرار بود روند برداشته شدن تحریم ها، تدریجی و مرحله به 
مرحله و همزمان با تأیید پایبندی ایران به تعهداتش از سوی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی باشد؛ اما اکنون ما قصد داریم 150 میلیارد 
دلار را همزمان با امضای توافق در اختیار ایران قرار دهیم. در این 
موضوع نیز اوباما از موضع خود کوتاه آمد و سه ماه پیش گفت، مسأله 
اصلی، برداشته شدن تحریم ها نیست، بلکه تدوین ساز و کاری برای 

بازگشت پذیری تحریم هاست.
اما این استدلال صحیح است، زیرا ایران هرگز متهم به نقض 
تعهدات خود نخواهد شد و دلیل آن نیز روند مضحک و زمان بر 
بازرسی هاست. افزون بر این، آیا کسی تصور می کند که روسیه 
و چین به بازگشت تحریم ها رأی بدهند و یا شرکت های تجاری 
اروپایی که آماده بازگشت به ایران در روز امضای توافق هستند، از 

مسیر خود بازگردند؟
تحریم های غیر هسته ای

دولت اوباما اصرار داشت مذاکرات هسته ای، بر تحریم هایی که 
به دلایل دیگر علیه ایران وضع شده، تأثیری نخواهد گذاشت. اما این 
مربوط به گذشته بود. اکنون مشخص شد که دولت آمریکا آماده است 

همه تحریم های موجود را لغو کند.
در نهایت، کراتهامر با کنار هم گذاردن این موارد می نویسد: »چه 
چیزی باقی می ماند؟ یک سند تسلیم از آن نوع که به کشورهای 
شکست خورده که به دنبال صلح هستند، ارائه می شود. توجه داشته 
باشید، قوی ترین قدرت نظامی و اقتصادی جهان، با حمایت پنج 
قدرت بزرگ دیگر، مسلح به رژیم تحریم های خرد کننده، در آستانه 

امضای بدترین توافقنامه بین المللی تاریخ آمریکاست«.
به این ترتیب، آن گونه که مشخص است، ایستادگی ایران بر 
اصول اساسی و خطوط قرمز خود در مذاکرات هسته ای، کار را به 
جایی رسانده که منتقدین اوباما در آمریکا، از همیشه خشمگین تر 
بوده و به این اعتقاد رسیده اند که ایالات متحده از همه مواضع سابق 

خود در مذاکرات کوتاه آمده است.

»خرم« نماینده  پیشین ایران در مقر اروپایی سازمان ملل متحد: 

ایران تعهدات فراپروتکلی را نمی پذیرد

یک تحلیلگر آمریکایی

آمریکا از تمام مواضع سابق خود مقابل ایران کوتاه آمده است 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

دستیابی به توافق برد- برد شدنی است
بهشتی پور: مذاکره با 6 قدرت جهان، حمایت 75 میلیونی می طلبد

 امیدوارم مخالفان درک کنند

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با تاکید براینکه جمهوری اسلامی ایران همواره در 
تمامی مراحل مذاکرات حسن نیت داشته است گفت که 
طرف مقابل باید تکلیفش را مشخص کند که به دنبال توافق 

است یا تحمیل نظرات.
حجت الاسلام و المسلمین حسین سبحانی نیا با تاکید بر اینکه 
بیانات مقام معظم رهبری تاثیر زیادی در روند مذاکرات و استحکام 
موضع تیم مذاکره کننده دارد گفت:  گروه 1+5 می داند که موضع 
محکم مقام معظم رهبری یعنی موضع ملت و تمامی مسئولان که 
تخطی از آن نوعی گناه محسوب می شود از این منظر این موضع 

پشتوانه محکمی برای تیم مذاکره کننده به حساب می آید. وی 
با بیان اینکه بیانات مقام معظم رهبری باید به عنوان نقشه راهی 
جهت دستیابی به توافق به حساب آید گفت که تخطی از این 
بیانات قابل قبول نیست بر همین اساس طرف مقابل نیز می داند 
که مطالبی که رهبری می فرماید غیرقابل تغییر است و باید توافق 
در آن چارچوب حاصل شود. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه تاکنون تیم مذاکره کننده از 
چارچوب های تعیین شده تخطی نکرده است گفت: طبق موضعی 
که اخیرا آقای ظریف در بیانیه شان عنوان کردند طرف مقابل باید 
مشخص کند که دنبال توافق و یا تحمیل نظرات است اگر آن ها 
دنبال توافق هستند چارچوب مشخص شده و می توان در کلیات به 
توافق رسید اما اگر به دنبال تحمیل نظراتشان هستند بدانند ما هیچ 
گونه عقب نشینی از مسیر نخواهیم داشت. به گفته سبحانی نیا، باید 
به توافقی در برگیرنده منافع ملی و خطوط قرمز دست پیدا کرد، 
توافقی که خطوط کلی اصلی مورد نظر جمهوری اسلامی ایران 
در آن لحاظ شده و تا جایی که امکان دارد نگرانی هایی که طرف 
مقابل به آن مطرح می کند به آن توجه شود، در این شرایط توافق 
برد- بردی برای دو طرف خواهد بود. وی با تاکید بر اینکه جمهوری 
اسلامی ایران بر تمامی مراحل مذاکرات حسن نیت داشته است، 
گفت: تمامی تلاش بر این بوده که به صورت شفاف در مذاکرات 

باشیم و نقاط ابهام برطرف شده و شفاف سازی صورت گیرد.

کارشناس مسائل سیاسی گفت: جراید و شبکه های 
تلوزیونی وظیفه ملی و میهنی دارند که تا می توانند در 

برنامه ها و نوشته های خود از مذاکرات حمایت کنند.
حسن بهشتی پور بر ضرورت حمایت داخلی از تیم مذاکره 
کنندگان تاکید کرد و آن را یک اصل مهم و ضروری دانست و 
گفت: در حال حاضر مذاکره کنندگان ما در جبهه جنگ قرار دارند. 
مذاکره با ۶ کشور قدرتمند جهان،حمایت ۷5 میلیونی مردم و 

مسئولین را می طلبد.
وی افزود:به عقیده بنده دیگر در شرایطی نیستیم که بخواهیم 
انتقاد کنیم بلکه بایدحمایت همه جانبه صورت گیرد،چرا که 
خوشبختانه تیم مذاکره کننده به تمام نکات اساسی توجه کرده 
است.در این راستا مقام معظم رهبری بارها لفظ خادم و شجاع را 
برای افراد مذاکره کننده به کار بردند و صریحا اعلام داشتند که باید 

از آنها حمایت شود.
بهشتی پور به سخنان لاریجانی پیرامون مذاکرات هسته ای 
اشاره ای کرد و افزود:ما دیروز شاهد سخنرانی ریس مجلس در 
مورد مذاکرات و تیم هسته ای بودیم،ایشان هم صریحا حمایت 
خود را اعلام داشتند و گفتند : در شرایط فعلی و با توجه به 
توانمندی هسته ای کشورمان، همه مسوولان باید از توافق خوب 
با گروه 1+5 حمایت کنند تا شرایط کشور روی ریل درست قرار 

بگیرد.

کارشناس مسائل سیاسی در پایان سخنان خود به سهم بالای 
رسانه به خصوص تلویزیون و روزنامه ها در حمایت از تیم مذاکره 
کننده تاکید کرد و گفت:جراید و شبکه های تلوزیونی وظیفه ملی 
و میهنی دارند که تا می توانند در برنامه ها و نوشته های  خود از 

مذاکرات حمایت کنند. 
وی افزود: آقای ظریف و همکارانش در حال گذراندن مراحل 
مهمی هستند و ما باید مانند دفاعی که هشت سال از رزمندگان 
کردیم و آنها به ما دلگرم بودن، بتوانند به ما امید داشته باشند. در 
پایان امیدوارم یک بینشی به مخالفان داده شود تا این مسئله مهم 

را درک کنند.
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آن كه رسيدن وقت نماز ]ديگر[ را پس از نمازى 
انتظار مى  كشد، از زائران خداوند عزّ وجلّ است 

و بر خداوند متعال رواست كه زائرش را گرامى دارد 
و هر چه مى  طلبد، به او بدهد.

یکشنبه - چهاردهم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3761 روزنامه

اعلام علت فوت و مسمومیت زائران عربستانی
گفته می شود: دادستان عمومی و انقلاب مشهد با بیان اینکه نتیجه نهایی آزمایشات پزشکی 
قانونی در باره علت فوت زائران عربستانی را مشخص کرد، گفت: علت مسمومیت و فوت زائران 
عربستانی گاز متصاعد شده از قرص برنج بوده است.  غلامعلی صادقی دادستان عمومی و انقلاب 
مشهد درباره علت مسمومیت و فوت زائران عربستانی در یکی از هتل های مشهد در خرداد امسال 
اظهار کرد: پزشکی قانونی نظر قطعی خود را اعلام کرد و علت مسمومیت و مرگ زائران عربستانی 
در مشهد مشخص شد. وی افزود: استنباط بازپرس پرونده با نظر پزشکی قانونی یکی بوده و نمونه 

های آزمایشگاهی نیز استنباط قاضی را تایید کرد.

احمدی نژاد تکلیف ساختمان ولنجک را روشن کرد
گفته می شود: احمدی نژاد گفت: بنده و جمعی از دوستان پس از یک بررسی دقیق به این 
نتیجه رسیده ایم که در این مقطع از زمان، به جز بازخوانی و تبیین اندیشه حاکم بر انقلاب که 
همان اندیشه امام راحل، اسلام ناب و حقیقت توحید و عدالت است، هیچ مسئولیت و تکلیف 
دیگری نداریم. رییس جمهور سابق کشورمان در جمع دوستان قدیمی خود خطاب به آنان گفت: 
البته اکثر شما می دانید که ما اینجا سرگرم چه کاری و دنبال چه برنامه هایی هستیم. بعضی 
دوستان اطلاع نداشتند و خواستند توضیح بدهیم تا همه بدانند. عده ای از دوستان در اینجا از 
سراسر کشور در حال برنامه ریزی برای تبیین آرمانهای انقلاب اسلامی و بازخوانی مجدد خط 
امام راحل )ره( هستند. البته شما می دانید که فشار بر جمع ما برای حضور در برنامه های 
سیاسی مثل انتخابات مجلس و دولت و چه و چه زیاد است. من می خواهم خدمت آن دسته 
از عزیزانی که اطلاع ندارند عرض کنم که ما در اینجا به طور مطلق هیچ برنامه  و علاقه ای برای 

فعالیت های انتخاباتی نداریم.

علیخانی رقم دستمزدش را اعلام کرد
گفته می شود: احسان علیخانی پس از اینکه برنامه اش از سوی معاون سیما مورد تذکر واقع 
شد، در برنامه جمعه  شب »ماه عسل« درباره ی حاشیه ها و انتقادهای اخیر نسبت به این برنامه 
صحبت کرد. مجری و تهیه کننده ماه عسل سپس تصریح کرد: تمام پولی که من از این برنامه در 
یک ماه درمی آورم، ۴5 میلیون تومان است. حتی کت و شلواری هم که با آن جلوی دوربین حاضر 
می شوم را با پول خودم می خرم و این طور نیست که مدیر شبکه هزینه ی آن را برایم کارت به 
کارت کند. سازنده برنامه »ماه عسل« گفت: مگر می شود خطایی نداشته باشیم؟! من هم قبول دارم 
که برنامه ما کاستی هایی داشته است و این امری طبیعی است. به قول محسن تنابنده که می گفت: 
وقتی برنامه ای را من ساخته ام به مادرم چکار دارند؟! او اضافه کرد: جایی خواندم که نوشته اند 
دست کثیفت را از سر کودکی که به برنامه ات آوردی بردار! دست من کثیف اما شماها که مدعی 

دست های پاک را دارید، چرا کاری نمی کنید؟!

50 درصد پرسنل وزارت بهداشت دیپلم و زیر دیپلم هستند
گفته می شود: سید حسن هاشمی در گردهمایی دانشجویان استعداد درخشان دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور که در دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار شد، گفت،در وزارت بهداشت طی 
یک سال گذشته درگیر قوانین بودیم الان روی آیین نامه ها تمرکز کردیم که 10 روزی است که 
امکان دسترسی به آنها وجود دارد. آیین نامه های حوزه آموزش هم متناقض است که باید طی پنج، 
شش ماه آینده آنها را به سامان برسانیم تا دانشجویان جواب متناقض نشنوند.هاشمی با اشاره به 
اینکه از بین چهارصد و سی، چهل هزار نفر پرسنل وزارت بهداشت 50 درصد آنها دیپلم و زیر 
دیپلم هستند، گفت: ما در شروع دولت هشتم 230 هزار پرسنل داشتیم و الان حدود ۴۶0 هزار 
نیرو داریم. شما گاه به افرادی مراجعه می کنید که برخورد مناسبی ندارند و یا پاسخ مناسبی به 
شما نمی دهند زیرا شغل ها مرتبط با تحصیلات نیست و موردی دیده ام که مدیر مالی دانشگاهی 

لیسانس موسیقی دارد.

فیروزآبادی برای دولت شهادت داد!
گفته می شود: رئیس ستادکل نیروهای مسلح، سردار سرلشکر سیدحسن فیروزآبادی رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح در حاشیه نخستین جلسه انجمن علمی راهبردی دانشگاه عالی دفاع ملی 
اظهار داشت: ایران در شبهای مبارک قدر برای موفقیت مذاکره کنندگان هسته ای کشورمان دعا 
می کند.وی افزود: دولت دکتر روحانی دولتی مجاهد و ایثارگر است و مذاکره کنندگان هسته ای امروز 
همچون رزمندگان اسلام در شب های عملیات نیاز به دعای ملت ایران اسلامی دارند.فیروزآبادی در 
ادامه تأکید کرد: بنده به عنوان یک بسیجی خاک پای ایران شهادت می دهم که امروز دولت جز 

خیر مردم، انقلاب و کشور را نمی خواهد و همه بایستی یکپارچه پشتیبان آن باشیم.

قطعی شدن ائتلاف پایداریچی ها با ایثارگران
گفته می شود:  حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری در گفت وگو با فارس 
با اشاره به برگزاری جلسات متعدد جبهه متبوعش برای رسیدن به وحدت و انسجام زیر نظر 
جامعتین گفت: نشست سه جانبه حزب موتلفه اسلامی، جمعیت ایثارگران و جبهه پایداری سه 
شنبه هفته گذشته )9 تیرماه( در دفتر این جبهه برگزار شد.وی افزود: در این نشست حاضرین 
براساس چارچوب های توافق شده، برآن شدند تا ساز و کار حقوقی و سیاسی ائتلاف حداکثری 
هرچه سریعتر شکل گیرد.دبیرکل جبهه پایداری در ادامه به دیدار با رئیس جامعه مدرسین اشاره 
و خاطرنشان کرد: دیدار این سه تشکل سیاسی با رئیس جامعه مدرسین بعد از ماه مبارک رمضان 

برگزار خواهد شد.

رئیس اداره ارزیابی عمکرد آموزش و پرورش استان قم:

دریافت وجه در هنگام ثبت نام خلاف قانون است
رئیس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات آموزش و پرورش استان قم از نظارت 

جدی بر نحوه و چگونگی تبت نام در مدارس استان قم خبر داد.
محمد صفاییان در حاشیه بازدید از مدارس آموزش و پرورش ناحیه 2 قم با بیان اینکه همزمان با آغاز 
ثبت نام دانش آموزان نظارت بر مدارس در دستور کار قرار گرفته است گفت: از تمامی نواحی و مناطق 

آموزش و پرورش به صورت ویژه تا پایان زمان ثبت نام بازرسی های لازم انجام خواهد شد.
وی هدف ازانجام بازدید های ویژه در زمان ثبت نام را جلب رضایت اولیا و دانش آموزان محترم دانست 
و افزود: به مدیران عزیزمان در مدارس توصیه شده است تا فقط نسبت به دریافت وجه بیمه دانش آموزی 

و کتب آنان اقدام نمایند.
دبیر ستاد ثبت نام آموزش و پرورش استان قم با تاکید بر اینکه ثبت نام دانش اموزان باید با روند 
طبیعی خود و بدون مشکل انجام شود افزود: مدیران واحدهای اموزشی باید طبق دستورالعمل ابلاغی در 

مدارس عمل کنند و نسبت به اجرای مفاد دستورالعمل اهتمام جدی را به کار گیرند.
صفاییان اضافه کرد: گرفتن هرگونه وجه تحت عنوان کمک به مدرسه با اجبار خلاف دستورالعمل است 

و در صورت مشاهده قطعا با متخلف برخورد می شود.
وی عمده شکایات انجام شده به ستاد ثبت نام را تا روز 12 تیرماه سال جاری مربوط به ثبت نام های 
خارج از محدوده، دریافت وجه در مدارس دولتی و تخلف در برگزاری کلاس های فوق برنامه دانست و 
افزود: از اولیای محترم تقاضا داریم به منظور ساماندهی مناسب دانش اموزان عزیز نزدیکترین مدرسه به 
محل زندگی خود مراجعه نمایند و در صورت تکمیل ظرفیت با مسئولین ستادهای ثبت نام نواحی و 
مناطق همکاری های لازم راداشته باشند. وی در همین حال تاکید کرد: مدارس هیات امنایی باید حتما 
برنامه های خود را برای اولیای محترم تشریح نمایند و پس از توجیه خانواده های محترم نسبت به ثبت 

نام و دریافت شهریه ثبت نامی اقدام کنند.

مدیر کمیته امداد شهرستان قم خبرداد،

کمک بیش از 3 میلیارد ریالی اقشار مختلف مردم 
جهت تأمین سفره های افطاری محرومان

مدیر کمیته امداد شهرستان قم از کمک 3 میلیارد و 324 میلیون و 474 هزارو نهصد ده 
ریالی  اقشار مختلف مردم  جهت تأمین سفره های افطاری محرومان و ایتام در دهه اول ماه 

مبارک رمضان خبرداد.
اکبر رشیدی اظهارداشت: کمیته امداد امام خمینی )ره( بعنوان متولی امور محرومین شهرستان در 
جهت احیاء سنت های علوی و ایجاد فرصت و زمینه سازی برای مسئولین خیراندیش و نیکوکاری که 
علاقه به چنین انس و هم نشینی ها با فقرا را دارند طرح هایی را پیشنهاد و اجراء می نماید تا به واسطه آن 

الفت و مودت بین محرومین و مسئولین در قالب هدایت الهی دین مبین اسلام محقق شود.
وی با اشاره به کمک های شهروندان در ماه مبارک رمضان جهت اطعام و افطاری خانواده های تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: در طول ماه مبارک رمضان هر روز شاهد کمک 
های نقدی و غیر نقدی خیرین و اقشار مختلف مردم حهت اطعام و افطاری محرومان بودیم. مدیر کمیته 
امداد شهرستان قم از کمک 3 میلیارد و 32۴ میلیون و ۴۷۴ هزارو نهصد ده ریالی  اقشار مختلف مردم  
جهت تأمین سفره های افطاری محرومان و ایتام در دهه اول ماه مبارک رمضان خبرداد. وی گفت: نیک 
اندیشان و خداباوران نیکوکار این مبلغ را جهت اطعام مستمندان و هم چنین تهیه سبد کالا اهداء کردند.

رشیدی با بیان اینکه امیدواریم با تقویت حس نوعدوستی زمینه مشارکت همگانی را در این زمینه 
بیش از پیش فراهم آوریم افزود: از همه مردم عزیز و روزه دار درخواست  داریم تا با امداد که پناهگاه 

محرومان و مستمندان است همکاری بیشتری داشته باشد تا در پناه لطف خداوند قرار گیرند.

   
نامحرمانه

اخبار

 رئیس کمیسیون نظارت استان قم گفت: به علت 
سکوت قانون و استعلام صورت گرفته از اتاق اصناف 
ایران و مدیرکل حقوقی وزارت صنعت معدن و تجارت 
ریاست آقای حسن احمدلو بر اتاق اصناف شهرستان 

قم قانونی است.
احمد ذاکری در گفتگو با ایمان با اشاره به اینکه تعدادی از 
اتحادیه صنفی قم به غیرقانونی بودن ریاست آقای احمدلو بر 

اتاق اصناف تأکیدداشتند، اظهار داشت: آن ها علت غیرقانونی 
بودن ریاست آقای احمدلو بر اتاق اصناف قم را عدم برگزاری 
به موقع انتخابات اتحادیه صنف عکاسان قم که وی ریاست 
آن را بر عهده دارد اعلام نموده اند.  وی ادامه داد: این اتحادیه 
با تنظیم نامه ای مراتب اعتراض خود را به نهادهای مسئول 
در استان و کشور اعلام نمودند و خواستار اعلام نظر آن ها 
شده اند.ذاکری افزود: در پی این اعتراض اتاق اصناف ایران 

جوابی بااینکه قانون در این زمینه سکوت دارد و نباید کار 
اتحادیه تعطیل شود و سازمان را مکلف به برگزاری انتخابات 
اتحادیه عکاسان نمودند.رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم ادامه داد: پس از اعلام این موضوع، انتخابات 
اتحادیه صنف عکاسان قم برگزار و آقای احمدلو درسمت 
ریاست اتحادیه ابقاء شد و به تبع آن ایشان مشکلی برای ادامه 

حضور و سمت ریاست اتاق اصناف قم ندارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نامه آقای 
علیرضا کبیری و پاسخ مدیرکل حقوقی وزارت صنعت و 
معدن تجارت گفت: مدیرکل حقوقی وزارت صنعت و معدن 
و تجارت اعتراض آقای کبیری را به علت سکوت قانون وارد 
نداشته و به استناد به ماده 13۶ لایحه قانونی اصلاح قسمتی 
از قانون تجارت مصوب 13۴۷/12/2۴ کمیسیون مشترک 
مجلسین که مقرر داشته است که در صورت انقضا مدت 
مأموریت مدیران تا زمانی انتخابات مدیران جدید با مدیران 
سابق کماکان مسئولیت امور شرکت ها اداره ای خواهد بود و 
همچنین ماده 50 قانون شرکت تعاون مصوب 1350 که 
اشاره می دارد پس از انقضای مدت مأموریت هیئت مدیره 
درصورتی که انتخاب هیئت مدیره جدید اتمام نشده باشد 
هیئت مدیره سابق تا انتخاب و قبول هیئت مدیره جدید 
کماکان وظایف محوله را انجام داده و مسئولیت اداره امور 
شرکت ها را بر عهده خواهد داشت و کلیه تکالیف قانونی 
عضویت اعضا در اتحادیه ها اتاق اصناف تا زمان انتخابات 
هیئت مدیره جدید کماکان بر عهده هیئت مدیره سابق خواهد 
بود و بر این اساس ریاست آقای احمدلو بر اتاق اصناف قم به 

قوت خود باقی است و مشکل قانونی ندارد.

رئیس کمیسیون نظارت استان:

ریاست »احمدلو« بر اتاق اصناف قم قانونی است
اخبار

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم اعلام کرد:

هزینه 40 میلیارد تومان 
برای دارو  بیمه شدگان  در قم 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: برای درمان سرپایی 
بیمه شدگان تامین اجتماعی استان قم در سال 93 بیش از 40 

میلیارد تومان بابت دارو هزینه شده است.
داود علیمحمدی اظهارداشت : برای درمان سرپایی بیمه شدگان در بخش 
درمان مستقیم وغیر مستقیم بیش از ۴0 میلیارد تومان بابت  دارو  هزینه شده 
است .مدیر درمان قم در ادامه با اشاره به اهمیت تجویز منطقی دارو توسط 
پزشکان گفت: از تعداد  بیش از دو میلیون ۸5 هزار نسخه سرپایی بررسی شده 
مراکز طرف قرارداد توسط دفتر رسیدگی به اسناد پزشکی در سال 1393 
شاهد  تجویز متوسط اقلام 0۴/3 دارو در  هر نسخه  توسط پزشکان بوده ایم.

دکتر علیمحمدی با تاکید بر افزایش آگاهی بیمه شدگان در خصوص  مصرف 
عوارض دارو  نسبت به گذشته اظهار داشت: هنوز با استاندارد کشوری وجهانی 
در باره مصرف دارو فاصله زیادی داریم به طوری که با توجه به پایش مستمر 
چگونگی تجویز دارو در مراکز درمانی تامین اجتماعی قم ،متوسط اقلام دارویی 
هر نسخه سرپایی در سه ماهه نخست امسال  23/3 قلم دارو بوده است در 
حالی که متوسط اقلام دارویی استاندارد در کشور    9۶/2  قلم دارو می باشد.

مدیر درمان استان قم خاطر نشان کرد: با فرهنگ سازی و آموزش چگونگی 
مصرف  صحیح دارو توسط پزشکان   و همکاری بیمه شدگان  در مسیر  
اقتصاد مقاومتی ، می توان در بودجه 5 میلیارد و۸00 میلیونی دارو در مراکز 
درمانی تامین اجتماعی  و ۷9 میلیارد تومانی در درمان غیر مستقیم  استان 

قم گام های موثری برای  صرفه جویی  در سال جاری برداشت.

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد: 

اهداء 700 جلد کتاب و مجله به  کانون 
بشر دوستان اصلاح و تربیت قم 

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم  گفت :در راستای 
غنی سازی اوقات فراغت و ترغیب و تشویق مددجویان به مطالعه و 
کتابخوانی، 700 جلد کتاب و نشریه به کانون های اصلاح و تربیت 

استان قم اهداء شد .
محمد مصباحی با اشاره به تفاهم نامه منعقد شده سازمان زندانها و 
اقدامات تامینی و تربیتی کشور با سازمان جوانان جمعیت هلال احمر 
جمهوری اسلامی ایران اظهار کرد: به جهت آموزش و ترویج اصول بشر 
دوستانه در کانونهای اصلاح و تربیت و فراهم کردن شرایط لازم برای عضویت 
و سازماندهی جوانان و نوجوانان در زندانها و کانون های اصلاح تربیت کشور، و 
به منظور بهره مندی هر چه بیشتر اعضای این کانون ها از آموزش ها و امکانات 
جمعیت هلال احمر و مشارکت در اجرای برنامه های مختلف سازمان و ایجاد 
تسهیلات لازم برای استفاده از برنامه های طرح غنی سازی اوقات فراغت، 
معاونت امور جوانان با هماهنگی معاونت فرهنگی تربیتی اداره کل زندانهای 
استان قم اقدام به اجرای برنامه های فرهنگی و آموزشی در سطح کانون های 

اطلاح و تربیت کرده است .
وی ادامه داد: ضمن برگزاری دوره های آموزشی و امدادی در مراکز اصلاح 
و تربیت ویژه مددجویان، به منظور ترغیب و تشویق مددجویان به مطالعه و 
کتابخوانی، طی مراسمی تعداد ۷00 جلد کتاب و مجله با موضوعات فرهنگی 
و اجتماعی از سوی جمعیت هلال احمر استان قم به کتابخانه ی کانون 

بشردوستانه ی اصلاح و تربیت اداره کل زندانهای استان قم اهداء شد .
معاون امور جوانان قم در پایان خاطر نشان کرد: به منظور آشنایی مدد 
جویان تحت پوشش کانون با اصول و اهداف بشر دوستانه ی جمعیت 
هلال احمر  مقررشد به صورت ماهانه کتب، مجلات تخصصی و فرهنگی و 
بروشورهای مرتبط با جمعیت هلال احمر در اختیار اداره کل زندانها قرار گیرد

سرپرست سازمان میادین شهرداری قم: 

جایگاه های CNG در قم 
استانداردسازی می شوند 

سرپرست سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم گفت: 
جایگاه های CNG موجود در شهر قم استانداردسازی می شوند. 

محمدصادقی ، با اشاره به آغاز استانداردسازی جایگاه های عرضه سوخت 
گاز در شهر قم اظهارداشت: در این برنامه استانداردسازی ده جایگاه عرضه 
سوخت گاز که تحت پوشش سازمان میادین میوه و تره بار وجود دارند بررسی 
و بهبود پیدا می کنند. سرپرست سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم 
با بیان اینکه تکنولوژی بالایی برای عرضه گاز فشرده شده نیاز است افزود: در 
 CNG عملیات فشرده سازی گاز از 1۷ به 220 بار فشار در کمپرسورهای

تبدیل می شود که فرایندی حساس و با خطر بالا است.
وی با اشاره به اینکه برای تزریق گاز با این میزان از فشار باید قطعات 
استفاده شده در فرایند از ایمنی و استاندارد کاملی برخوردار باشند خاطر نشان 
کرد: به همین دلیل تصمیم گرفتیم تا عملیات بهسازی این ده جایگاه سوخت 
را انجام دهیم. صادقی با بیان اینکه با هزینه سازمان شرکتی که توسط اداره 
کل استاندارد به ما معرفی شده است عیوب و ایرادات را بررسی و تشخیص 
می دهد گفت: تیم تعمیر و نگه داری برای بالابردن ایمنی و حفاظت از مردم 

و زائران در قم این عیوب را بر طرف می کند.

مدیرعامل تاکسیراني شهرداري قم  خبرداد:

آماده باش 500 دستگاه تاکسي 
در لیالي قدر 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیراني شهرداري قم 
از آماده باش 500 دستگاه تاکسي در لیالي قدر خبرداد.

مرتضي عزتي با اعلام این خبر گفت : جهت سرویس دهي به عموم 
شهروندان و شرکت کنندگان در مراسم معنوي احیاي شبهاي قدر؛ تعداد 

500 دستگاه انواع خودرو تاکسي پیش بیني و ساماندهي لازم گردیده است.
عزتي در ادامه اظهار داشت: تعداد 300 دستگاه انواع تاکسي گردشي و 
خطي و همچنین 200 دستگاه تاکسي ون از ساعت 2۴ لغایت 5 بامداد لیالي 
قدر در محل پایانه هاي تاکسیراني واقع در میدان شهید مطهري؛ جمکران؛ 
چهارراه و سه راه بازار؛ ابتداي ساحلي؛ چهاراه حجتیه و حاشیه خیابان ارم 
منتهي به میدان شهدا؛ مستقر و آماده سرویس دهي به شرکت کنندگان در 

مراسم معنوي احیاي شبهاي قدر پس از اتمام مراسم خواهند بود.
وي ضمن اشاره به استقرار عوامل بازرسي و خودروهاي گشت سازمان در 
هر یک از پایانه هاي مذکور خاطرنشان کرد: بازرسان سازمان نسبت به کنترل 
سرویس دهي مناسب تاکسیرانان به شهروندان تا پایان مراسم احیاء جهت 

انتقال به موقع مسافران اقدام مي نمایند

ارسال 550 مقاله به دبیرخانه همایش 
سراسری هنر و ادبیات مقاومت

550 پنجاه مقاله پژوهشی تا پایان 31 خرداد به دبیرخانه همایش 
سراسری هنر و ادبیات مقاومت در دانشگاه آزاد اسلامی قم ارسال 

شده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم، با پایان یافتن مهلت ارسال مقالات و آثار پژوهشی به دبیرخانه 
همایش سراسری هنر و ادبیات مقاومت، 550 اثر به این دبیرخانه ارسال 
شده که پیش بینی می شود با جمع بندی سایر مقالات، این تعداد به ۶00 
مورد برسد.  اساس این گزارش، مراحل داوری مقالات ارسالی زیر نظر اساتید 
و اعضای هیئت علمی دانشگاه ها آغاز شده و تا اواخر هفته جاری به پایان 
می رسد. همایش ملی هنر و ادبیات مقاومت با همکاری دانشگاه آزاد اسلامی 
قم، اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، بنیاد شهید 
و امور ایثارگران استان، هلال احمر، بسیج دانشجویی و تعدادی از دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی و ... همزمان با هفته دفاع مقدس در قم برگزار می شود.

بررسی مؤلفّه های پایداری در آثار شاعران، بررسی شعر انقلاب اسلامی، 
ادبیات تطبیقی و تاثیر آن در پویایی ادبیات مقاومت، شعر مقاومت فلسطین 
و درون مایه های مقاومت، نهضت مشروطه و جلوه های ادبیّات پایداری در 
سروده های شاعران، جایگاه هلال احمر در بسط و توسعه اندیشه های مقاومت، 
تبلور وحدت و کمک رسانی در ادبیات پایداری، شعر عاشورایی و همگرایی 
مولفه های پایداری در ادب مقاومت، سبک شناسی سروده های مقاومت 
کاریکاتور و انیمیشن و خوانش های پایداری آن، سخریه و طنز و جایگاه 
آن در تبلور مقاومت، نقش خانواده، روایت های داستانی از ادب مقاومت در 
داستان نویسی و موسیقی و صور خیال در شعر انقلاب برخی از محورهای 

همایش است.

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای  کشور در 
پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
حسابداری –  معماری- کامپیوتر  در سال 95-94 ثبت 

نام بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خیابان دورشهر  - بلوار سمیه 
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فاطمه  حضرت  مطهر  حرم  مدیر 
معصومه )س( از اجرای طرح تکمیلی 
بیت  اهل  کریمه  مطهر  امنیت حرم 

خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین علی اشرف 
امنیت  اول  فاز  اینکه  به  اشاره  با  عبدی 
حرم مطهر در حال اجرا است گفت: برنامه 
به  تکمیلی  طرح  شدن  اجرایی  ریزیهای 
با  و  صورت دقیق کارشناسی شده است 
تعامل شورای تامین استان به زودی انجام 

می شود. 
وی افزود: این طرح با جامعیت کامل 
برای امنیت مجاوران و زایران کریمه اهل 
بیت )ع( در دستور کار قرار گرفته است لذا 
چک و خنثی در مبادی ورودی حرم مطهر 
صورت خواهد گرفت. عبدی با اشاره به اینکه 
سال گذشته شورای عالی امنیت ملی کشور 
طرح امنیتی حرم مطهر را ابلاغ کرد گفت: فاز 
اول این طرح با عنایت تولیت مقدس آستان 
حضرت معصومه )س( و مسوولان استانی در 
نیمه شعبان امسال آغاز شد و در حال اجرا 
است. وی افزود: طرح امنیتی حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( به دلیل درخواست 
و  مطهر  حرم  زایران  و  مردم  مکرر  های 
مسوولان امر مورد پیگیری قرار گرفت. وی 

با اشاره به اینکه به برکت نظام جمهوری 
اسلامی، ایران از کشورهای امن جهان است 
گفت: کشورمان در بحث امنیت حرف اول را 
می زند و جای هیچگونه نگرانی وجود ندارد. 

اتحاذ تدابیر امنیتی و خدماتی 
برای شب های قدرت

انقلاب و  امروز دشمنان  افزود:  عبدی 
اسلام اطراف کشور امن ما را به آتش دود و 
نفاق آلوده کرده اند از این رو باید پیش بینی 
ها لازم را انجام دهیم تا با مدیریت کارآمد 
و صحیح شاهد اتفاقات تلخ نباشیم. مدیر 

حرم مطهر حضرت معصومه )س( با بیان 
اینکه تدابیر امنیتی و خدماتی برای شب 
های قدر در حرم مطهر در نظر گرفته شده 
است گفت: برای شب های قدر جایگاه های 
استقرار برادران و خواهران و بخش خانواده و 
مبادی های ورودی و خروجی برنامه ریزی 
شده است که اطلاع رسانی می شود. وی 
درادامه با اشاره به اینکه حدود هفت هزار و 
500 خادم از زایران و مجاوران حرم حضرت 
معصومه )س( پذیرایی می کند گفت: از این 
تعداد 20۸ نفر نیروی رسمی و قراردادی 

خادم  نفر   300 و  هزار  هفت  و  هستند 
افتخاری می باشند.

عبدی افزود: خادمین حرم مطهر در سه 
شیفت کاری هشت ساعته خدمات ارایه می 
کنند همچنین خادمین افتخاری اعم از 
خانم و آقا هر هفته چهار ساعت در حوزه 
های مختلف خدماتی، انتظامی، ارشادی و 
اماکن و سایر حوزه ها خدمات ارایه می کنند 

و میزبان زایران هستند. 
وی همچنین از توزیع روزانه یک هزار 
و 500 افطاری در حرم حضرت معصومه 
)س( خبر داد و گفت: علاوه بر این چهارهزار 
افطاری ساده شامل ان، خرما، پنیر و چای 
توزیع می شود. وی افزود: افطاری ساده ویژه 
روزه دارانی است که نماز مغرب و عشا را در 
حرم حضرت معصومه )س( اقامه می کنند 
که بعد از اقامه نماز، وارد صحن صاحب 
الزمان )عج( شده و روزه خود را افطار می 
کنند و افطاری گرم در مهمانسرای حرم 
شده  دیده  تدارک  افرادی  برای  مطهر 
است که فیش غذا در اختیار دارند. عبدی 
مطهر حضرت  حرم  در  کرد:  خاطرنشان 
معصومه )س( هر روز در دو نوبت ترتیل 
خوانی قرآن ویژه نوجوانان و جوانان و عموم 

مردم برگزار می شود.

مدیر حرم مطهر حضرت معصومه )س(:

طرح تکمیلی امنیت حرم مطهر اجرایی می شود

معاون مشارکت های مردمی بهزیستی استان قم عنوان کرد: 

جمع آوری بیش از 3/5 میلیارد ریال در جشن گلریزان بهزیستی

رئیس اداره روابط عمومی آموزش و پرورش استان قم :

دانش آموزان مسموم شده در مشهد قمی  نیستند

گلریزان  جشن  گفت:   قم  استان  بهزیستی  مردمی  های  مشارکت  معاون 
بهزیستی همزمان با ولادت کریم اهلبیت ع در سازمان صدا و سیمای مرکز قم 
برگزار شد که بیش از سه و نیم میلیارد ریال مشارکت نقدی توسط خیرین نیکوکار 

جمع آوری شد.
سعید زرین اقبال اظهار داشت: جشن گلریزان یکی از آداب و رسوم بسیار پسندیده در 
بین ایرانیان است که  می توان از آن به عنوان فرهنگ عطوفت و مهربانی و نوع دوستی یاد 
کرد.وی در ادامه افزود: جشن گلریزان بهزیستی با حضور مسئولان استانی، خیرین نیکوکار، 
و چهره های فرهنگی و ورزشی  در سازمان صدا و سیما برگزار شد  که هدف از اجرای این 
جشن،  جمع آوری هزینه، جهت تامین مسکن 11۴ خانواده چند معلولی بود.وی گفت: بعد از 
ادای فرائض، بالاترین وسیله تقرب به خداوند نوع دوستی و گره گشایی در امورات مردم است 
که بهزیستی تمام توان خود را در رسیدن به این مهم به کار گرفته است.زرین اقبال در ادامه 
از حمایت های مالی خیرین در جشن گلریزان خبر داد و گفت: تا کنون مبلغی بالغ بر سه و 
نیم میلیارد ریال در گلریزان امسال جمع آوری شد و این کمکها،  با تماس های تلفنی خیرین 
همچنان ادامه دارد و  یک میلیارد و پانصد میلیون  ریال دیگر نیز خیرین عزیز تعهد کرده اند 

که در اولین فرصت واریز نمایند. وی از حمایت های صدا و سیما در جذب مشارکت ها خبر 
داد و  افزود:  علاوه  بر کمک های نقدی، یک واحد آپارتمانی 50 متری اداری و ۴ قطعه زمین 
به متراژ 1000 متر به همراه 500 تن مصالح ساختمانی و تعهد ساخت مرکز نگهداری کودکان 
بی سرپرست، توسط خیرین به بهزیستی اهدا گردیدوی در ادامه عنوان کرد:  در تعهدات غیر 
نقدی، ایجاد اشتغال برای 100 نفر از مددجویان بهزیستی در شرکت های خدماتی و ثبت نام 
20 نفر از مددجویان در دبیرستان غیر انتفاعی به صورت رایگان در دستور کار قرار گرفت.وی 
از اهدا ۴ تن برنج اعلا توسط خیرین خبر داد و گفت: علاوه بر این 2500 پرس غذای گرم نیز 
تا پایان ماه رمضان در اختیار مددجویان قرار خواهد گرفت.وی از حمایت های تمامی خیرین 
عزیزی که همیشه همیار بهزیستی بوده و هستند قدر دانی کرد و گفت: سنت نیکوی جشن 
گلریزان تداوم سنت های ناب دینی ماست و انفاق و کمک به نیازمندان جزء بهترین اعمال 
سفارش شده در ماه مبارک رمضان است و تمامی عزیزانی که در جشن گلریزان بهزیستی 
شرکت نمودند مصداق بارز انفاق کنندگان هستند.وی در پایان گفت: عزیزانی که مایلند در 
بخش های مختلف بهزیستی استان را یاری کنند، می توانند از طریق موبایل با شماره گیری 

#*1۴00021*۴*۷33* مددجویان بهزیستی استان را یاری نمایند.

در پی مسمومیت تعدادی از دانش آموزان اعزامی 
به مشهد مقدس  و نشر اخبار آن در برخی رسانه های 
ملی و استانی  مبنی بر مسمومیت دانش آموزان قمی 
اداره روابط عمومی آموزش و پرورش استان قم این 
خبر را مرتبط با دانش آموزان قمی ندانست و اعلام 
کرد:طبق اطلاعات دریافتی از مشهد مقدس این گروه 
اعزامی از منطقه 19 تهران و پایگاه های تابستانی  غیر 
مرتبط با آموزش و پرورش  بوده اند که در یکی از 
مهمانسراهای این شهرو البته متعلق به یکی ار هیئات  

استان قم  اسکان داشته اند. 
اداره کل  روابط عمومی  اداره  رئیس  غلامرضا رضایی 
آموزش و پرورش استان قم با بیان  اینکه یکی از مسئولین 
محترم استانداری خراسان رضوی بدون مطالعه و تحقیق 
عنوان دانش اموزان قمی را مطرح نموده است یاد آور شد 

: انتظار می رفت این مسئول محترم با تدبر و بررسی بیشتر 
به سوال خبرگزاری ایسنا در مشهد مقدس پاسخ می داد و با 
رعایت امانت و کسب اطلاعات دقیق نسبت به اطلاع رسانی 
اقدام می نمودتا نسبت به آموزش و پرورش کشور جو سازی 

نادرست و ناصواب ایجاد نشود.
وی با اظهار تاسف ازواقعه پیش آمده گفت : به گفته 
این مقام  مسئول دراستانداری خراسان رضوی ،فرمانداری 
مشهد مسئولان کاروان را به مراجع ذی صلاح معرفی کرده و 

درخواست کرده اند تا اقدامات لازم را انجام دهند
رضایی با تاکید بر برگزاری اردوهای دانش آموزی بر 
اساس مصوبات و دستور العمل های وزارت اموزش و پرورش 
گفت : نه تنها آموزش و پرورش استان قم که در هیچ جای 
کشور  به هیچ وجه نسبت به صدور مجوز اردو بر خلاف 
دستور العمل وزارت آموزش و پرورش اقدامی انجام نمی شود 

و همواره نیز بر اساس قوانین و مقررات و با حساسیت ویژه 
اقدامات لازم برای برگزاری اردوهای دانش آموزی بویژِه برون 
استانی معمول می گردد. وی در پایان سخنان خود با اشاره 
به اینکه خوشبختانه بر اساس اطلاعات  دریافتی و پیگیری 
های انجام شده دانش اموزان مسموم شده به صورت سراپایی 
مورد درمان و مداوا قرار گرفته و مرخص شده اند گفت : لازم 
است از عوامل دست اندرکار در استان خراسان رضوی  بوِیژه 
دانشگاه علوم پزشکی و بیمارستان حضرت امام رضا )ع( که 
پیگیر مداوای این جوانان و نوجوانان عزیزکشورمان بوده اند 
تشکر نمود و از اقدامات فوری آنان تقدیر کرد. یادآور می 
شود این  جوانان و نوجوانان15 تا 20ساله تهرانی به خاطر 
استفاده از مواد غذایی تاریخ گذشته و شیر موزدر 11 تیرماه  
در مشهد مقدس مسموم گردیده بودند که هنوز مشخص 

نشده مسمومیت به دلیل کدام یک از این مواد بوده است.

معاون فرهنگی مصلای قدس قم از 
افتتاح موقتی این مصلا پس از 9 سال 
خبر داد و گفت: درهای مصلای قدس 
قم در شب های احیا موقتاً بازگشایی 
می شود و با افتتاح رسمی آن از سه تا 
چهار ماه دیگر، نماز جمعه نیز در این 

مکان برگزار خواهد شد.
تعطیلی  به  رهبر  جواد  حجت الاسلام 
حدود 9 ساله مصلای قدس قم اشاره کرد و 
اظهار داشت: حدود 10 سال پیش قانونی در 
مجلس شورای اسلامی به منظور مقاوم سازی 
که  رسید  تصویب  به  عمومی  مکان های 
سبب تعطیلی موقت مصلای قدس و شروع 

به کار تعمیر آن شد. 
به گزارش رسا، معاون فرهنگی مصلای 
مقاوم سازی  برای  داشت:  ابراز  قم  قدس 
و  اضافه شده  ستون هایی  قدس  مصلای 
سیستم سرمایشی و گرمایشی ساختمان 
مصلا به نحو احسن تعمیر و به روزرسانی 
شده که مخارج بسیاری را نیز داشته است. 

و  تعمیرات  بحث  داد:  ادامه  وی 
قدس  مصلای  ساختمان  مقاوم سازی 
به صورت فاز به فاز جلو رفته است و تابه حال 
به نود درصد از کار خود رسیده است؛ بالکن 
ضلع شرقی و نود درصد از مرمت فضای 
داخل به انجام رسیده است و تنها سه ماه 

دیگر زمان لازم است تا این مکان مقدس به 
آمادگی کامل برسد.

 وی به برگزاری هیئت محبین اهل بیت 
در  پناهیان  حجت الاسلام  سخنرانی  با 
شب های قدر در مصلای قدس اشاره کرد 
و گفت: هیئت محبین اهل بیت که سال های 

گذشته در گلزار شهدای قم باوجود کمبود 
با  می کردند  اجرا  را  خود  مراسم  فضا 
هماهنگی های انجام شده امسال در مصلای 

قدس مراسم خود را برگزار خواهند کرد. 
حجت الاسلام رهبر افزود: مراسم هیئت 
محبین اهل بیت )ع( با حضور حجت الاسلام 
پناهیان به مدت پنج شب از ساعت 22 تا 

2:30 بامداد برگزار می شود.
در  موجود  مختلف  غرفه های  به  وی 
مصلای قدس اشاره کرد و اظهار داشت: 
مشاوره، مناجات خانی، سخنرانی، قرائت دعا 
و سوره های وارده این شب ها به مجلس های 

شب احیا صفایی بیشتر خواهد داد. 
قم  قدس  مصلای  فرهنگی  معاون 
گفت: به این وسیله مصلای قدس بار دیگر 
به صورت فرهنگی افتتاح خواهد شد و در 
آینده ای نزدیک در حدود سه تا چهار ماه 
دیگر به صورت رسمی این ساختمان افتتاح 
می شود و مورداستفاده نمازگزاران جمعه نیز 

قرار می گیرد.

پس از 9 سال و به صورت موقت صورت می گیرد:

بازگشایی درهای مصلای قدس در شب های احیاء
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